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Så er skoleåret godt i gang, og den 14. 
august begyndte 286 nye elever på skolen. 
På den første skoledag er det altid med 
sommerfugle i maven, man møder nye 
mennesker. I dette årsskrift kan man læse 
en af de nye elevers beskrivelse af oplevel-
sen ved at begynde et nyt sted og møde nye 
mennesker. Året har budt på mange studie-

rejser både inden for og uden for landets 
grænser. En klasse har været i Grønland, 
og det har givet anledning til en artikel om 
forskellen på at være ung i Danmark og 
Grønland.
Derudover har nogle af skolens lærere 
bidraget med beretninger og en skolehisto-
risk artikel.

Jeg ønsker elever, forældre og alle med inte-
resse for Ribe Katedralskole god fornøjelse 
med årsskriftet og sender de bedste hilsner 
til jer alle.

Ribe, november 2023
Kristian Bennike
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Kalender 2023

Januar:
4. Første skoledag efter ferien NYT SKEMA
4. 2.hf: Læseferie
5.-6. 2.hf: Ekstern KS eksamen 
6-10. 1.eud/eux: Praktik
9. Workshop  ”BandSession”:  7. kl. Vitten-

bergskolen
13. 1.eud/eux: GF1-eksamen
16. 1.eud/eux: GF2 begynder. Nye elever 

møder
17. Afl everingsværksted 5.-8. lek
17. Workshop: ”Solen vores nærmeste stjerne”: 

5.a Vittenbergskolen
18. Linjedage Studie 10: stx
19. 2.eux, 3.hhx, 3.stx: EOP/SOP/SRP Vejled-

ningsdag
19. ATU 3.g Diplomoverrækkelse: 4 elever fra 

3.stx og 1 fra 3.htx 
20. Unge Ord Awards: 2 elever fra 2.t og en fra 

1.x 
20. Heimdal
23. 3.htx: SOP eksamen 
24. Valgsfagsorientering 
25. EOES konkurrence Kolding: 3 elever fra 

1.stx
25. Shakespeare ”Hamlet´”: 1g dr og engelsk-

hold fra 2. og 3.stx
25. Linjedage Studie 10: stx
26. Valg af fagpakke: 1.hf
26. Company Programme, Salgsmesse: 3g In

26. Orienteringsarrangement for kommende 
elever 

26.-27. Geografi  OL, Semifi nale: Katrine 2.t 
26.-27. 1. og 2. htx: Innovationsdøgn
27. Café
28. Orienteringsarrangement for kommende 

elever 
28. Klassikertræf Ribe 
30. Alle tyskhold: Oplæg ved Søren Fauth
30.-3. 1.hf: Praktikforløb
31. 3.hhx, 3.stx: SOP/SRP Vejledningsdag

Februar:
1. 2.eux: EOP Vejledningsdag
1. Gymnasiehåndbold, fi nalestævne
3. Workshop ”Ulve i Danmark”: 8. kl. 

Ansgarskolen
7.  2.eux, 2.hf, 3.g: Terminsprøve dansk
8.-10. ScienceTalent Camp Fysik: 2 elever fra 2.x
9. 2w BT: Ribe Biogas
11.-19. Vinterferie
21. Workshop ”Undgå luksusfælden” : Rød-

ding Friskole
22. Historiehold: Oplæg med Peter Langwithz
24.  FastelavnsHeimdal
24. Workshop ”Bandsession”: 8. kl. Vitten-

bergskolen
27. Workshop ”Solen vores nærmeste stjerne”: 

4. kl. Vittenbergskolen 
28. 3r LA, 2g3g la: Latinkonkurrence A- og 

C-niveau
28. Livestreaming: ”Grønlands indlandsis, 

klima, vulkaner mv.”

Marts:
1. 2.eux, 3.hhx, 3.stx: EOP/SOP/SRP udle-

veres 
1. 2.hf: SSO udleveres 
2. Rollemodelarrangement, 8. klasse
2.-3. 2.hf, 2.eux, 3.hhx, 3.stx: SSO/EOP/SOP/

SRP Vejledningsdag
3. 2x id: Ribe Vikingecenter
5.-11. Gæster fra Zittau i Ribe
6.-10. Introkurser for 8. klasse
7. Livestreaming: ”Virus”
7. Workshop ”Parti-battle”: 8. kl. Fortuna-

skolen
7. Gæster fra Zittau: Ekskursion Odense
8. 2.hf: SSO afl everes i Netprøver
8.-9. 2.eux, 3.hhx, 3.stx: EOP/SOP/SRP Vejled-

ningsdag
9. Gæster fra Zittau: Ekskursion Vadehavet
13.-17. Introkurser for 8. klasse
14. 2.eux, 3.hhx, 3.stx: EOP/SOP/SRP afl eve-

res i Netprøver
14. Krea-eftermiddag
15. 2.htx TiB: Eksamensprojekt udleveres
15. Workshop ”Parti-battle”: 8. kl. Fortuna-

skolen
15.-23. Gæster fra Château Gontier i Ribe
16.  Stx: Studieretningsdag
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17. Café
17.-18. Geografi OL, træning: Katrine 2.t
18. Gæster fra Château Gontier: Ekskursion 

Århus
20. 2w BT, 3w BT: Ribe Bryghus
21. 2g3g Bi, 3g Bi: Terrariet Vissenbjerg
21. Livestreaming: ”Kaffeplanten og sund-

hedsaspekter ved at drikke kaffe”
22. Forårskoncert (café)
22.-24. ScienceTalent Camp Biotek: 2 elever fra 

2.y
23. Bezzerwizzerturnering, eftermiddag
23. Workshop ”Robotter”: 8. kl. Vittenberg-

skolen
24. 2h3g ReB: København
24. 2n En, 2y Ma: Terminsprøve
27.-31. 3.hhx, 3.htx, 3.stx: Terminsprøver
27.-31. Introkurser for 8. klasse
27.-31. 1.hf, 2.eux, 2.hhx, 2.stx: Studieture
28. Livestreaming: ”Stjernes fødsel, liv og 

død”
30.-31. 2.hf: Terminsprøver
31. 2.hhx, 2.htx Ma: Eksamensprojekt udleve-

res
 

April:
1.-10. Påskeferie
11. 2.hhx, 3.hhx IØ/Iø: Eksamensprojekt 

udleveres
13. Danskhold: Oplæg ved Erkan Özden 

13. Workshop ”Skyldig eller ikke skyldig”:  
5. kl. Ansgarskolen

17.-21. Introkurser for 8. klasse
18. Livestreaming: ”RNA som fremtidens 

programmerbare medicin” 
20. 3.hhx MA: Forberedelsesmateriale mhp. 

eksamen udleveres
21. 2.hf: SSO karakterer offentliggøres 
21.-22. Geografi OL, dansk finale: Katrine 2.t
24. Latinhold: ”Romerske templer” ved Mor-

ten Warmind
24. Workshop ”SportScience”: 8. kl. Fortuna-

skolen Bakkevej
25. Livestreaming: ”Myrer”  
25. Workshop ”Skyldig eller ikke skyldig?”:  

5. kl. Fortunaskolen Gabelsvej 
25. Workshop ”SportScience”, 8.b  Fortuna-

skolen Bakkevej
26. 2h3g Re: Projektrapport afleveres 
26. 2.hhx, 2.htx Ma: Projektrapport afleveres 
26. Optagelsesprøve 1
26. Workshop SportScience: 8.c Fortunasko-

len Bakkevej
27. 1.hf, 1.eud/eux, 2.g: Studieinfo online
28. Store Heimdal

Maj:
2. Latinhold: Oplæg ved Tønnes Bekker-

Nielsen
2. 2m In: Syddansk BusinessCase kvalifikati-

onsrunde
3. 2.htx TiB: Eksamensprojekt afleveres 
3. Workshop ” Skyldig eller ikke skyldig?”:  

5. kl. Fortunaskolen Gabelsvej
4. Delvis offentliggørelse af eksamensplanen 
4. Årskarakterer afsluttende fag offentliggøres

8. 2.hhx, 3.hhx IØ/Iø: Eksamensprojekt 
afleveres 

8. Geografi OL afslutningsevent: Katrine 2.t
8. 1.eud/eux: Eksamen offentliggøres
10. Syddansk BusinessCase Finale: 12 elever 

fra 2m In
10. 1.s HI/DA: Ekskursion til Skibelund Krat
10.-12. ScienceTalent Camp Fysik: 2 elever fra 2.x 
11. 2.g, 3.g: Idrætsdag
11. Aftenarr. for afgangseleverne
12. Eksamensplanen offentliggøres
12. 1.stx: DHO Valg af opgaveformulering
12. Afgangseleverne underholder
15. 2.stx: SRO Valg af opgaveformulering
15. 1. eksamensdag
17.  1.hf. ASP-NF afleveres
22.  3.htx MA: Forberedelsesmateriale mhp. 

eksamen udleveres
22.-2. 1. eud/eux: USF forløb
23.  2.hhx EC: Casemateriale mhp. eksamen 

udleveres
24. 1.stx: DHO afleveres
25. 2.hhx IøB: Eksamenssynopsis afleveres
26. 2.x: SRO afleveres
30. Årskarakterer 1. eud/x offentliggøres

Juni:
5.-21. 1. eud/eux: USF forløb
9. Optagelsesprøve 2
19. De første studenter hejser flaget
21. Sidste eksamensdag
23. Årskarakterer ikke afsluttende fag offent-

liggøres
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23. Translokation i skolegården
23. Ripensersamfundets reception
23. Hestevognskørsel
26. Optagelsesprøve 3
26.-27. Studievejledningen åben
27.-3. Gæster fra Jacob A. Riis Settlement, New-

York besøger Ribe
29. Kontoret lukker
29.  Gæster fra Jacob A. Riis Settlement: Rømø

Juli:
1. Gæster fra Jacob A. Riis Settlement:  

Vadehavet

August:
3. Optagelsesprøve 4
5.-6. Geografi OL Træning: Katrine 3.t
7. Ledelsen møder
7. Kontoret åbner
7.-13. Geografi OL, Finale Indonesien: Katrine 

3.t
10. Lærerne møder
14. Først skoledag for eleverne
14.-1. Nye elever: Introperiode
18. Café
18. Alle elever: Underholdning ved Mahamed 

Habane
21. 3.htx: Studietur
22. Hhx, eud/x: Oplæg ved Cykeldrengene
23. Nye elever: Oplæg ved Emma Holten 
24. Optagelsesprøve 5
25. Nye elever: Aktivitetsdag

September:
1. 2h3g Bk: Asger Jorn  Museum
1. 3t MU, 2ts DA, 3s DA, 2y HI: Rued 

Langgaard Festival, foredrag ved Knud 
Romer

1. 1g mu, 3t MU: Rued Langgaard Festival, 
koncert

1.  Nye elever: Fællesspisning
1. Introfest
4.-6. 1.htx: Introtur
4.-15. Årets Pressefoto i Salen
5. Erhvervscase Regionsmesterskab: 4 elever 

fra 3.m deltager
6. 1.hhx, 1.stx: Oplæg ved sprogdetektiv
6. 3g Ng: Gram Lergrav 
7. 3l VØ: Planet Huse A/S 
8. Workshop ”SportScience”:  8.b Riberhus 
10.-16. 2.g tyskelever: Udvekslingsbesøg i Zittau 
12. 1.hhx: Oplæg ved Jyske Bank 
12. 1.stx: Prøv en studieretning 1
13. 2m Vø: WoodUpp 
13. Girls Rock Science Esbjerg: 19 piger fra 

2.stx og htx
14. 1.stx: Prøv en studieretning 2
14. Hf, 3g Ng: Oplæg ved Anders Ladekarl, 

Røde Kors
14.  2uw Ke, 3w TK: UCSyd
15. 1.eud/x: Afslutning på café-projekt 
15. 1.g mu: Workshop
15. 2.g, 3.g: Idrætsdag

15. Café
18. KREA-eftermiddag
19.-21. 1.hf: Introtur med NF-fagene
20. 1.stx: Orienteringsaften om valg 
20. Linjedage Studie 10: eux, hhx
20.-22. 2h3g Id, 3g Id: Idrætshøjskole
21. 1v PU/ti: Oplæg om velfærdsteknologi 
21.-26. 3.g spanskelever: Sprogskole Malaga
25.-29. Naturvidenskabsfestival
25.-30. 2g FR, 3g FR: Udvekslingsbesøg i Château 

Gontier 
26. 1.htx: Forældremøde-klassemøde 
26. 2x FY, 2x KE, 2y BI, 3x FY: Besøg af små 

folkeskoleelever
26. Linjedage Studie 10: htx
26.  Livestreaming: ”Kan fortidens DNA 

hjælpe os i fremtiden?”
27. 1.hhx: Forældremøde-klassemøde
27. Alle fysikhold: Oplæg om optiske censorer
27. Linjedage Studie 10: stx
28. 3.htx, 3.stx MA: Oplæg om Poincares 

formodning 
29. 1.htx: PU-prøve
29.  1.eud/x: Afslutning på rejsebureau-forløb

Oktober:
2. 1hf: Alumnedag 
3. Workshop ”Ribe på vrangen”: 6.b Høj-

markskolen 
3. 1.g: Valg af studieretning
3. 2. og 3. årgang: Afleveringsværksted
4. 2x HI: Sønderskov Slot 
5. 2y BI: Science Day Århus
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6. Heimdal 
9.-11. 2.hf: København med KS-fag
9.-11. 3.hhx, 3.stx: København med studieret-

nings-A-fag
9.-13. Brobygning for 9. klasse
12. Workshop ”Robotter og selvkørende biler”: 

6.a Vittenberg 
16.-20. Efterårsferie
23.-24. 3x FY, 2x3t Fy, 2w Fy: Fysik OL, 1. runde
23.-27. Brobygning for 9. klasse
24. 3.htx: SOP Vejledningsdag
24. Danskhold, 2n kf, 3l AF: Oplæg ved Uffe 

Dreesen
24. Livestreaming: ”Hvordan fungerer hjer-

nen?”
25.-27. 2.hf, 3.g: Frivillig studiepraktik
26. Workshop ”Ribe på vrangen”: 6.a Høj-

markskolen 
27. 2h3g BI: Sydvestjysk Sygehus
27.  1.stx, 1.htx: Offentliggørelse af fag til NV-

eksamen
30. 1.htx NV: Oplæg ved kriminaltekniker 

Jens Nielsen
30. 2.w: Besøg af pressen ang. fund af ny art af 

bjørnedyr
30.-3. Brobygning for 9. klasse
31. Workshop ”Solen vores nærmeste stjerne”: 

4.b Ansgarskolen

November:
1. GeoForum finale: 2 grupper fra 3g Ng
2. Brætspilsklub
3. 1.eud/x: Afslutning på messe & event-forløb
3.  1.hhx, 1.stx: AP-eksamen 
3. Café
6. 2y BI: Biologi OL, 1. runde

6. 3.htx: SOP Vejledningsdag
6.-10. 1.g: Eksamen i ØG og NV
7. Livestreaming: ”Antistof og antiverden”
8. 2y BI: Ribe Biogas
8.-9.  1.hf: Prøv en fagpakke
8.-9. 2.hf: Praktik
9. Workshop ”Bandsession”: 8. klasse Vitten-

berg
9. Brætspilsklub
10. 3y BI, 3w BT: Biologi OL, 1. runde
13. 1.g: Studieretningsforløbet begynder
13. Nyt skema
13. 2x Fy: SDU-workshop om solceller
13. 2g ng, 3g Ng: geografi OL, 1. runde
13.-15. 1.eud/x: Introtur 
13.-17. Brobygning for 10. klasse
14. Historiehold: Oplæg ved Kristian Himmel-

strup
14. Livestreaming: ”Uden kryptering ingen 

internet”
15. 2y BI: Ribe Biogas
16.  Brætspilsklub
17. 3g KE: Kemi OL
17. Heimdal
20. Hhx, eud/x: Oplæg ”Just f*ing do it” ved 

Caper Blom
20. Workshop ”Luksusfælden”: 9. kl. Rødding 

Friskole
20.-24. Brobygning for 10. klasse
21. 3.stx DA, 2.stx old, 2y GR, 1g dr, 1s GR: 

Teaterforestilling ”Ødipus”
21. Mat A-hold i stx og htx: Georg Mohr 1. 

runde
21. Livestreaming: ”Celler deler os”
22. 1v Ti: Oplæg ved Per Nørnberg om Mars
22-24. 1.hf, 2.eux, 2.g: Grønt Klimaprojekt
23. Brætspilsklub
24. DM i nationaløkonomi: Gruppe fra 3.k 

deltager
24.  1. og 2.hf: Eksamen før jul offentliggøres
24. 1.eud/x : Afslutning på Ikea-forløb
24. Grøn julecafé
26.-29. 3g TYA: Ekskursion til Hamborg
27.-29. 1.stx, 1.hhx: Introtur
27.-1. Brobygning for 10. klasse
28. 3.htx: SOP udleveres

29. 3.htx: SOP vejledningsdag
30.  2y BI: AKD Kartoffelmelsfabrikken
30.  Brætspilsklub

December:
4. Første mundtlige eksamensdag
4. 2.hf: KS-opgsve udleveres
4. 2k Vø, 2l Vø: Revisor-besøg BDO
5. Workshop ”Solen vores nærmeste stjerne”: 

3. klasse Gredstedbro
5. 2m Vø: Revisor-besøg EY
5. Elevrådets filmaften
5. 1s GR, 2y GR, 3r GR: Filmeftermiddag
6. Afleveringsværksted
7.  3.htx: SOP Vejledningsdag
7. Brætspilsklub
8. 1.hf: HI-opgave afleveres
11.-12. 1.hf: Læseferie
11. 3.htx: SOP Afleveres i Netprøver
11.-12. 2y Ke: Årsprøve
12. 2.hf: KS-opgave afleveres
12.-13. 1.stx: Forældre-klassemøder
13.-15. 1.hf: Eksamen bk og id
14. 1.eud/x: Forældrekonsultationer
14. 2x Ke: Årsprøve
14. Business Talenter Seminar: 5 elever 1.hhx
14. Håndboldstævne
14. Bærtspilsklub
14.-15. 2hf: Læseferie
14.-15. 1.hhx: Businesstalenter Seminar, 5 elever
15. 1.eud/x: Afslutning på Ungdomskultur-

forløb
18.-19. 2.hf: Intern KS-eksamen
19. 1.eud/x: Eksamen offentliggøres
20. Juleafslutning på skolen og i domkirken
21.-31. Juleferie
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Kære studenter

På vegne af alle her i dag vil jeg gerne ønske 
jer et stort tillykke med jeres eksamen! Det er 
en enestående præstation og en milepæl i jeres 
liv, og I kan være stolte af jeres hårde arbejde 
og dedikation.
Det har været en udfordrende tid at studere 
i. I har måske skulle tilpasse jer udfordrende 
tidsfrister, lange læseperioder og svære eksami-
ner. Men jeres ihærdighed og tålmodighed har 
båret frugt, og nu beviser I, at I har, hvad 
der kræves for at lykkes.
I vil sikkert huske dette øjeblik for resten af 
jeres liv. Ikke kun fordi det krævede en masse 
arbejde og viljestyrke, men også fordi det er 
en milepæl i jeres rejse, og nu er I klar til at 
tage fat på jeres nye destination i livet.
Så, endnu en gang, lykønskninger til jer alle! 

Uanset hvad jeres fremtid bringer, er I klar 
til det. Jeg er beæret over at fejre jeres sejr 
i dag, og ønsker jer alt det bedste for jeres 
fremtid.

Jeg tror vi stopper her. Den opmærksomme 
lytter vil sikkert kunne gennemskue, at 
det her er en omgang højtideligt sludder 
skrevet af en chatbot. ChatGPT og den 
kunstige intelligens har i den grad fyldt 
meget i debatten i det forløbne år.
Den tyske filosof Arthur Schopenhauer 
beskrev åbenbaringen af en sandhed (el-
ler introduktionen af ny teknologi, om I 
vil) som noget, der sker i tre faser. Først 
latterliggøres den, fordi tanken er så langt 
ude, at man ikke forstår den. Så kommer 
modstanden, når truslen begynder at vise 
sig, og endelig er nyskabelsen blevet så selv-

indlysende, at den synes helt uundværlig.
Vi har været igennem første fase, og der er 
talrige eksempler på, hvordan ChatGPT 
går galt i byen, og det er nemt at latterlig-
gøre de svar, der bliver genereret af kunstig 
intelligens. Hvis man for eksempel spurgte 
om, hvem der havde skrevet melodien 
til ”Jens Vejmand”, svarede maskinen, at 
”Jens Vejmand” er en sang, der er skrevet af 
den danske sangskriver Poul Krebs. Sangen 
er blevet en populær børnesang i Danmark 
og er ofte sunget i børnehaver og skoler. 
Sangen handler om en mand ved navn Jens 
Vejmand, der har mange forskellige jobs, 
inklusive at være dyrlæge, brandmand og 
skovarbejder.
Næste fase, hvor der udtrykkes modstand 
mod den nye teknologi, er vi også nået til. 
Tydeligst i forbindelse med skolearbejdet 

Rektors translokationstale
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og i særdeleshed i forbindelse med skriftlig 
eksamen er denne modstand blevet italesat. 
Hvordan kan man nu vide, om eleven selv 
har skrevet de opgaver, der bliver afleveret? 
Undervisningsministeren skrev et hyrde-
brev ud til jer alle med trusler om bål og 
brand, hvis I brugte en chatbot til skriftlig 
eksamen.
Vi er endnu ikke nået til den fase, hvor 
chatbot-teknologien synes uundværlig, men 
mon ikke det bare er et spørgsmål om tid. 
Det er ikke en teknologi, der forsvinder af 
sig selv, hvis bare vi lukker øjnene; det er en 
teknologi, vi kommer til at forholde os til.
Ikke kun den kunstige intelligens er blevet 
problematiseret i den senere tid. Statsmini-
steren var i sin afslutningstale i folketinget 
for en måned siden meget klar i mælet. 
Mobiltelefoner er blevet farligere for børn, 
end trafikken traditionelt set har været det.
I unge er på mange måder mere sociale end 
nogen generation før jer. Konstant i kontakt 
med hinanden på et væld af platforme. Alli-
gevel er mange af jer ensomme, sagde hun og 
fortsatte: Jeg er ikke i tvivl: Selvfølgelig er der 
en sammenhæng mellem skærmen, de sociale 
medier og den stigende mistrivsel.

Kort efter gik undervisningsministeren ud 
og anbefalede fjernelse af brugen af skærme 
i daginstitutionerne, og det havde måske 
også taget overhånd, når børnene ikke 
længere skulle så karse og derefter på daglig 
basis følge udviklingen i ”real time”, men 
derimod blev sat til at følge med i naturens 
gang ved at se de små timelapses, pædago-
gerne havde optaget og derefter afspillede 
på en iPad.
Statsministeren sagde direkte, at jeg er al-
vorligt bange for, at I børn og unge, der vok-
ser op nu, vil se tilbage på jeres barndom og 
sige til den ældre generation: Hvordan kunne 
I så ukritisk overlade os til skærmen? Derfor 
vil regeringen regulere således, at skærme 
fylder mindre, og fysiske fællesskaber fyl-
der mere. Der er også foreslået forbud mod 
bestemte programmer på vores telefoner, og 
så har jeg slet ikke nævnt TikTok!
Men er det overhovedet realistisk, at en 
regering kan regulere den teknologiske 
udvikling, der er en integreret og naturlig 
del af vores hverdag, og hvorfor opstår der 
netop nu en stor debat om, hvordan vi 
bremser og regulerer teknologi?
En af forklaringerne er, at der er noget 

relevant at tale om. Der er noget på spil 
her. Den tidligere spindoktor for Helle 
Thorning Schmidt, Noa Reddington, 
udtalte godt nok i Politiken, at han ikke 
kunne erindre, at fremtiden havde været 
mindre velkommen end netop i disse dage, og 
tilføjede: Er der dog slet ingen talsmænd for 
det synspunkt, at fremtiden helt sikkert bliver 
bedre end fortiden, og at den teknologiske 
udvikling skal have en stor del af æren for 
dette? Men der er kommet noget imellem 
os og verden, det digitale lys fra skærmene, 
billederne, der hele tiden kræver vores op-
mærksomhed. Vores kultur er blevet mere 
og mere visuel. Flere og flere billeder, mere 
og mere skærm. Hele verden er i skærmen, 
men skærmens gengivelse er et reduceret og 
tæmmet billede. Man kunne næsten sige, 
at når skærmen tændes, så slukkes verden. 
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Tænk bare på Corona-nedlukningen og al 
jeres undervisning på Teams.
Når statsministeren mener, at mobiltele-
fonen er lige så farlig som morgentrafik-
ken i barnets liv, så handler det først og 
fremmest om, at vi i den digitale verden 
– ligesom i trafikken – skal lære at optræde 
hensynsfuldt og udvise agtpågivenhed, så 
vi ikke forvolder skade og er til ulempe for 
andre.
Den norske forfatter Karl Ove Knausgaard 
beskriver i første bind af sin selvbiografi en 
scene, han husker fra sin barndom, nemlig 
erindringen om faderen, der en sommeraf-
ten stod udenfor og arbejdede. Knausgaard 
skriver:
Da min far løftede forhammeren over hove-
det og lod den falde mod stenen den forårs-
aften i midten af 70’erne, gjorde han det i 
en verden, han kendte og var fortrolig med. 
Først da jeg selv kom i samme alder, forstod 
jeg, at der var en pris at betale for det. Når 
overblikket over verden bliver større, bliver 
ikke kun den smerte, den forårsager, mindre, 
men også meningen.

Det at blive voksen handler om at lære at 
beherske verden, ja i nogen grad tæmme 
den. Men med til denne beherskelse følger 
også en indskrænkning af verden; den 
bliver mindre farlig, mindre fantasifuld og 
derfor også, som Knausgård altså er inde 
på, mindre meningsfuld. 
Der er et uskyldstab forbundet med at 
blive voksen. Man vinder verden ind, 
men mister samtidig noget derved. Og for 
hver generation ændrer den landvinding 
karakter. 
Når I sidder her i dag og har gået på denne 
skole i to eller tre år, så har jeres lærere og 
skolen som helhed gjort alt, hvad vi kunne 
for at lære jer det, der skal til for at kunne 
begå sig i verden. Sprog, naturvidenskab, 
fagenes metode, alle de forskellige fags 
indhold, men også ting, der rækker ud over 
dette, høflige samværsformer og evnen til 
at indgå i fællesskaber. Alt det, man kunne 
kalde dannelse.
Mange af jer har ovenikøbet her på skolen 
fået en viden om teknologi, program-
mering og informatik. Machine-learning 

er ikke et ukendt begreb for jer. I har alle 
sammen modtaget undervisning i ”digital 
dannelse”. Brug jeres viden og kritiske sans, 
tag det hele med jer. Det er jeres ansvar, at 
debatten om brugen af kunstig intelligens 
og teknologi bliver mere nuanceret, end 
da jeres bedsteforældre var enten blåøjede 
tilhængere af digitalisering eller bange 
maskinstormere, der var kritiske overfor al 
ny teknologi.
Jeg håber for jer, at I, selvom skolen har 
gjort alt for at lære jer verden at kende, også 
har forstået Knausgaards pointe, at verden 
aldrig fuldt ud kan kendes, men at I som 
frie mennesker lever i vekselvirkning med 
en frit tilblivende verden. Det er en helt af-
gørende erkendelse, hvis man skal forholde 
sig til, om kunstig intelligens udvider eller 
indskrænker os som mennesker. Lad jer 
aldrig tæmme af den digitale virkelighed, 
men vis, at I behersker den.
Tillykke med jeres eksamen!
Hermed dimitterer jeg årgang 2023 fra 
Ribe Katedralskole.

Kristian Bennike
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Vi står her i dag med vores fi ne festlige stu-
denterhuer i stort set alle tænkelige farver. 
Det er studenterhuer, som vi har kæmpet 
for i fl ere år, men nu, hvor kampen er slut, 
så kan man komme til at tænke over, hvad 
vi egentlig har lært? Det begyndte vi at 
tale om i min klasse hen mod slutningen 
af skoleåret. Vores overvejelser gik på, om 
vi i virkeligheden havde spildt tre år af 
vores liv? Det kom så vidt, at en klassekam-

merat overvejede at droppe ud lige inden 
eksamen for at tage en tømreruddannelse, 
for den kunne han da bruge til noget. Han 
sidder her heldigvis i dag. Men det fi k mig 
til at overveje, om der kunne være noget 
om snakken. For det kan godt være, vi har 
lært at analysere H. C. Andersens eventyr, 
regne på vinklerne i en trekant og opstille 
problemstillinger, men hvad kommer vi 
egentlig til at bruge det til i vores liv? 

De fl este vælger at tage en gymnasieud-
dannelse, fordi de gerne vil læse videre, og 
så bliver uddannelsen en slags investering 
i fremtiden. ”Sacrifi cing the present for the 
future”, som Jordan Peterson ville sige det. 
Så selvom man ikke synes, det er vildt fedt 
at have fag som for eksempel oldtidskund-
skab eller idehistorie, så udholder man det 
for drømmeuddannelsen. Men der må jo 
alligevel være en grund til, at man er nødt 

Studentertale
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til at have oldtidskundskab og idehistorie, 
og som dine lærere ville sige det, så er det, 
fordi de er dannelsesfag. Mange ville nok 
sige, at hele essensen af at gå på gymnasiet 
uanset uddannelse er, at vi skal dannes som 
mennesker. Det må man sige, vi i den grad 
bliver her på Ribe Katedralskole, fordi vi 
har så utrolig mange forskellige uddannel-
ser samlet på et sted. Vi er endda så heldige 
at være del af en historisk begivenhed, 
fordi vi er vidne til, at Ribe Katedralskole 
får sine første htx-studenter. De mange 
forskellige uddannelser gør vores gymna-
sium helt unikt, fordi det bryder med de 
fordomme, som mange andre ungdomsud-
dannelser kæmper med. Vi lærer nemlig, 
at der skal være plads til forskellighed, og 
at forskellighed er en kæmpe styrke. Ud-
over at lære væsentlige livsværdier så er en 
anden del af det at blive dannet at kunne 
tage ansvar for sit eget liv. Det er derfor, 
man så ofte i folkeskolen har hørt, at den 
væsentlige forskel på folkeskole og gym-
nasium er, at man nu skal tage ansvar for 
egen læring. Hvor meget man så egentlig 

vælger at gøre det, er jo en anden sag. På 
den måde lærer gymnasiet os ikke alene at 
tage ansvar for vores egen læring, men også 
for vores eget liv. 

Det kan altså godt være, at vi føler, at vi 
ikke har lært noget specielt relevant af at gå 
på gymnasiet, men vi kan ikke løbe fra, at 
gymnasiet hjælper os med at blive for-
domsfrie selvstændige individer. Nu hvor 

vi så står her med vores huer, ligger hele 
verden åben for os. Det kan selvfølgelig 
godt være skræmmende at have så mange 
muligheder og ikke være fuldstændig klar 
over, hvordan livet kommer til at udfolde 
sig, men vi bliver nødt til at gå det i møde 
med oprejst pande. Som Kirkegaard sagde 
det: ”At vove er at miste fodfæste for en 
stund. Ikke at vove er at miste sig selv.” Så 
selvom vi ikke kan se vejen forude, bliver 
vi nødt til at tage skridtet og håbe det 
bedste for dette nye kapitel af vores liv. Jeg 
håber, I vil tage skridtet med mig. 
Tillykke til jer alle og tak for tre ufor-
glemmelige år!

Emmelie Victoria 
Deichgraeber Steff ensen, 3.x
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Kære studenter

På Ripensersamfundets vegne vil jeg gerne 
ønske jer alle rigtig hjerteligt tillykke med 
eksamen. 
Jeg vil også gerne lykønske alle de mange 
jubilarer, der er kommet til Ribe i dag for 
at fejre dagen. Jeg håber, I alle vil få en 
rigtig god dag.

I har jo sikkert allerede hørt lidt om 
Ripensersamfundet. Vi er en forening for 
tidligere elever fra Ribe Katedralskole. Vi 
er altså præcist jeres forening. Ved at melde 
jer ind i foreningen kan I holde kontakt 
med hinanden, og I kan følge med i, hvad 
der sker i byen og på skolen, når I nu rejser 
ud i verden. Vi støtter også elevaktiviteter 
på skolen. Husker I musikken og under-
holdningen ved Heimdals fastelavnsfest her 

i vinter? Vi havde en finger med i spillet.
Og så uddeler vi legater. Et af dem er vores 
nye Dannelseslegat, som man kan søge til 
rejser og højskoleophold – hvis man altså 
er medlem af Ripensersamfundet. Det 
siger jeg ikke mere om her i dag, I kan læse 
videre på vores hjemmeside. Det er gratis 
at være medlem af Ripensersamfundet de 
første fem år, så meld jer ind i foreningen, 
vi vil rigtig gerne have jer med.
I kommer sikkert til at beskæftige jer en 
del med legater under jeres kommende 
studier og senere hen. De fleste skal man 
ansøge om, men der er også nogle få, som 
man får tildelt, fordi nogen synes, man 
har gjort det godt. Ribe Katedralskole har 
en lang tradition for den type legater. Det 
suverænt fineste legat, man kunne få, da 
jeg gik på skolen i midten af 1960’erne, var 
Müllers legat. 

Det var oprettet af den store naturforsker, 
Otto Frederik Müller. Der hænger et bil-
lede af ham inde på skolens ”wall of fame” 
– og han har i øvrigt 275 års studenterju-
bilæum i år. Det var et meget stort legat, 
da det blev oprettet i 1787. Man kunne 
leve et helt år af det, men inflationen åd 
efterhånden det meste, og i 1960’erne var 
det fine gamle legat svundet ind til næsten 
ingenting. Det var ærefuldt at få legatet, 
men der fulgte ikke mange penge med. Det 
rejser det lidt svære spørgsmål: Hvad er det 
bedst ved at få et legat? Er det æren, eller 
de kolde kontanter? Vi vil alle gerne høste 
anerkendelse for det, vi gør, men det er nu 
også rart, hvis der følger lidt penge med. 
Det problem har vi heldigvis ikke med 
Ripensersamfundets to legater, som vi nu 
skal uddele. Der følger både ære og penge 
med. Vi uddeler to legater i dag, Dimit-

Ripensersamfundets legatoverrækkelse

14



tendfondens legat på 7.000 kr. og 100-års 
Jubilæumslegatet på 5.000 kr. Vi uddeler 
dem som en anerkendelse af, at modtagerne 
har bidraget til sammenholdet på skolen og 
udvikling af skolens sociale liv. Indstillingen 
af legatmodtagerne er foretaget af skolen.

Vi starter med Dimittendfondens legat 
på 7.000 kr. Om legatmodtageren skriver 
skolen:
Årets legatmodtager er en elev, der er interes-
seret i – og dygtig til – hele fagrækken, men 
har haft overskud til at beskæftige sig med an-
det end det rent faglige. Legatmodtageren er 
en ildsjæl, der har lagt et stort arbejde i en af 
elevorganisationerne og altid har sagt ja, hvis 
skolen havde brug for vedkommendes hjælp til 
diverse aktiviteter rettet mod eleverne. Legat-
modtageren har derved bidraget konstruktivt 
og utrætteligt til skolens sociale liv. 

Kendetegnende for legatmodtageren er, at 
denne har sine meningers mod. Vedkom-

mende forstår at sige fra både over for lærere 
og over for klassekammerater i de daglige 
diskussioner i klasseværelset. Modtageren har 
en høj personlig integritet, og hun elsker at 
gå i rødt. 
Hvis nogen stadig skulle være i tvivl: Hun har 
været elevrådsrepræsentant, og i dag har hun 
holdt tale på studenternes vegne. 
Modtager af Ripensersamfundets legat er Em-
melie Victoria Deichgraeber Steffensen, 3.x.

Så går vi videre med Ripensersamfundets 
100 års jubilæumslegat, og nu bevæger vi 
os over i lyrikken, for indstillingen er fak-
tisk udformet som et digt. Om legatmodta-
geren skriver skolen, og jeg reciterer:

100-års jubilæumslegat går til en student
Hvis alsidighed er yderst potent 
De skrå brædder har hun betrådt
I Gaia gjort det flot
Og som mester i latin er hun kendt
 

Hun har på mange 
måder gjort gavn
Hendes afgang bliver et savn
Men først skal der stilles gilde an
Tillykke til Mikkeline Kildemand.

Mine damer og herrer: Mikkeline Kilde-
mand Hansen, 3.r.

Endnu engang stort tillykke til begge legat-
modtagere og til jer alle med vel overstået 
eksamen! Umiddelbart efter transloka-
tionen er Ripensersamfundet vært ved en 
reception i skolens store sal, hvor jubila-
rerne, årets studenter og skolens ansatte er 
hjerteligt velkomne. Klokken 13.00 er der 
rundvisning på skolen for de af jubilarerne, 
der har lyst. Vi mødes ved hovedindgan-
gen. Tak.

Hans Jørn Kolmos
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Den 25. januar 2023 kunne Ribe Kate-
dralskole byde velkommen til den britiske 
teatergruppe TNT. Med sine syv skuespil-
lere og få rekvisitter på scenen, formåede 
gruppen at fremføre en yderst gennemført 
fortolkning af Shakespeares ”Hamlet”. 
Ved hjælp af en meget dynamisk gestik 
og stemningsfulde melodier fremført som 
flerstemmig sang opnåede gruppen at 
frembringe en mystisk, men fascinerende 
atmosfære på scenen. Dette stod i skærende 
kontrast til de mere komiske momenter, 
som forestillingen også rummede. Sam-
menlagt skabte disse vidt forskellige udtryk 
en gribende fortælling, der rummede flere 
fortolkningsmæssige lag. 
Selvom fortællingen er velkendt af mange, 

kunne en iver efter at se, hvordan hand-
lingen måtte udfolde sig, alligevel anes 
blandt publikum. Især ved prins Hamlets 
følelsesladede tale med åbningssætningen 
bestående af de berømte ord ”To be, or 
not to be, that is the question.” En tale 
der uden tvivl måtte give engelskeleverne 
stof til eftertanke – også de af dem, som i 
forvejen var bekendt med ”Hamlet”. 
Gruppens tourné tog afsæt i Danmark, 
hvorefter stykket i løbet af februar og marts 
skulle opføres i Tyskland og Schweiz. At 
nerverne skulle sidde helt uden på tøjet hos 
de garvede skuespillere, var ikke til at få 
øje på. Ved den efterfølgende spørgerunde 
kom en del af forklaringen herpå. Grup-
pen har nemlig over de sidste 20 år opført 

”Hamlet” flere gange. Hermed havde 
skuespillerne et særdeles godt kendskab til 
de forskellige karakterer, eftersom de flere 
gange havde vekslet mellem rollefordelin-
gen, og derved ikke blot havde et grundigt 
kendskab til portrætteringen af egne roller, 
men også medskuespillernes roller.
Under spørgerunden havde eleverne 
også mulighed for at stille spørgsmål til 
skuespillerne om deres interessante liv i 
underholdningsbranchen. 
De elever, der havde fornøjelsen af TNT’s 
optræden, var alle engelsk-A-eleverne i 
2. og 3.stx, engelsk B- eleverne i 2.r samt 
eleverne fra dramatikholdet i 1.stx.

Anna Lucia Ibsen, 2.t

Hamlet på Ribe Katedralskole

16



Søndag den 26. marts kl. 8.00 om morge-
nen tog 2.t (stx) afsted fra Ribe Banegård. 
Humøret var højt, og vi glædede os alle 
meget til den uge, vi havde foran os. En 
uge fyldt med masser af musik og hygge: 
What is not to like? Nu var det nu. Det var 
en vild følelse at have set frem til noget i så 
lang tid, og så skete det endelig. Togturen 
gik let, og efter cirka seks timer ankom vi 
til Berlin Hauptbahnhof. Vi blev indlogeret 
på hotellet, hvor vi lige nåede at slappe lidt 
af og gå rundt i området. Klokken 17.00 
var der afgang mod Berliner Dom. Kirken 
var meget smuk, men det primære formål 
var at høre en koncert med domkirkens 
imponerende drengekor. Efter koncerten 
fandt vi en vietnamesisk restaurant, der 
serverede rigtig lækker mad, hvilket der 
også var rigtigt mange andre gæster, der 
syntes. Vi var heldige og fi k plads, da vi 
kun er en lille klasse. Tjeneren kunne 
skubbe nogle borde sammen, så vi kunne 
være der alle ni. Derefter tog vi tilbage 
mod hotellet.
Mandagen begyndte med, at vi havde 

en fælles byvandring fra Brandenburger 
Tor hen ad Unter den Linden til Berliner 
Dom og videre til Alexanderplatz. Det var 

superhyggeligt at gå rundt på sightseeing. 
Efter at vi havde holdt en frokostpause, 
tog vi videre til det jødiske museum. Det 
var meget tankevækkende og gav et godt 
indtryk af, hvilken frygt det jødiske folk 
oplevede under 2. Verdenskrig.
Museumsbygningens fl otte, men også rå 
arkitektur, spiller en stor rolle i den særlige 
stemning, man møder, når man træder 
ind. Arkitekterne på museet har bevidst 
gjort loftet, gulvet og væggene skæve, for at 
de besøgende på museet kunne opleve den 
følelse af usikkerhed og uforudsigelighed, 
som var en del af jødernes hverdag under 
krigen. På den måde gav museet os en 
sanselig formidling af jødernes historie og 
kultur. Lige fra én stor kulturoplevelse til 
en anden; for om aftenen skulle vi nemlig 
til Queen Machine koncert, som vi alle 
havde set meget frem til. Det var et lille 
hyggeligt koncertsted, hvor atmosfæren var 

Studietur med musikklassen til Berlin
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helt i top. Det var virkelig en fed oplevelse 
at være til en koncert, hvor vi alle kendte 
musikken.
Efter morgenmaden tirsdag tog vores lærer 
Dorte os med ud for at se street-art på U 
Warschauer Strasse og derefter til East 
Side Gallery for at se graffi  ti på den del af 
Berlinmuren, som står tilbage.
Vi tog os god tid til at nærstudere hver 
enkelt graffi  ti, og tog derefter videre til 
Berlins svar på Christiania, nemlig Raw-
området. I fristaden lå der det mest episke 
enmands diskotek, som vi selvfølgelig 
mente, at vi sagtens kunne være fi re i.
Efter at vi havde set den mere upolerede 
side af Berlin, gik turen ad Kurfürsten-
damm til den berømte kirkeruin, Gedächt-
nisKirche, og den moderne kirke, som efter 
krigen er bygget ved siden af ruinen, og 
som populært kaldes Læbestiften og Pud-
derdåsen. Ruinen og de to moderne byg-
ninger var utroligt smukke og udgjorde en 
virkelig interessant kombination af historie 
og modernisme. Resten af dagen havde vi 
en god portion fritid, så der tog de fl este af 
os ud på loppemarkeder og i secondhand 
butikker. 
Om aften havde vi billetter til en jazzkon-
cert på en lille autentisk jazzklub. Grup-
pen, der optrådte den aften, var Alexandra 
Lehmler Quartett “Sans Mots”, som spiller 
eksperimenterende jazz. Det var en helt 
vildt spændende og unik musikoplevelse. 
Stemningen var hyggelig, men også intens. 
Det var tydeligt, at de andre gæster på jazz-
klubben var meget passionerede omkring 
musikken, hvilket kun var en god ting, 
fordi det smittede af på os.
I programmet til onsdagen var der planlagt 
fritid fra morgenstunden, men det endte 
med at blive en begivenhedsrig formid-
dag alligevel. På vej til Lunch-koncerten 
på Berliner Philharmonien, så vi en masse 
politibetjente, og vejen var spærret af. En af 
betjentene fortalte, at det var kong Charles 
III, der var på statsbesøg i Tyskland. Vi tog 
straks en kollektiv beslutning om at blive 

og vente på, at kong Charles kom forbi. Så 
cirka en times tid senere fi k vi alle lige et 
glimt af den kendte konge.
Efter denne begivenhed skulle vi til at 
have det lange ben foran, for at nå frem 
til koncerten til tiden. Det var en klassisk 
koncert med et lille ensemble primært be-
stående af strygere. Musikken var dejlig og 
stemningsfuld at lytte til. Efter koncerten 
tog vi til Denkmal für die ermordeten 
Juden. Dorte foreslog, at vi skulle gå ind 
én ad gangen, så vi bedre kunne fornemme 
stemningen og få et indtryk af, hvordan det 
var at være jøde på fl ugt. Derpå var det tid 
til det obligatoriske gruppefoto, så vi tog 
direkte videre til Brandenburger Tor. Om 
aftenen var vi alle sammen ude at spise på 
en indisk restaurant, hvor maden var læk-
ker og meget stærk.
Om torsdagen tog vi på Pergamon-museet, 

hvor vi så en udstilling, Architektur in 
Mesopotamien, hvor genstandene var over 
2.500 år gamle, og en anden udstilling, 
Auf den ersten Blick, med resterne af en 
gammel facadebygning fra antikken.
Her, den sidste aften, skulle vi høre klassisk 
musik i Konzerthaus Berlin, hvor det var 
koncerthusets kammerorkester og opera-
sangere, som optrådte. Det var toppen af 
poppen indenfor klassisk musik.
Fredag var pakke- og hjemrejsedag, og vi 
havde ikke noget på programmet. Sjovt 
nok så vi igen kong Charles og Camilla 
omgivet af politi, da vi ventede på vores tog 
på Berlin Hauptbahnhof. Vi var tilbage i 
Ribe igen cirka kl. 17.00. Glade, men også 
meget trætte. Vi havde en rigtig god tur! 
Auf Wiedersehen Berlin!

Emma Bo Stenderup, 3.t
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Da klokken slog fem den 26. marts 2023 
var eleverne fra 2.s (stx) morgenfriske og 
klar til at sætte kursen mod mørke øl, 
seværdigheder, skumle pubs og ikke mindst 
en vild historisk by. Kursen var sat mod 
Dublin. Efter en gnidningsfri rejsedag, en 
halv times lur på hotellet og en halvdårlig 
frokost, tog vi ud for at opleve den by, vi 
skulle befinde os i den næste uges tid.
Gaderne var fyldt med unikke natklubber 
og pubs, som alle konkurrerede på udse-
ende. Nogle pubs var pyntet med irske flag 
og blomster i mange farver, mens andre var 
smukt belyst af lyskæder og petroleums-
lamper. Dublins gader var dog ikke helt 
perfekte. Ligesom mange andre storbyer 
har Dublin også en bagside. Mange steder 
rundt i gaderne lå der mennesker uden 
hjem. Mennesker, der blev nødt til at sove 
ude om natten i et telt, fordi de ikke havde 
andre muligheder. 

Tur til Belfast 
Vi kendte i forvejen til den forvirrende hi-
storiske baggrund for landet, men vi havde 
ingen anelse om, hvor meget det stadig på-
virker befolkningen den dag i dag. På tred-
jedagen af vores tur besøgte vi hovedstaden 
i Nordirland, Belfast. Det var tydeligt allere-
de fra starten, at Belfast rummede mange 
historier om fortidens kampe og voldsomme 
uroligheder. Vi havde hørt historier om 
striden i Nordirland og om, hvordan flere 
tusinde mennesker mistede livet i kampen. 
Naboer, der kom i konflikt med naboer, og 
venner, der blev til fjender. Alt dette skete i 
årene fra 1968-1998. Selvom kampene efter-
hånden ligger nogle år tilbage, så bærer byen 
stadig tydeligt præg af disse grusomme og 
lange år. Murene i byen er fyldt med graffiti, 
der ærer mange af de mennesker, der kæm-
pede for et frit Irland. Der er også utallige 

gamle bygninger, som hver især har deres 
egen historie og udseende. Vi havde den 
sødeste buschauffør, Paul, som snakkede og 
fortalte i bussens højttalere om historien om 
Irland og Nordirland, mens vi rejste gennem 
Belfasts fattige kvarterer.

Fredsmuren i Belfast
Da vi undervejs på turen passerede Freds-
muren, som de ironisk nok kalder den, 
kunne man mærke et sus i maven. På den 

katolske side af Fredsmuren beundrede de 
IRA som helte, mens de på den protestanti-
ske side foragtede dem, som var de djævlen 
selv. Det ramte os, hvor mange ting og 
mennesker, de har måtte sige farvel til på 
grund af konflikten, kendt som The Trou-
bles. For os er dødstallet for konflikten 
”bare” et tal, men for hver enkelt familie 
er det en bror, en søn eller en far. ”Happy 
Fathers day dad, I miss you”. Konflikten og 
sorgen bag den kom tæt på. 

Studietur med 2.s til Dublin
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The Troubles er for os bare en forvirrende 
historie om to befolkningsgrupper, som 
ikke kan blive enige om, hvilket flag de 
vil tilhøre, men for irerne er det så meget 
mere. Det er deres historie. Det er den 
historie, som har skabt et så kulturelt 
samfund, hvor traditioner og gamle skikke 
sidder dybt begravet i alle og enhver. 
Følelsen af at være irsk, eller følelsen af at 
være britisk, har en enormt stor betydning 
for alle.

Titanic museet  
- men uden DiCaprio…
Turen til Belfast bød ikke kun på historien 
omkring The Troubles. Vi besøgte nemlig 
også det ikoniske museum, Titanic Belfast. 
De fleste af os havde ingen kendskab til, 
at Titanic var bygget i Belfast, men det 
storslåede museum, som havde form og 
højde som stævnen på Titanic, overraskede 

os alle positivt. Det var en overvældende 
oplevelse, som spillede på hele følelsesregi-
steret. Det mest overraskende for os var at 
læse om, at ulykken skyldtes meget mere 
end bare et isbjerg. 
Museet var kæmpestort og rummede fire 
etager. Det første, vi oplevede, var den 
historiske baggrund for konstruktionen af 
selve skibet. Senere fik vi indblik i personli-
ge historier og erindringer fra overlevende, 
og familiemedlemmer til de forulykkede. 
Som set i den ikoniske film “Titanic” spil-
lede klasseforskellene en afgørende rolle 
for overlevelsesmulighederne på Titanic. 
Kahytterne var rekonstrueret på museet, 
og forskellen på første og tredjeklasse var 
væsentlig. Ydermere ramte fortidens sociale 
uligheder os, da vi erfarede, at tredjeklas-
ses passagerer blev låst inde, da panikken 
bredte sig. De laveste i hierarkiet blev ikke 
tilbudt muligheden for at få en plads på 

redningsbådene, og derfor heller ikke en 
plads videre i livet. 

Guinness Storehouse  
- det er mere end bare en øl!
På trods af deres dystre historie formår 
irerne stadig at gøre det, som de gør bedst. 
De kan sateme drikke øl! Vores første 
udflugt på turen gik på tværs af Dublin ud 
til Irlands stolthed, Guinness Storehouse. 
Vi opfangede hurtigt, at for irerne handler 
det om meget mere end bare øl, det handler 
om stolthed. Guinness er et varemærke og 
et kulturfænomen. Museet var kæmpestort, 
og ligesom Titanic Belfast museet, så rum-
mede dette museum også en masse etager. 
Vi startede nede på stueetagen, hvorefter 
vi så langsomt blev ført længere og længere 
op gennem etagerne – helt op til toppen af 
bygningen, hvor der lå en forrygende pa-
norama Guinness bar! Museet satte virkelig 
fokus på at afprøve de besøgendes sanser, 
og der var flere steder, hvor man ikke blot 
havde noget at se på, men også noget, man 
kunne røre ved, smage på eller lytte til. Det 
var enormt spændende at få indblik i, hvor-
dan brygningen af den populære Guinness 
øl foregår, samt i den historiske baggrund 
for den. 

Smagen af Dublin og 
de berygtede pubs
Den irske kultur havde en euforiserende 
effekt, og man kom helt automatisk i et 
bedre humør, når man besøgte de mange 
berygtede pubs. På gaden blev man mødt 
af smilende ansigter, og nogle mennesker 
hilste endda, når man passerede forbi dem 
på gaden. Det irske folk overraskede os 
meget. Måske handlede det om, at vi bare 
var turister, men vi oplevede virkelig få 
dårlige hændelser med de lokale. Selvom 
vi i forbindelse med et virksomhedsbesøg 
fik fortalt, at den nordlige del af Dublin 
var et sted, man skulle holde sig væk fra, 
hvis man gerne ville uskadt hjem i seng. 
Snakken om voldelige irer hørte vi gang på 
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gang. Heldigvis oplevede vi intet af dette, 
og det endda på trods af, at Irland tabte 
pinligt stort i en landskamp mod Frankrig, 
mens vi var i Dublin. Hele atmosfæren i 
Dublin virkede venlig, og man fik en for-
nemmelse af at høre til og at være velkom-
men. Det handler om de tjenere, der går 
lige to skridt mere for at give dig en god 
oplevelse, og den toiletdame, der giver dig 
vand på diskoteket, når øllene rammer lidt 
for hårdt. Det er de små ting, som gør, at 
vi som turister har lyst til at vende tilbage 
en anden gang. Det gik virkelig op for os, 
at det semantiske felt for Dublin ikke blot 
er krig og stridigheder, men også det kul-
turelle og positive byliv, som faktisk fylder 
enormt meget. 

Det sociale aspekt
Alt i alt var den her studietur enormt 
lærerig, både fordi vi fik udredt historien 

om The Troubles, så vi efterhånden forstod, 
hvordan det hænger sammen, men også, 
fordi vi lærte hinanden meget bedre at 
kende. Som klasse fik vi en masse fælles 
oplevelser, som vi kan grine af indtil den 
dag, vi får huer på. Vi lærte hinanden at 
kende på andre måder, end vi gør i daglig-
dagen. De fælles byture og muligheden for 
at lege ultimative turister bidrog med sjove 
historier, tømmermænd og et tættere sam-
menhold i klassen. 

Landsholdsbussen og turen hjem  
Da dagen for hjemrejsen kom, stod hele 
2.s på rad og række klokken 03:00 nede 
i foyeren, nogle med mere ondt i hovedet 
end andre ;-) Turen mod Dublins lufthavn 
var lang og regnfyldt, men bussen var 
til gengæld meget stille. Da vi ankom til 
lufthavnen og fik pladser i flyet, trængte 
søvnen sig for alvor på, men det gjorde 

intet, da flyet var en time forsinket. Dublin 
var ikke helt færdig med 2.s. 
Da vi endelig ramte Hamborg lufthavn, 
ventede noget af en overraskelse på 
parkeringspladsen: Da der ikke var andre 
busser til rådighed, måtte 2.s nøjes med det 
danske håndboldlandsholds HELT egen 
bus. Det var prikken over i’et og resulte-
rede i en yderst behagelig hjemrejse. Her 
sluttede 2.s’s rejse, fyldt med minder, gode 
oplevelser og mørke øl. 

Sara Kjær Nielsen, 3.s 
Mathilde Frisgaard Pedersen, 3.s

Ayla Josephine Jepsen, 3.s
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Med afgang fra Billund 
lufthavn lørdag den 25. marts 
og efter en mellemlanding i 
Frankfurt nåede vi, 2.l (hhx),  
amerikansk landjord omkring 
kl. 20.30 lørdag aften, hvoref-
ter indlogeringen på WMCA 
Vanderbilt fandt sted. Her 
boede vi på henholdsvis to- 
og fi remandsværelser.
Søndag morgen stod for ma-
joritetens vedkommende på 
bagerbesøg, Starbucks eller en 
tur i supermarkedet, hvorefter 
vi i samlet fl ok spadserede 
mod Gospelgudstjeneste i 
Harlem, der nuancerede vores 
opfattelse af en gudstjeneste. 
Atmosfæren på tribunen 
under festligheden spredte 
sig blandt publikum, der 
udtryksfuldt klappede med til 
de koncertgivendes præsta-
tioner. Herefter drog vi mod 
færgen, der tog de fl este af 
os med ud til henholdsvis 
Th e Statue of Liberty og 
Th e National Museum of 
Immigration på Ellis Island, 
eftersom vores skønne klas-
selærer ved en fejl erhvervede 
sig en færgebillet for lidt, så 
han ikke selv kom med. På 
museet fandtes udstillinger, 
der belærte os om, hvorledes 
øen fi k sit ry som ”An Island 
of Tears” i forbindelse med 
den massive indvandring, 
der resulterede i mere end 12 
millioner tilfl yttere i perioden 
fra 1892 og 62 år frem, 
hvilket bidrog til forståelsen 

Studietur med 2.l til New York
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for nutidig amerikansk kultur og diversitet. 
Over middag skiltes vi atter til udforskning 
af New York City i mindre grupper.
Mandag den 27. marts stod på universitets-
besøg hos Stevens Institute of Technology, 
hvilket gav et os et indblik i kontrasten 
mellem den residuale velfærdsmodel og den 
universelle, mens vores tilknyttede guide, 
Lauren, velvilligt fortalte om dagligdagen 
på den imponerende uddannelsesinstituti-
on. Endvidere havde vores respektive lærere 
sørget for fællesspisning på universitetet, 
hvor der fandtes måltider til enhver sult. 
Eftermiddagen stod på besøg på Ground 
Zero og de dertilhørende emotionelle ind-
tryk af ofrenes tragiske skæbner i forbin-
delse med terrorangrebet på World Trade 
Center den 11. september 2001.
Tirsdag den 28. marts besøgte vi det 
danske FNs hovedkontor, der bød på et 
udvidet indblik i organisationens funktion 
og virke, hvorefter vi begav os mod Bjarke 
Ingels Group kontor i Brooklyn, der blandt 
meget andet spændende arkitektur har 
designet Lego House samt talrige fl otte 

bygninger på Man-
hattan. Om aftenen 
arrangeredes fælles-
spisning og fejring 
af en klassekamme-
rats fødselsdag.
Onsdag den 29. 
marts var afsat til 
udforskning af 
New York og det 
resterende Manhat-
tans seværdigheder. 
Vi besøgte blandt 
andet Times 
Square, Little 
Italy, Chinatown 
og SoHo. Aftenen 
stod for basketbal-
lentusiasterne på 
en basketballkamp 
afviklet udenfor 
Manhattans ter-
ritorie.
Torsdag den 30. 
marts stod vi 

talrigt tidligt op for at opsnuse de allersid-
ste indtryk af skønne New York, og tiden 
blev nydt i Central Park såvel som i de 
nærliggende shoppingsstationer. Herefter 
drog vi sammen mod lufthavnen, og rejsen 
nåede sin ende i Billund, hvor vi ønskede 
hinanden en formidabel påskeferie og 
derefter udmattede drog hver til vores efter 
en fantastisk studietur.

Christine Atzen Meier, 3.l
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Vores klasse, 3.w (htx), har været så heldige 
at være på studietur til Grønland i august 
2023. Det lod sig gøre, fordi vi fik støtte 
til rejsen fra Undervisningsministeriets 
”Rejsepulje til studieture til Færøerne og 
Grønland”, og fordi vores tur kunne rykkes 
fra marts i 2.g til august i 3.g. Vores studie-
tur var en unik oplevelse, hvor vi sammen 
fik mulighed for at opleve en helt ny kultur, 
natur og livsstil. 
Vores studietur begyndte i Ilulissat, hvor vi 
boede i små farvede hytter, der lå helt ud 
til havet med udsigt til hvaler og isbjerge, 
der langsomt drev forbi. Senere fik vi lov til 
at udforske området på en flot vandretur 
i fjeldene ved Isfjorden, hvor vi på vejen 
så flokke af slædehunde og kilder med 
rindende vand. Ved Isfjorden undersøgte 
vi også forekomster af arktiske planter, og 
en dag besøgte vi det nye Isfjordscenter. 
Tilbage i hytterne stod den på fælles mad-
lavning og hyggelige aftener, og selvom der 
ingen kokke er iblandt os, så lykkedes det 

os sammen at lave lækre måltider ved hjælp 
af lokale råvarer. 
Efter vores tid i Ilulissat fortsatte vi 
eventyret til øen Disko, hvor vi boede og 
lavede mad i den lokale sportshal i byen 
Qeqertarsuaq, nogle gik dog ud og sov i 
telt uden for byen ved Røde Elv. På Disko 

blev vi mødt af de lokale med åbne arme, 
når vi var i den lokale fritidsklub, Klubbi, 
på virksomhedsbesøg på Royal Greenland, 
på mountainbike-tur til Blæsedalen og i 
butikken Pilersuisoq. Vi deltog i aktiviteter 
og arrangementer i Klubbi, og her fik vi et 
indblik i den grønlandske livsstil og kultur. 

Studietur med 3.w til Grønland
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Sammen med de grønlandske børn og unge 
var vi på vandreture, spillede blandt andet 
bordfodbold og bordtennis og fik en snak 
om alt, hvad der havde interesse. Den sidste 
aften spillede vi en fantastisk fodbold-
kamp, 3.w mod Klubbi, hvor vi tabte, men 
det var en rigtig sjov kamp for både spillere 
og de mange lokale tilskuere. Det var en 
fantastisk fodboldbane med isbjerge i havet 
til den ene side og fjelde til den anden side. 
I området ligger også Arktisk Station, en 
feltstation ved Københavns Universitet. 
Her talte vi med førende forskere inden-
for klimaforandringer og afsmeltning af 
gletsjere. 
Vores dage i Grønland var fyldt med 
eventyr, herunder sejlture, hvor vi så hvaler 

og isbjerge på nært hold, vandreture i den 
smukke natur, kajaksejlads og besøg i 
mindre grønlandske byer, hvor vi blev budt 
velkomne af de lokale. Vi lærte om den 

grønlandske kultur, historie, klimaet og 
udfordringerne ved at leve i et så anderledes 
miljø. 

Lærke Dupont Jensen, 3.w

At vandre langs Isfjorden
Isfjorden ved Ilulissat er kendt for sin utrolige skønhed. Den gigantiske isvæg og 
de majestætiske isbjerge, der kælver fra isen, skaber en storslået kulisse, der helt 
kan tage luften fra en. Følelsen af at vandre ved siden af sådanne naturskønheder 
kan være overvældende og inspirerende. Det samme kan den forbløffende stilhed. 
Lyden af isen, der knækker, og bølgerne, der langsomt skyller mod land, kan skabe 
en nærmest meditativ oplevelse. Det er et sted, hvor man virkelig kan fordybe sig i 
naturens fred og skønhed. Selvom isen dominerer landskabet, er der stadig en over-
raskende rigdom af liv i området. Overalt ses små spinkle farvestrålende planter, der 
skal nå deres livscyklus med at sætte blomst og lave frø, inden vinteren igen melder 
sin ankomst. Man kan støde på havfugle, sæler, hvaler og andre arktiske dyr, der 
trives i disse farvande. Det, at se planter og dyr i deres naturlige habitat, kan være en 
dybt gribende oplevelse. 
At vandre langs Isfjorden i Grønland er også en form for eventyr. Følelsen af at 
udforske det ukendte og opdage skjulte skatte, som naturen efterlader os, kan give 
en følelse af spænding og eventyrlyst. Isfjorden og dens omgivelser er et sted fyldt 
med mystik og historie. De gamle isbjerge, der kælver fra isen, har eksisteret i 
årtusinder og bærer på historier om klimaforandringer og tidens gang. Grønland er 
et af de steder i verden, hvor klimaforandringerne er mest synlige. Vandring langs 
Isfjorden giver en mulighed for at se de dramatiske virkninger af smeltende is og 
reflektere over den globale klimakrise. Dette kan inspirere til større miljøbevidsthed 
og handling.

Bartlomiej Smoktunowicz, 3.w

Sermermiut og Kællingekløften
En overskyet søndag formiddag bød os på en mindeværdig tur til UNESCO 
Verdensarv-området med Sermermiut og Isfjorden Kangia. I Sermermiut har der 
været tre tidsmæssigt uafhængige bopladser. Vi så nogle af de fine genstande derfra 
på det lokale museum for Knud Rasmussen. Geografisk set ligger dalen godt, da 
der er meget vindstille, og den virker også som en god jagtplads, da jægere placerede 
varder på bjergtoppe for at narre dyrene til at tro, at der var mennesker til stede. 
Dette fik dyrene til at flygte ned mod isen, hvor de nemt kunne blive omringet og 
jaget. Efter at være gået igennem Sermermiutdalen, kom vi ned til Kællingekløften 
og Isfjorden. Kællingekløften blev brugt i perioder, hvor der var mangel på mad. 
Her ofrede ældre kvinder sig selv for, at de yngre i familien kunne få mad. De ældre 
mænd gik i stedet til fjelds. 

Asger Schneider 3.w
Emil Løkke Tauman, 3.w

Hvaler i Grønland
Der var ikke engang gået en time 
efter, at vi var landet og kommet ud 
i husene, da der blev skrevet ”hvaler” 
inde i vores fælles messengertråd. To 
sekunder efter kunne man se læreren 
løbe forbi med sit store kamera for 
at fange et billede af hvalerne, dog 
behøvede han egentlig ikke at skynde 
sig, da der kom mange flere hvaler 
senere på turen. Næsten hver morgen 
kunne man stå op og kigge ud ad 
vinduet og se en hvalryg eller en 
hvalhale i ny og næ. Den allersidste 
aften i Ilulissat, sad vi alle ude på ter-
rassen og så hvalerne svømme rundt 
derude i timevis. Når sådan et stort 
dyr svømmer rundt lige ude foran, 
kan man ikke gøre andet end at stå 
tilbage med en wow-oplevelse. Deres 
haler var enorme, og man skal lige 
huske på, at resten af dyrene stadig er 
under vand. 

Lasse Fyhn, 3.w 
Nivar Nawzad Said, 3.w
 Tobias Toft Højrup, 3.w 
Viktor Toft Højrup, 3.w
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Vandreture på Disko
Vandreturene på Disko var uforglemmelige oplevelser: Den skønne kultur i de smukke omgivelser. Den ene dag vandrede vi ud 
til ”udkiggen”, som ligger i udkanten af byen Qeqertarsuaq, hvor vi stod på en høj klippe og kiggede ud over havet og over den 
sydlige del af Diskoøen med dens smukke natur. En aften vandrede vi med børn og unge fra Klubbi til Kuannit, som er et område 
med smukke klipper bestående af søjlebasalt. Humøret var højt, og det var vigtigt at holde tungen lige i munden på de lidt stejle 
klippesider. Vandring på Disko var en rejse fyldt med skønne oplevelser. Der blev skabt en dyb respekt og taknemlighed for den 
storslåede natur med isbjerge, blå himmel og smukke vandløb og den flotte by Qeqertarsuaq fyldt med farver fra de malede grøn-
landske huse. Det at vandre på Disko gav os kæmpe oplevelser. 

Camilla Peterson, 3.w
Mari-Ann Pedersen Krab, 3.w

Planters respons til drivhusgasser
Planter bliver ikke kun påvirket af det arktiske 
miljø, de påvirker også selv miljøet. Dette sker 
gennem den mængde af CO2, der bliver fri-
givet i atmosfæren i nyere tid. Når der bliver 
frigivet mere CO2, trives planterne, da de nu 
har mulighed for at optage mere CO2, hvilket 
betyder, at fotosynteseprocessene i planterne 
kan gå hurtigere. Derudover vil de højere tem-
peraturer føre til, at de enzymatiske processer 
i plantecellerne vil foregå hurtigere. Det be-
tyder, at i takt med at der bliver udledt mere 
CO2 og temperaturen stiger, vil planterne helt 
naturligt optage mere CO2. På den måde vil 
væksten af arktiske planter stige i fremtiden. 
Dette kaldes ”Greening of the Arctic”.

Kees Anton Burgering, 3.w
Marcus Lønborg Mensel, 3.w
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I sommeren 2022 tog seks elever fra Ribe 
Katedralskole (stx) over Atlanten for at 
være med i en udveksling med Riis Settle-
ment i New York. Blandt de seks elever var 
Jens Hauge Rahbek fra 3.x og Lea Hvidt-
feldt Steensen fra 3.r, som her har skrevet 
om deres oplevelser fra udvekslingen.

Jens Hauge Rahbek, 3.x

Besøg i New York i sommeren 2022
Tilbage i foråret 2022 så jeg tilbuddet om 
deltagelse i udvekslingen med Riis Sett-
lement. Jeg syntes, at det lød som en fed 

mulighed for at komme til New York, lære 
kulturen derovre bedre at kende, samt vise 
nogle derovre fra, hvordan livet i Danmark 
er. Jeg skrev derfor en ansøgning og var 
heldig nok til at komme med på turen. Ud-
vekslingen foregik sådan, at vi besøgte de 
unge i New York i begyndelsen af sommer-
ferien 2022, og de besøgte os i begyndelsen 
af sommerferien i år. Det virkede faktisk 
udmærket på trods af, at der gik så lang 
tid mellem de to besøg. Vi var seks fra 
Danmark, og de var seks fra New York, så 
vi var 12 i alt, og jeg blev sat sammen med 

Ashvir. Vi tilbragte seks hele dage i New 
York. Lærerne her fra skolen, som stod for 
turen var Katrine og Jacob Lund Jørgen-
sen. På grund af økonomiske udfordringer 
hos familierne som følge af corona, boede 
vi alle sammen på et hotel i Queens. Det 
var selvfølgelig synd, at jeg ikke kunne se, 
hvor Ashvir boede, men samtidig gav det 
os mulighed for at være mere sammen alle 
sammen og lære hinanden bedre at kende. 
Desuden havde hotellet en fed tagterasse 
med udsigt til Manhattan, og værelserne 
var store, så det var slet ikke dårligt. 

Udveksling med Jacob A. Riis

Settlement New York
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Vi ankom om aftenen den 28. juni. I løbet 
af turen derovre oplevede vi mange forskel-
lige ting, og programmet var ret proppet. 
Vi var altid på vej til det næste sted via 
Subway, eller også var det kun en gåtur 
væk. Vi fik blandt andet set og oplevet 
Times Square, Museum of National Hi-
story, Luna Park, Yankee Stadium, Central 
Station, The High Line og MJ the Musical. 
Vi oplevede også mange mindre turistede 
ting, som havde mere med kulturen og 
livet i New York at gøre, som for eksempel 
at lære om det undertjente samfund i det 
vestlige Queens på Riis Settlement, at være 
i gospelkirke og blive kørt af NYPD. For 
at toppe turens oplevelser, så vi det største 
fyrværkerishow, jeg nogensinde har set, fra 
en tagterrasse. Det var en del af fejring af 
The 4th of July. Jeg vil aldrig glemme turen 
til New York. Genbesøget her i sommer var 
også fedt, og Ashvir og jeg er blevet super 

gode venner, og vi har allerede planer om at 
ses engang i fremtiden.

Genbesøg i Ribe i sommeren 2023 
Sommeren 2023 ventede vi i spænding på 
Ribe Station. Newyorkerne ville ankomme 
lige om lidt. Havde de mon ændret sig? 
Ville det blive akavet at se dem igen efter så 

lang tid? På trods af at vi havde holdt kon-
takt via en gruppechat, meldte nervøsiteten 
sig. Det viste sig dog, at vi hurtigt faldt 
tilbage i vores relation fra sommeren før. 
Det var, som om vi havde set dem for bare 
en uge siden.
I løbet af ugen boede jeg hjemme hos en 
af de andre danskere, Emma, som havde 
newyorkeren Jessie boende. Vi hyggede os 
virkelig meget, sov på samme værelse, tog 
på Isvaflen et utal af gange og holdt gang i 
et Monopolyspil i fire eller fem dage. 

Som oplevelser fik vi blandt andet en 
eksklusiv tur i Ribe Domkirke, hvor vi 
både var over og under kirken. Vi fik lov til 
at gå under domkirkepladsen og ind under 
domkirken via en tunnel og kom også op 
under kirkens loft og op i klokketårnet. Vi 
så Jacob A. Riis Museet, og Ribe Vikinge-
Center skulle selvfølgelig også besøges, nu 
hvor vi var i Ribe. Newyorkerne prøvede 
ting som at snitte, skyde med bue og pil, 
holde våben og ikke mindst at spille kon-
gespil. Vi lavede mad sammen på skolen, 
nogle lærte at cykle, og vi aede køer, katte 
og kaniner, hvilket flere af newyorkerne 
aldrig havde prøvet før.   

Turens højde- og lavpunkt var ifølge 
newyorkerne henholdsvis Vadehavet og 
kanoturen. At opleve noget så specielt som 
Vadehavet og se, møde og ikke mindst 
røre ved alt det liv, som det er hjem for, 

Kort om Riis Settlement
”Jacob A. Riis Neighborhood Settlement er en samfundsbaseret nonprofitorganisation, 
der leverer omfattende tjenester og programmer til unge, familier, immigranter og 
seniorer i det vestlige Queens. Organisationen blev grundlagt i 1889 af den anerkendte 
danske socialreformator Jacob Riis. I dag tilbyder Riis Settlement integrerede sociale, 
kulturelle, uddannelsesmæssige og sundhedsmæssige programmer til et årligt gennemsnit 
på 4.000 personer fordelt på otte steder. Vores mål er at sikre, at fællesskabets medlem-
mer har de værktøjer og ressourcer, de har brug for for at opnå social og økonomisk suc-
ces.” https://www.riissettlement.org/about/
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fascinerede virkelig newyorkerne. Det 
virkede virkelig godt, at vi havde biologi-
læreren Else fra skolen med, som kunne 
fortælle og forklare om Vadehavet. Lidt 
mere trætte var vi vist alle sammen, da vi 
skulle ro i kano i regn og blæst, der føltes 
som en orkan. Turen måtte forkortes, 
hvorefter vi skulle gå gennem mudderet, 
hvilket ikke ligefrem begejstrede bypigen 
Jessie, der havde taget sine hvide sneakers 
på. Humøret blev dog løftet en smule, da 
vi alle kom hjem til Emma og fik tarteletter 
og lagkage. Til sidst på ugen tog newyor-
kerne til København for at opleve noget 
lidt større end det nu ellers sindsoprivende 
spændende Ribe.

Jeg har lært utroligt meget af udvekslin-
gen og er evigt taknemmelig, at jeg fik 
muligheden for at komme med. Det er en 
helt anderledes måde at være turist på, som 
giver en mulighed for at komme under 
overfladen og opleve livet i New York. Jeg 
synes et hundrede procent, at man skal 
overveje, om det kunne være noget for en 
selv, hvis man får muligheden. Hvis jeg selv 
skal sige det, så er det ”pretty cool” at have 
seks venner i New York.

Lea Hvidtfeldt Steensen, 3.r
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Jeg deltog i slutningen af sommerferien i 
den internationale olympiade i geografi , 
iGeo, som dette år blev afholdt i Bandung i 
Indonesien fra den 8. til den 13. august. 
Forud for rejsen havde jeg været igennem 
en national konkurrence, som begyndte 
med en skolerunde, hvor jeg skulle svare på 
en multiple choice test i en time med mit 
naturgeografi -C-hold. Kort tid efter kom 
min lærer Annemette og sagde, at jeg var 
gået videre som en af de 30 ud af de i alt 
1.700, som havde deltaget. Næste skridt var 
semifi nalen i Århus, derefter en trænings-
lejr i København og til sidst en fi nale i 
Odense. Her øvede vi og blev testet i tre 
slags opgaver: Skriftlig prøve med dybdegå-
ende geografi opgaver, som foregik i hånden 
og på engelsk, feltarbejde, hvor vi blandt 
andet kategoriserede områder, mens vi gik 
rundt i dem og foreslog nye og bæredygtige 
måder at anvende dem på, samt multiple 

choice tests om alverdens spørgsmål, som 
på en eller anden måde relaterede til geo-
grafi . Jeg endte til min store overraskelse til 
sidst som en af de fi re, der stod tilbage og 
skulle med til den internationale konkur-
rence i Indonesien, og det var jeg rigtig 
glad for! 
Den 5. august tog jeg derfor til Køben-
havn, for at mødes med de tre andre Geo-
OL-fi nalister fra Danmark og de to lærere, 
som fulgte os. Her trænede vi og fi k styr 
på de sidste forberedelser, inden vi klokken 
3.00 om natten til den 7. august, kørte til 
lufthavnen for at fl yve til Indonesien. 
Vi ankom den 8. august og overværede 
åbningsceremonien med masser af musik 
og dans i fl otte kjoler og var til gallamid-
dag om aftenen. Her var der blandt andet 
koncert med angklung, som er et traditio-
nelt bambusinstrument fra området.
Dag 2 begyndte med den skriftlige prøve 

på tre timer. Her besvarede vi seks hoved-
opgaver med underspørgsmål om diverse 
geografi ske temaer, som vind og vejr, glet-
sjere og istid, turisme og så videre. Resten 
af dagen brugte vi på at gå rundt i byen og 
udforske den.
På dag 3 fi k vi en dejlige overraskelse, da 
vores bagage endelig var ankommet til 
vores hotel, efter at vores kuff erter desværre 
var blevet efterladt i Stockholm af ukendte 
årsager… Dagen blev ellers brugt på 
feltarbejde, som varede hele dagen. Vi blev 
fragtet ud til en nationalpark og en lille 
by, hvor vi skulle studere området. Senere 

Geografi -OL i Indonesien
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skrev vi opgaver om, hvordan man kunne 
udvikle området bæredygtigt.
På dag 4 var vi på en ekskursion til vulka-
nen, Tankuban Perahu. Den lange bustur 
derhen blev brugt på at nyde udsigten til de 
fl otte regnskove og den generelt anderledes 
natur og kultur i Indonesien. Der blev 
desuden også sunget en masse karaoke 
med bussens skærm. Om aftenen var der 
Poster Presentation, hvor alle hold fra de 
deltagende lande fremviste deres tidligere 
forberedte plakat om et kreativt og inklu-
sivt fællesskab i deres land. Her fremlagde 
vi om Christiania.
Dag 5 begyndte med multimedia test, altså 
en times multiple choice test. Derefter 
skulle alle prøve de traditionelle lege og 
spil, herunder sækkeløb, at stå på stylter, en 
slags tovtrækning med bambuspind, hvor 
man skal skubbe i stedet for at trække, og 
til sidst en slags dart, hvor man skal puste 
pilene ud gennem et langt rør. Da vi kom 
hjem til hotellet, nød vi lidt tid i poolen 
og blev kølet af. Om aftenen var vi til 
kulturnat, hvor vi alle fi k og spillede på 
angklung og så mange shows med dans, 
sang og musik. Til sidst endte det med, at 
vi alle stod sammen og dansede.
Den sidste dag gik vi igen rundt i byen 
og smagte noget lokal mad, hvorefter vi 
tog på den lange tur på cirka 24 timer 
hjemad igen. Desværre havde vi fået 
nogle fl ybilletter, som gjorde, at vi gik 
glip af afslutningsceremonien, men da 
vi stod i lufthavnen, fi k en af de andre 
danske deltagere overrakt en velfortjent 
bronzemedalje. Vi andre var desværre 
ikke så heldige. 
Alt i alt har det været en enormt spæn-
dende tur med mange nye oplevelser 
og indtryk. Det var vildt interessant at 
møde og snakke med holdende fra de 
45 andre deltagende lande og se den 
indonesiske kultur. Det er i hvert fald en 
tur, som jeg aldrig glemmer.

Katrine Buur Knudsen, 3.t
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Jeg har været musikinteresseret og har 
brændt for musik hele mit liv. I en alder 
af 10 år gav mine forældre mig i julegave 
et trommesæt og medfølgende trommeti-
mer. Dertil styrkede min far min interesse 
for musik yderligere med gode bands fra 
1960’erne og 1970’erne, det vil sige alt fra 
Pink Floyd og The Who over til The Rol-
ling Stones med mere. 

I mine teenageår var bands som for ek-
sempel Nirvana, Linkin Park, Limp Bizkit 
eller Korn nogle af de allerstørste. I min tid 
som europaklasseelev mellem Friedrich-
Paulsen-Schule i Niebüll og Tønder 
Gymnasium lagde jeg hurtigt mærke til, 
at GAFFA-bladet en gang om måneden 
kom på Tønder Gymnasium. Mine danske 
klassekammerater fortalte mig, at GAFFA 
allerede den gang var Skandinaviens 
største musikmagasin, og jeg 

begyndte at læse de mange 
artikler og anmeldelser i det 
månedlige fysiske blad og 
tjekkede også hyppigt hjem-
mesiden http://www.gaffa.
dk ud. Jeg tog allerede 
dengang ofte til koncerter 
– mest i Hamburg. Dér 
spillede – og spiller – de 
store og små navne nær-
mest altid. 

Da jeg begyndte min 
studietid i Aarhus, boede 
jeg kun et stenkast fra 
VoxHall på Vesterbro 
Torv. Jeg gik tit til kon-
certer på netop VoxHall, 
TRAIN, Radar eller Fatter-Eskil. Tit lagde 
jeg mærke til, at langt fra alle de bands, jeg 

selv syntes om, fik en koncert- eller 
albumanmeldelse. Jeg skrev derfor 
forholdsvis ofte til Ole Rosenstand 
Svidt, den daværende redaktions-
sekretær hos GAFFA. Ole er i dag 
chefredaktøren hos GAFFA og er 
kendt som ”Mr. Understatement” 
i Danmarks musikbranche. Altid 
ekstremt høflig, forstående og 
velformuleret. En dag svarede han 
på mine mails i forbindelse med, 
at franske Gojira skulle spille 
på VoxHall i 2009: ”Jamen så 
anmeld dem. Vi har vores foto-
graf på pletten og sætter dig på 
gæstelisten.” Det gjorde jeg så. 
Min første koncertanmeldelse. 
Jeg havde en notesblok og kug-
lepen med til en heavy-koncert 

og fik forståeligvis en del blikke fra de søde 
mennesker fra metal-communityet. Ole tog 
mig under sine vinger og gav konstruktive 
tips og råd hver gang. 

Derefter udviklede det sig gennem årene 
med mange interviews, hvor nogle af 
højdepunkterne nok er interviews med 
Jonathan Davis fra Korn, Kyle Gass fra 
Tenacious D, Brann Dailor fra Mastodon, 
Paul Kalkbrenner, Andrew Stockdale fra 
Wolfmother eller Björn Gelotte fra In 
Flames. Dertil mange koncert- og album-
anmeldelser. Desuden også baggrundsar-
tikler om Tobakken-konkursen i Esbjerg, 
”Lindemann-Gate” og også en lederartikel 
om metal- og hård-rockens fremtid, hvor 
jeg interviewede Tim Christensen fra 
Dizzy Mizz Lizzy, Jeppe Nissen (chefboo-
ker for LiveNation Danmark og COPEN-
HELL) og Brian Nielsen (stifter og chef 

Min karriere som skribent

og anmelder for GAFFA

Jonathan Davis fra Korn (Foto: Philip Scharfe)

Brann Dailor fra Mastodon (Foto: GAFFA)
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for blandt andre Tinderbox og 
NorthSide). 
I dag, nærmest 15 år efter Gojira-
anmeldelsen på VoxHall i 2009, 
er jeg mere eller mindre selvkø-
rende og anmelder hovedsageligt 
album inden for rock og metal. 
Dertil kommer i ny og næ nogle 
koncertanmeldelser med fokus 
på Esbjerg. Endvidere er jeg nok 
– sammen med Danmark Radios 
tysklandskorrespondent Michael 
Reiter og Anders Bøtter fra P6 
Beat (”Sort søndag”) og ”Portræt-
album” på Radio4 – Rammstein-
eksperten i Danmark. Ud over 
en intensiv dækning af Tysklands 
største kultureksport med tema-
artikler og anmeldelser for GAFFA, 
indebar det også dækningen af de 
angivelige seksuelle krænkelser be-
gået af forsanger Till Lindemann. 
Dette førte til en del radiobidrag, 
podcasts, en lederartikel hos GAF-
FA og ikke mindst live-tv-optræde-
ner hos ’Go’ Morgen Danmark’ og 
’TV2 News Nyheder’ i år. 

Som stor fan af Rammstein havde jeg det 
meget ambivalent, da Ole spurgte mig ”Vil 
du ikke dække sagen?”. Først og fremmest 
holder jeg meget af det kunstværk, Ramm-
stein er blevet, og verdensbilledet krakelerer 
vitterligt, hvis beskyldningerne skulle 
have noget på sig. På den ene side ville jeg 
takke nej; men på den anden side vidste 
jeg også, at min viden om bandet generelt 
og ikke mindst mine gode tyskkundskaber 
var afgørende for at dække sagen sobert 
og objektivt. Jeg havde ikke forventet, at 
det ville ende med mere end 20 GAFFA-
artikler, radiooptrædener hos Radio 24/7, 
Radio4 samt RadioVictoria, podcasts samt 
live-tv. Men det sætter måske tingene lidt 
i perspektiv, når vi taler om et af verdens 
utvivlsomt største bands, der solgte 95.000 
billetter over to dage i Odense i sommeren  

2023. ”En del af 
gamet”, som chefre-
daktør Ole Rosenstand 
Svidt plejer at sige, er 
så også modbydelige 
messenger-beskeder 
eller kommentarer på 
de sociale medier, når 
man dækker sådan en 
sexisme- og #me2-sag. 
Det får folks p** i kog, 
så at sige, selvom man 
blot gengiver, hvad 
domstole, potentielle 
ofre, advokater med 
videre siger.

At skrive som free-
lancer er – naturligvis 
– bestemt ikke noget, 
som man bliver rig 

af. Man får mere symbolske 
honorarbeløb og bliver sat på 
gæstelisten til de koncerter, 
man dækker. Naturligvis åbner 
GAFFA en del døre, da mu-
sikbladet nu er Skandinaviens 
største musikmagasin. 
Et andet højdepunkt var et 
stort interview med austral-
ske Wolfmother på Posten i 
Odense i 2016. Der fik jeg 
endda det private mobilnum-
mer af forsanger Andrew 
Stockdale, hvilket – foruden 
interviews – førte til do-
kumentaren ”One day in 
the life of Wolfmother” til 
JailBreak-festivalen i Horsens 
i sommers. 

GAFFA betyder efterhånden 
en del for mig, og jeg bræn-
der for at skrive om musik og 
bliver også ved med det.

Alexander HemstedtTill Lindemann fra Rammstein (Foto Danny Uhlmann)

Andrew Stockdale fra Wolfmother (Foto: Peter Langwithz Smith)
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Nye mennesker. At møde nye mennesker 
er skræmmende, men hvorfor er det så 
skræmmende? Det er en helt naturlig del af 
livet at møde nye mennesker, det sker om 
og om igen, hele tiden, også nogle gange, 
hvor vi ikke selv lægger mærke til det. Der-
for undrer jeg mig tit over, hvad det er, der 
ligger til grund for, at vi generelt er blevet 
så skræmte for at møde nye mennesker, når 
vi måske i virkeligheden burde se det som 
en mulighed for at udvikle os socialt og 
mentalt.
Ifølge Goff mans teori, så opfører vi men-
nesker os på forskellige måder afhængigt 
af, hvem vi er sammen med. Når vi er sam-
men med bekendte eller nogle, vi er trygge 
ved, så har vi generelt en mere afslappet 
tilgang til tingene, og vores selvfremstil-
ling bliver pludselig ikke så vigtig, fordi 
vi ved, hvor vi har dem. I modsætning til 
når vi møder nye mennesker, som vi ikke 
kender, og derfor gerne vil give det bedste 
førstehåndsindtryk. Vi bruger automatisk 
indtryksstyring, som Goff man kalder det. 
Vi vil altid gerne have ”magten” til at styre, 
hvad andre tænker om os, hvilket ikke er 
nyt. Goff mans teori er helt tilbage fra 1959 
og er måske mere markant i dag, end den 
har været før i tiden, fordi vi gennem tiden 
har ændret vores vaner, syn og fokus på 
emnet. Alt i alt kan vi sige, at Goff man har 
ramt plet, fordi hans teori stadig har så stor 
indfl ydelse på den individuelles hverdag, 
selvom vi i dag lever under helt andre for-
hold. Men hvordan kommer det til udtryk 
i hverdagen? Jeg kan kun fortælle om mine 
egne erfaringer.
Der var ingen vej tilbage. Vi stod alle 
sammen med nerverne uden på tøjet i den 
såkaldte skolegård, som virkede så lille, når 
man stod med over 100 andre nye, som 
hellere ikke vidste, hvad de skulle gøre af 

sig selv. Ingen turde udveksle blikke med 
hinanden, vi stod bare og ventede tålmo-
digt på, at nogen ville gøre noget. Tiden 
gik alt for langsomt, det var ganske enkelt 
helt forfærdeligt bare at vente. På vej ind i 
den store sal fyldt med mennesker, prøvede 
jeg at få et overblik over, om der var nogle 
kendte ansigter, men der var for mange til, 
at jeg kunne gennemskue det.
Når jeg tænker tilbage på den første dag, 
så er det lidt sjovt at tænke på, hvem der 
egentlig er blevet mine venner siden da. 
Selvfølgelig var det skræmmende, men 
kunne jeg genleve første skoledag, ville jeg 
ikke ændre noget.
Fra folkeskolen har man været vant til at 
omgås de samme mennesker siden skole-
start i 0. klasse, så det at begynde et helt 
nyt sted, er som at starte i 0. klasse igen. 
De samme tanker og følelser, måske lidt 
mere velovervejede nu, end da vi begyndte 
denne gang, men ellers er intet ændret. Det 
er ikke kun negative tanker, der kommer 
frem, når jeg tænker på de første dage et 

nyt sted; det er også spændende. Spændin-
gen ved at lære nye mennesker at kende 
er fantastisk. Man har muligheden for at 
påvirke de indtryk. som man selv ønsker, 
at de skal kende en på. Den følelse bliver 
man aldrig træt af. Vi ændrer os hele tiden, 
men det betyder ikke, at andres syn på os 
ændres, så det at møde nye mennesker kan 
være et friskt pust, man ikke vidste man 
manglede.
Jeg må indrømme, at jeg har den dybeste 
respekt for Goff man, jeg er helt fascineret 
af hans teori om front- og backstage. Hans 
syn på mennesket har virkelig haft en stor 
betydning for vores mindset, og det har 
måske også påvirket vores forudsætnin-
ger for at møde nye mennesker den dag i 
dag. Men i sidste ende, så kan vi jo spørge 
os selv, hvad det betyder for det enkelte 
individ at møde nye mennesker? Og vil vi 
også kunne forudsige, hvordan den næste 
generation kommer til at opføre sig på bag-
grund af observationer og teorier? 

Mathilde Holm Schwartz, 1.t

Det første møde med mennesker
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Ungdommen. Det er en periode af vores 
liv, som vi alle kan huske eller er midt i, og 
det er her, det ”virkelige” liv begynder. Det 
er her, hvor vi skal tage stilling til, hvem vi 
er, hvad vi vil og andre meget betydnings-
fulde dele af os, der til sidst skal opbygge 
vores identitet. Der er bare stor forskel på 
de vilkår, som danske og grønlandske unge 
har for at udvikle deres identitet og ståsted 
i livet. 
På grund af den overvældende mængde 
af spørgsmål, der pludselig opstår i denne 
alder, kan livet hurtigt føles uoverskueligt. 
Disse spørgsmål kan føles som en tung 
byrde, indtil man lærer at leve foruden 

disse abstrakte bekymringer. Der er 
ingen undtagelse for nutidens ungdom i 
Danmark, hvor denne periode nu bliver 
beskrevet som ”kvartvejskrisen” af psykolo-
ger og andre eksperter og fagfolk inden for 
børn og unge. I Amalie Th iedens artikel, 
”Mange unge i 20erne føler, de er i en 
livskrise” fra Berlingske i 2017, bliver det 
påpeget, at tre ud af fi re danske unge viser 
tegn på en kvartvejskrise, hvilket viser, 
hvor stort et omfang problemet har. Det er 
ting som parforhold og karriere, som ofte 
er grundlaget for denne kvartvejskrise, og 
unge oplever et pres fra samfundet til at 
have styr på disse ting, før man i sandhed 

kan være succesfuld i samfundets øjne.
Her mener jeg personligt, at det ofte 
undervurderes, hvor integreret disse 
forestillinger om, hvad det vil sige at være 
succesfuld, er i vores samfund. Hvis man 
for eksempel ser på, hvad man ofte bliver 
spurgt om som ung, fi nder man hurtigt ud 
af, hvor meget samfundet regner med, at 
disse tanker fylder. Det er ikke unormalt 
at blive spurgt om ”Hvad vil du gerne, 
når du bliver ældre?”, hvor der er en vis 
forventning om, at man har tænkt over 
spørgsmålet. Der er også ting som roman-
tik og parforhold, som bliver vist frem i for 
eksempel fi lm som den magiske løsning til 
et fantastisk liv. Alle disse ting er noget, 
som først skal være faldet på plads, før 
man rigtigt kan blive set som succesfuld i 
samfundets øjne. Det er til gengæld kun 
igennem erfaring, man kan lære, hvad det 
vil sige at leve et liv, der gør en lykkelig. 
Dette er noget, som man ikke får fortalt af 
samfundet som ung. Der noget, man selv 
må fi nde ud af gennem livet. Fordi der ikke 
er denne magiske opskrift, man kan følge, 
leder det til forvirring blandt unge over, 
hvorfor disse ting ikke nødvendigvis gør 
dem glade. De unge internaliserer sam-
fundets forventninger og begynder at have 
disse uopnåelige forventninger til sig selv, 
hvilket leder til denne forvirring omkring 
identitet og til sidst kvartvejskrisen.
Oven i alle disse forventninger er der også 
et samfundssyn, der beskriver starten af ty-
verne som den bedste del af livet. Perioden 
bliver hyldet som den tid, hvor man bare er 
fri, og kan have det sjovt, selvom virke-
ligheden ikke nødvendigvis er sådan. Det 
er her, hvor man for første gang skal være 

Hvad det vil sige at være ung

i Danmark og Grønland
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selvstændig, og ikke bare kan få far og mor 
til at klare det hele. Det, som førhen var 
en selvfølge, bliver nu noget, man aktivt 
skal tænke på. Ting som at skulle købe alt 
selv, inklusiv de mere ”kedelige” ting som 
møbler og redskaber, bliver nu relevante at 
tænke på. For de danske unge er der altså 
stor forskel på den ungdom, som samfun-
det forventer, at de har, og den ungdom, 
som de rent faktisk oplever. Det er ikke 
underligt, at der i den periode sker store 
omvæltninger i et menneskes liv, det sker 
for de fl este, men for danske unge giver det 
anledning til stor mistrivsel og identitets-
forvirring.

I Grønland er mistrivsel og identitetsforvir-
ring også en meget stor del af de unges liv, 
men det kommer desværre til syne på en 
hel anden måde end hos de danske unge. 
Hvor danskerne altid kan læne sig op ad 
den danske kultur, har de grønlandske 
unge ikke de samme faste rammer for en 
fælles grønlandsk kultur, fordi de lever i 
en kultur, der faktisk ikke er deres. Da de 
stadig er i det danske kongerige, lever de 
på samme måde som os, selvom de har en 
helt anden baggrund som et inuitfolk med 
trommer, ansigtstatoveringer og egne my-
ter. Afstanden mellem den kultur, de lever 
i, og den kultur, de vil leve i, er så stor, at 
det kan blive endnu en stressfaktor ved at 
være ung. For dem kan det føles, som om 
de bliver tvunget ind i en fremmed kultur, 
og det vil føles, som hvis danskere skulle 
leve efter den tyske kultur. For danskere 
er det noget, som kan være svært at tage 
stilling til, men for grønlænderne er det en 
del af deres hverdag. For at give et eksem-
pel på, hvordan dansk kultur bliver dem 
påtvunget, kan man se på deres videregå-
ende uddannelser. Her er det et krav, at de 
skal kunne tale dansk, og der bliver ikke 
undervist på deres modersmål.
I Grønland er selvmord blandt unge et me-
get stort problem, og i perioden 2011-2015 
var selvmordsraten på unge mænd i alderen 

20-24 år 267 pr. 100.000 indbyggere. 
Selvmordsraten steg, da man begyndte at 
modernisere Grønland. Her kan man altså 
tydeligt se, hvor stor en forskel det gør at 
leve i ens egen kultur, som hjælper med at 
opbygge ens identitet. Grønland er også 
præget af mange sociale udfordringer, der 
bidrager til den høje selvmordsrate blandt 
unge. Det kan for eksempel være unge, 
der er vokset op i et miljø med alkohol-
problemer, vold og overgreb. Jeg har selv 
været i Grønland på studietur og set, 
hvordan de prøver at implementere nogle 
foranstaltninger, der kan hjælpe med disse 
samfundsmæssige problemer. Et eksempel 
var en plakat, som jeg så i en lokal ung-
domsklub. Denne plakat var noget af det 
første man så, når man gik ind i klubben. 
Den fortalte børnene, at de skulle ringe til 
politiet, hvis nogen gjorde noget upassende 
ved dem. Dette kom som en overraskelse, 
da man ikke ser så meget til den slags her 
i Danmark; men i Grønland er det et reelt 
problem. I Grønland er der fokus på at 
fi nde løsninger, der kan hjælpe de unge 

mennesker, og det er i høj grad de unge 
selv, der er en del af samtalen. Forfatteren 
Niviaq Korneliussen er en af de kulturper-
sonligheder i Grønland, der har sat fokus 
på, at problemerne skal løses på grønlæn-
dernes præmisser. Selvom vi danskere bare 
prøver at hjælpe, er det deres samfund. Her 
er det nemlig vigtigt, at vi danskere kan 
tage et skridt tilbage, og ikke bare agerer 
over for dem, som vi førhen har gjort.
Der er er mange faktorer, der bidrager til, 
at ungdommen i Danmark og Grønland 
mistrives og er forvirret omkring deres 
identitet, men i Grønland er udfordringer-
ne større, og det samme er konsekvenserne. 
De danske unge befi nder sig i en klemme 
mellem samfundets forventninger og deres 
egne forventninger og ønsker til ungdom-
men, hvor de grønlandske unge føler sig 
splittet mellem to kulturer. Mange af 
tingene er så stor en del af vores og Grøn-
lændernes samfund og vores selvopfattelse, 
at det kan tage generationer, før tingene for 
alvor ændrer sig. 

Marcus Lønborg Mensel, 3.w 
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Klokken er cirka otte en tirsdag morgen i 
september (den 19.). Vejret er køligt, him-
len er næsten skyfri, og man kan mærke 
morgentrætheden i luften.
Vi, elever fra klasserne 1.o og 1.p, 1.hf-elever 
fra Ribe Katedralskole aka ”op”, står på 
Odin Plads og venter på, at rejsen til Ton-
neshøj kan begynde. Vi er pakket godt ind i 
varme jakker, lune huer og behagelige hand-
sker, og vi har bagagen under armen, mens 
lærerne tæller os, inden alle kan gå ombord 
på bussen. Da klokken er omkring 08.15, 
er bussen pakket og klar med bagage, elever 
og lærere. Vi tager afsked med Odins Plads 
og kører stille og roligt afsted mod Tonnes-
høj, som er beliggende øst for Haderslev og 
ligger ned til Råde strand med en fantastisk 
udsigt over området, herunder Årø. 

Boligsituationen
Busturen tager omkring en halvanden 
time, og vi ankommer til lejrskolen cirka 
klokken 09.30. Vi skal være her i tre fulde 

dage, hvor vi bare skal hygge os og lave 
forskellige forsøg. Lejrskolen kan beskrives 
som en lejrskole med stort L. Vi er omgivet 
af et stort areal i en skøn natur.

”At rejse, er at leve.”
”I naturen er man altid ved Guds hjerte.”

H.C. Andersen

At lejren bruges af og danner ramme for 
lejre i Danmarks Folkekirkelige Søndags-
skoler og Indre Mission, kan vi tydelig se, da 
kristne billeder udsmykker lejren. Selve lejr-
skolen opfylder alle krav til en lejrskole: En 
stor forsamlingssal med en lille showscene, 
badeværelser med toiletbåse, hårde køjesen-
ge og en lille legeplads med et bålsted.

Forsøgene på Tonneshøj
Under opholdet udfører vi forsøg i kemi, 
biologi og geografi. I kemi udfører vi et 
forsøg, der går ud på at finde saltindhol-
det i havvandet ved Tonneshøj. I biologi 

undersøger vi, hvordan blåmuslinger filtrer 
vandet ved Tonneshøj, og vi fanger dyr 
langs kysten.
Derudover var er også to geografiforsøg. I 
det første forsøg undersøger vi to forskel-
lige kysttyper og tager prøver af jorden. I 
det andet forsøg har vi waders på for at gå i 
vandet og undersøge bølgerne.

Introtur med 1.hf – rejsen går til Tonneshøj!

FUN FACTS OM DYR VED 
TONNESHØJS KYST
• En hestereje kan blive 3-5 år 

gammel.
• En Roskildereje spiser små orme, 

tanglopper/tanglus og plantefo-
der.

• En lille tangnål kan blive op til 
17 cm.

• Søstjerne kan bevæge sig 10 cm 
i minuttet, hvis den får færten af 
sit bytte.

44



Hvad går tiden ellers med?
Når vi ikke laver forsøg rundt omkring på 
lejrskolen eller nede ved kysten, bliver der 
grint og spillet spil. Nogle ser en hygge-
lig film eller serier sammen, mens andre 
hjælper med at dække bord eller hjælper 
med maden.

Turen går til Årø!
På andendagen skal vi til Årø. Årø er en 
charmerende ø tæt på Haderslev. Øen er 
kendt for sin smukke natur og landbrug. 
Vi tager afsted fra lejrskolen efter, at vi har 
spist morgenmad og ryddet op. 
Omkring klokken 12.00 går vi mod 
færgen.  Gåturen tager cirka en time, og 
ventetiden på færgen er cirka 45 minutter. 
Selve sejlturen tager kun 5 minutter, og 
vi ankommer til øen klokken 14.00, hvor 
vi skal lave stjerneløb og udforske Årøs 
charme.
Vi kommer også forbi Årøs kirke, som 
desværre er lukket. Øen indviede kirken i 

1906 i juletiden, og derfor har kirken i dag 
navnet ”Julekirke”.  
Øen har også sit eget lille brandværn. Øen 
kræver et brandværn, så uheld ikke udvik-
ler sig til katastrofer. Brandværnet hjælper 

for eksempel ved brand eller hjertetilfælde. 
Beredskabet består i alt af 11 personer, 10 
mænd og 1 kvinde.

Hygge omkring lejrbålet!
Vi er tilbage i lejren ved 17-tiden. Da det 
bliver aften, laver vi lejrbål og rister skumfi-
duser, og hvad vi ellers har med hjemmefra. 

Turen er slut og vi 
vender hjem igen!
Dagen er kommet, hvor vi skal hjem igen, 
men inden vi kan vende snuden hjemad, 
skal vi først lave et par forsøg. Efter vi har 
lavet de sidste forsøg, pakker vi hele hytten 
sammen og tager afsked med Tonneshøj. 
En masse erfaringer rigere er vi hjemme 
igen omkring klokken 15.00.

Kathrine Schou Beyer, 1.p

”En vellykket rejse er en returbillet til en 
erfaring.”

Torkild Hansen
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Fra den 22. september til den 30. septem-
ber var franskholdene i 2.g og 3.g på en 
sprogrejse til Château-Gontier, som ligger 
udenfor storbyen Nantes i Frankrig. Turen 
var en udveksling med vores partnerskole, 
Lycée Victor Hugo, som er et fransk gym-
nasium. Hver elev fik en fransk korrespon-

dent, som vi skrev sammen med, inden vi 
skulle afsted, og som vi var indkvarteret 
hos under udvekslingen. Turen var finan-
sieret af EU (Erasmus+). 

Den første dag blev brugt på diverse 
velkomster, blandt andet på skolen, hvor 

vi blev mødt af den franske klasse og deres 
lærer og spillede forskellige franske spil og 
blev introduceret til den franske klasse. 
Derefter fik vi en rundvisning på skolen 
og senere også en rundvisning på rådhuset, 
hvor vi både mødte viceborgmesteren, som 
havde fokus på miljø og bæredygtighed, 
og repræsentanten for de unge i Château-
Gontier. Vi sluttede dagen af med at hygge 
os sammen med vores værtsfamilier. 
Under turen var vi på forskellige ekskur-
sioner til Nantes, Mont Sant Michel, samt 
Sant Malo. I Nantes så vi Les Machines 
de l’île, som er et museum med diverse 
mekaniserede dyr, både eksisterende dyr og 
fantasidyr, inspireret af Jules Verne. Den 
næste udflugt var til Mont Sant Michel og 
Sant Malo. Mont Sant Michel er et kloster 
på et bjerg, som er omgivet af et rigt byliv, 
og et aktivt kloster, hvor vi fik lov til at 
overvære en gudstjeneste. Ved Sant Malo 
gik vi en tur på den berygtede borg, hvor vi 
nød den betagende udsigt. 

De andre dage gik med blandt andet virk-
somhedsbesøg, hvor vi besøgte BioCoop, 
som er et zero-waste-supermarked, som be-
stræber sig på at undgå emballage, og som 
udelukkende sælger sæsonprægede råvarer 
fra lokale producenter. Derudover var vi til 
en GAL-konference, hvor en repræsentant 
fortalte om, hvad Mayenne gør for den 
grønne omstilling. Disse besøg og konferen-
cer brugte vi til at opnå forståelse for bære-
dygtigheden i Frankrig. I løbet af turen har 
vi lært meget om både den franske kultur 
og bæredygtighedsudviklingen i Frankrig. 

Marie Lund, 3.x 
Matilde Lindhardt Leth, 3.x 

Sprogrejse til Frankrig

 – Udveksling med Château Gontier
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På andet år af handelsgymnasieuddan-
nelsen hhx indgår faget erhvervscase, hvor 
man arbejder med fi re forskellige cases 
med henblik på at forberede en potentielt 
mundtlig eksamen. Erhvervscase er et 
samarbejde mellem fagene afsætning og 
virksomhedsøkonomi. 
Efter afslutningen af vores fj erde case, var 
vi så heldige at blive inviteret til at deltage i 
regionsmesterskabet for netop denne case. 
Tirsdag den 5. september deltog jeg derfor 
sammen med tre af mine klassekamme-
rater, Christine, Jannie og Liva, i regions-

mesterskabet i erhvervscase. Erhvervscase 
består af en praksisnær case, hvor man skal 
identifi cere konkrete business-udfordringer 
samt løsninger på disse. Den erhvervscase, 
vi deltog i, omhandlede i år optikervirk-
somheden Louis Nielsen. Vi skulle på bag-
grund af casen pitche for repræsentanter 
for virksomheden, fra Dansk Erhverv og 
en gymnasielærer efterfulgt af opfølgende 
spørgsmål.
Hele arrangementet fandt sted på Tietgen 
Skolen, et handelsgymnasium i Odense. 
Det var en lang og begivenhedsrig dag, 

hvor vi sammen med de 11 
andre grupper mødte på skolen 
klokken 8.00 for at klargøre 
vores præsentationsstand. Der 
var to grupper, der pitchede ad 
gangen, fordelt over 2½ time 
fra kl. 9.00-11.25. Vi var en af 
de to første grupper, der skulle 
pitche foran dommerne, og 
derfor gik vi på kl. 9.00. Vores 
præsentation varede i omkring 
otte minutter, hvorefter dom-
merne stillede os spørgsmål, 
vedrørende vores løsningsfor-
slag i cirka 12 minutter. 

Da vi var færdige med vores 
præsentation, havde vi pause 
indtil kl. 11.30, hvor der blev 
serveret sandwich og soda-
vand. I pauserne havde vi 
mulighed for at socialisere 
med de øvrige deltagere i 
et fællesrum, spille kort- og 
brætspil, spise frugt og bol-
ler eller besøge de forskel-
lige stande for at høre om 
de andre deltageres idéer og 
projekter. 

Dagen sluttede med en vurdering fra 
dommerne, efterfulgt af en prisuddeling 
og overrækkelse af præmier. Desværre 
lykkedes det os ikke at kvalifi cere os til 
Danmarksmesterskabet, som skulle af-
holdes senere på måneden på Børsen i 
København. Dog opnåede vi en værdifuld 
oplevelse samt en betydelig mængde ny 
viden og erfaringer, som vi kan drage nytte 
af fremadrettet. Som en ekstra bonus fi k 
vi også en goodiebag og et diplom, som vi 
kan inkludere på vores CV. 

Poppy-Maya Mulvad O. Clarke, 3.m

Regionsmesterskab i erhvervscase
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Lidt udenfor Gram ligger der et meget 
interessant sted: Gram Lergrav. Et sted med 
en historie på fl ere millioner år, som man selv 
kan gå ud og undersøge. Men hvad er Gram 
Lergrav egentlig? Og hvordan blev det til, 
hvad det er i dag? Og endnu vigtigere end 
det: Er det overhovedet værd at besøge?

Hvad er Gram Lergravs historie?  
Gram Lergrav er i dag en stor lergrav i 
naturen lige udenfor Gram; men hvad var 
det før det? Indtil 1988 var området et 
teglværk, hvor man udvandt ler til mur- og 
tagsten. Stedet blev åbent for off entlighe-
den i 1995 og for alle amatørpalæontologer, 
som har lyst til at prøve lykken med at 
fi nde oldgamle fossiler. Inden man kom-
mer ned til lergraven, kan man besøge et 
museum, hvor mange af de fund, man har 
gjort på stedet, kan ses – blandt andet store 
hvalfossiler.

Hvorfor kan man fi nde 
så mange fossiler?
I den miocæne tidsalder for cirka 10 mil-
lioner år siden så Danmark meget anderle-
des ud end i dag (Se fi gur 1). Det meste af 
Danmark var hav, og der var kun land fra 
Nordjylland og længere nordpå. Her var 
der fl oder, der transporterede sedimenter 
nordfra til havet. Det område, hvor Gram 
fi ndes i dag, var dengang dækket af hav. 
Små sedimenter som ler er lette og svæver 
i vand og afl ejres kun i meget stillestående 
vand som for eksempel i havet langt fra ky-
sten. Det fænomen undersøgte vi i et forsøg 
med morænejord i et reagensglas med vand 
(Se fi gur 2). Først ryster man jord og vand, 
svarende til det uroligt rindende 

vand i fl oder. Dernæst stiller man reagens-
glasset i et stativ, svarende til, at strøm-
hastigheden falder, når en fl od løber ud i 
havet. De tunge sedimenter som grus og 
sand afl ejres først svarende til, at de afl ejres 
tæt på kysten. Dernæst afl ejres mindre 
sedimenter, og først efter fl ere timer med 
stillestående vand vil de mindste partikler, 
vi kalder ler, afl ejres. Det svarer til, at ler 
først afl ejres i havet langt fra kysten. Der, 
hvor Gram er i dag, var havet cirka 70-
100 meter dybt, og man ved, at det var et 
havmiljø, da de øverste lag har bølgeslags-
ripper, som netop opstår på havbunden. 
Leret i Gramformationen har dækket alle 
de organismer, som døde og faldt til bunds 
i havet. Leret fungerer derfor som en slags 

naturlig tidskapsel, da alt det, man fi nder, 
ikke har set dagens lys i cirka 6-10 mil-
lioner. år. 

Hvad er et fossil?
Når et dyr i havet dør, falder det til bunds. 
Særlige dyregrupper, som dem med skelet-
ter eller skaller, har bedre chancer for at 
blive bevaret som fossil, da de er meget 
hårde. De skal dog være begravet relativt 
hurtigt under et lag af sand, ler eller kalk, 
for at de bliver bevaret. Normalt rådner 
de bløde dele bort eller bliver ædt; men 
hvis de rette betingelser er til stede, kan de 
bløde dele også bevares. I sumpe, moser og 
havbunde mangler der ilt, hvilket betyder, 
at bakterier og andre nedbrydere ikke 
nedbryder de bløde dele. Det betyder, at 

Gram Lergrav er naturvidenskabens

 svar på en skattejagt!

Figur 1
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de bløde dele kan lave aftryk i bjergarten, 
og så bevares de på den måde. Arterne har 
alle forskellige krav til vanddybde, lys, 
saltholdighed, temperatur og så videre, 
hvilket betyder, at fossilerne kan bruges til 
at undersøge miljøet på den tid, hvor de 
levede. 

Ekskursion med  
3.g naturgeografi B 
Den 6. september tog vi til Gram Lergrav 
som en del af vores forløb om Jordens 
udvikling. Vi tog gummistøvler på og en 
lilleværktøjskasse under armen, og så gik vi 
ned til lergraven. Under den varme sol be-
gyndte vi at grave i leret. Vi havde også lånt 
spader og skruetrækkere til at grave med. 
Vi var relativt heldigt, da mange af os fandt 
forskellige ting. Jeg selv fandt mange vildt 
interessante ting, og gjorde mig mange 
gode erfaringer i forhold til at finde fossiler. 

Hvordan øger man sine 
chancer for at finde noget?
Vi fandt hurtigt ud af, at sandsynlighe-
den for at finde noget er markant større, 
hvis man først graver ned til det mørke og 
kompakte lerlag, det vil sige ned til den 
uforstyrrede havbund, som ingen har rørt 
endnu. Når man har fat i en klump af leret, 
skal man egentlig bare hugge lidt forsigtigt 
i den for at få mindre stykker, som kan 
pilles fra hinanden med fingrene. Man 
skal virkelig have øjnene åbne, da fundene 
kan være meget små- For eksempel var vi 
heldige og fandt mosdyrkolonier, som knap 
nok er en centimeter i diameter (se figur 3). 

Hvad er en mosdyrkoloni?
En mosdyrkoloni (også kaldt bryozoer) 
består af mosdyr, som er små encellede og 
hvirvelløse dyr, der bor i kolonier som den 
på figur 3. De har en meget lang historie 
som dyregruppe, da de har eksisteret i cirka 
500 millioner år. Selvom de har eksisteret 
i så lang tid og er hyppige i Gram Lergrav, 
så er arten Reusirella haidingeri særlig, da 

den fra bagkroppen kan danne knopskyd-
ningskolonier, der ligger i en ring om-
kring hovedkolonien. Dette er kun blevet 
observeret i Gram Leret. Det var et heldigt 
og fedt fund, men det var ikke det eneste 
spændende, vi fandt. Mange af os fandt 
muslingestykker (se figur 4). Muslinger og 
snegle er talrige i Gram Lergrav, men det 
gør dem ikke mindre spændende at finde. 
Det er også nogle af de bedst bevarede 
fossiler i Gram Lergrav på grund af deres 
hårde skal. Vi var ikke heldige nok til at 
gøre større fund end et par centimeter, men 
hvis man graver længe nok, kan det være, 
at man finder noget meget stort. 

Hvilke store fund er blevet 
gjort i Gram Lergrav?
Gram Lergrav er ikke ukendte med store 
fund. Bogstavelig talt. Der er blevet fundet 
hvalknogler fra bardehvaler og endda tre 
næsten komplette hvalskeletter. Dem kan 
man se på museet. Der er derudover fundet 
tænder fra den uddøde kæmpehaj Mega-
lodon. Man kan se en kopi af tanden på 
museet, muligvis fordi den ægte tand er for 
værdifuld at have udstillet. Selvom det er 
meget usandsynligt at finde noget så stort, 
så er blot tanken om, at man muligvis kan 

finde noget, nok til at motivere en til at 
blive ved med at grave. Den dag, vi var i 
Gram Lergrav, blev der fundet en ryghvir-
vel fra en hval i leret, og det var så nyt, at 
vi ikke måtte dele nyhederne på sociale 
medier for at undgå folk, der ville stjæle 
den eller lave hærværk. Vi fik endda lov til 
at se den og fik en forklaring af konserva-
toren. Det er bare et vidnesbyrd om, at der 
stadig bliver gjort spændende og store fund, 
og at det måske kan være en selv, der netop 
bliver heldig. 

Hvad gør Gram Lergrav til 
et oplagt dagstursmål?
Hvis man bare er lidt natur- eller palæonto-
logi-interesseret, så er Gram Lergrav stedet, 
man skal besøge. Hvis man inden tiden 
undersøger måder at grave fossiler, har man 
gode chancer for at finde fossiler. Når man 
så har fundet noget, bliver man grebet af 
forventningen om, at man finder mere. Det 
er naturvidenskabens svar på en skattejagt.

Rasmus Lyngsøe Poulsen, 3.t

Figur 3

Figur 4
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Tirsdag den 24. oktober fi k vi på Ribe Kate-
dralskole besøg af TV2’s udlandskorrespon-
dent Uff e Dreesen.

Uff e Dreesen har i en længere periode 
været udlandskorrespondent med fokus 
på krigen mellem Ukraine og Rusland. I 
denne tid har Uff e arbejdet tæt på kri-
gen og indsamlet værdifuldt materiale til 
danske medier. Uff e Dreesen har i de sidste 
10 år været bosat i Tyskland som udlands-
korrespondent, og har også været udlands-
korrespondent i Moskva i perioden op til 
udbruddet af krigen. 
Uff e Dreesen gennemgik optakten til 
krigen mellem Ukraine og Rusland. Han 
beskrev, hvordan det var at være til stede i 
de første dage efter krigens udbrud. Rus-
land forventede, at krigen ville være ovre 
efter et par dage, hvorefter Ukraine ville 
overgive sig. Denne aktion var fra russisk 

side beskrevet som en ”særlig militær opera-
tion”. Uff e Dreesen beskrev dette som langt 
fra realiteten, eftersom Præsident Zelenskyj 
ikke ville overgive sig uden kamp. 
Under oplægget fortalte Uff e Dreesen om 
sine egne oplevelser og erfaringer i forhold 
til krigen mellem Ukraine og Rusland. 
Uff e Dreesen har selv været tæt på krigszo-
nen og er derfor i stand til at sætte ord på 
de voldelige og umenneskelige forhold, be-
boerne i Ukraine lever under. Han beskrev, 
hvordan beboerne i krigsområderne ikke 
frit kan bestemme over deres dagligdag, og 
hvordan russerne har invaderet deres hjem.   
Det var tydeligt under hele oplægget, at 
Uff e Dreesen er utrolig engageret i sit ar-
bejde, og han forholdt sig professionelt gen-
nem hele oplægget. Udover krigen mellem 
Ukraine og Rusland fortalte Uff e Dreesen 
også om, hvilke andre store begivenheder 
han som udlandskorrespondent har dæk-

ket. Dette indebar fortællinger om hans tid 
i Libyen, hvor han befandt sig i midten af 
endnu en krigszone. 
Da vi nærmede os slutningen af oplæg-
get, var det tydeligt at se, hvor meget 
netop disse begivenheder betyder for Uff e 
Dreesen. Han er ikke blot en reporter, men 
oplever også selv, hvordan det føles at være 
i krig. Vi er i Danmark heldige at have folk 
som Uff e Dreesen, der er villige til at sætte 
livet på spil for at give os et reelt billede af, 
hvad der foregår rundt i verden.
For os som unge danske studerende ligger 
krigen mellem Ukraine og Rusland langt 
væk. Det er skræmmende, at et land i 
Europa i det 21. århundrede skal opleve 
sult og ødelæggelse blot på grund af et 
andet lands urealistiske ambitioner om at 
herske over andre. 

Elias Boye Espersen, 3.l
Noah Hollænder Ibsen, 3.l

Foredrag om fake news og krigen i Ukraine
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Der kan ikke være tvivl om, at den 30. juli 
1787 var en stor dag i Lorenz Hanssens tid 
som rektor for latinskolen i Ribe, idet en af 
skolens tidligere elever skulle hyldes. Der 
var tale om naturforskeren Otto Friedrich 
Müller, 1730-1784. Vi har i dag den tale, 
Lorenz Hanssen holdt ved den højtidelige 
lejlighed, idet talen efterfølgende blev trykt 
og udkom som en bog på hele 60 sider. 
En række af byens honoratiores har været 
indbudt til denne helt særlige lejlighed. 
På det tidspunkt holdt skolen til i de mere 

beskedne rammer i bygningen overfor 
domkirkens hovedindgang, så pladsen har 
givetvis været lidt trang.

Nogle måneder tidligere havde skolen 
modtaget et brev fra Anna Müller, enke 
efter Otto Friedrich Müller. Brevet oriente-
rede om, at skolen ville modtage et legat på 
800 rigsdaler, og at der knyttede sig nogle 
testamentariske bestemmelser til legatet. 
Brevet havde denne ordlyd: 

Den anden del af gaven bestod af en buste 
af Otto Friedrich Müller, og det var den, 
der skulle overdrages og afsløres den næst-
sidste dag i juli godt to og et halvt år efter 
Müllers død. Legatet og busten var udtryk 
for renhjertet taknemmelighed, og det var 
i den samme ånd ærefuldt for skolen at 
kunne være med til at hylde en tidligere 
elev, som var blevet kendt i videnskabelige 
kredse vidt omkring i Europa.

Publikationen, der rummer Lorenz Hans-
sens tale, har fået et efterskrevet forord. Her 

Otto Friedrich Müller – en internationalt

anerkendt naturforsker fra Ribe Katedralskole

”Kjærlighed og Erkjendtlighed mod det Sted, hvor han først lagde Grunden til de 
Videnskaber, som han siden uafladeligen dyrkede, have bevæget min fra dem og 
mig alt for tidlig bortkaldte Mand, salig Konferensraad Otto Friedrich Müller, 
udi et i levende Live med mig oprettet og under 7. Januar d. År allernaadigst 
confirmeret Testamente, at indrykke iblandt andet følgende Riber Skole angaa-
ende Punkter.
Til den latinske Skole i Ribe giver jeg 800 Rd. (rigsdaler). Benævnte 800 Rd. 
anvendes som følger: Renten af 400 Rd. gives til én Kollega i Skolen, som skal 
undervise Disciplene i de første Grunde af Naturhistorien og Plantelæren, og 
give dem Smag paa at betragte Guds Gjerninger. Renten af 200 Rd. gives til 2de 
(tvende) Disciple, som af Biskoppen og Rector befindes at have været flittigst i de 
physiske Lectioner; Renten af 200 Rd. til 2de Disciple, som have udmærket sig ved 
en eller anden dydig Handling.
Jeg har ikke villet undlade tjenstligst herved at tilkendegive deres Høj og Vel-
baarenhed og Højærværdighed, at disse 800 Rd. nu hos mig staae færdige til 
Udbetaling mod behørig Kvittering; ingenlunde paatvivlende, at Renten af denne 
Kapital ved Deres Høj og Velbaarenheds og Højærværdigheds redelige og for 
Videnskabernes Tarv og Opkomst nidkjære Omhu paa den med min salige Mands 
sidste Vilje og Hensigt mest overensstemmende Maade vil blive anvendt.

Kjøbenhavn den 14de Februar 1786. 
Anna salig Müllers, født Paludan”
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skriver rektor Hanssen, at Anna Müller i 
mellemtiden er død, og at det var hendes øn-
ske, at talen udkom på tryk. Vi ser, at talen 
er trykt i København af ingen ringere end 
den ”Kongelige Universitets Bogtrykker”.

Der er tale om en ganske formfuldendt 
tale, der betjener sig af en række retoriske 
og stilistiske greb. Flere gange tiltales de 
tilstedeværende som enten ”Høijtærede 
Medborgere” eller ”Høijtærede Tilhørere”. 
Talen har lange digressioner, hvor Lorenz 
Hanssen hylder naturvidenskabens frem-
skridt og betoner dens generelle anvende-
lighed og nødvendighed for ”Landmanden 
– Söemanden – Krigeren – Haandværks-
manden”. Vi ser oplysningstidens opti-
mistiske historiesyn, hvor fremskridtet er 
opstået, fordi kulturen har udviklet sig fra 
overtro og mørke til indsigt og viden som 
en følge af fornuftens brug. Vi ser ligeledes, 
at Lorenz Hanssen er deist, idet naturvi-
denskaben har ”udvidet vor Synskreds i 
Guds store og herlige Rige”. Der er således 
en skabende Gud, som har overladt verden 
til mennesket. Oplysningsfilosoffen Vol-
taire nævnes da også i den forbindelse. 

Lorenz Hanssen skriver blandt andet: ”Ved 
Forstörrelse-Glasset aabnedes for Naturfor-
skeren Udsigten ligesom i en ny Verden. (…) 
Ei alene saae de, at en Draabe Vand var 
et Ocean for tallöse Væsener; men endog at 
forskiellige flydende Materier, blandede med 
forskiellige Ting af Planteriget, frembragte 
fine særegne Dyr. (…) Denne Deel af Na-
turen var endnu ei tilstrækkelig undersögt 
eller sat i sit rette Lys. Det var vor Müller 
forbeholden, först at tænde fuldt Lys her, 
hvor man tilform ikkun skimtede lidet. Ved 
mangfoldige Aars vedholdende Flid, og ved 
næsten daglig Beskuelse opdagede han henved 
400 forskellige Arter af disse Smaadyr.”
Müller er den første danske naturforsker, 
der bruger mikroskop i videre udstrækning 
i studiet af de ferskvandsorganismer, vi 
ikke kan se med det blotte øje.  

Den røde tråd i hovedparten af Lorenz 
Hanssens tale er centrale punktnedslag i 
Müllers livsforløb. Otto Friedrich gik på 
latinskolen i Ribe i årene 1743-48. Herpå 
studier ved Københavns Universitet. Fra 
1753 og en række år frem var han tillige 
hovmester for afdøde statsminister Greve 
Schulins unge søn. I disse år udvikledes 
hans interesse for studier af flora og fauna. 
I 1773 giftede Müller sig med norske Anna 
Paludan, som var en rig købmandsenke, 
der ejede en betydelig gård i Drøbak på 
østsiden af Oslo Fjorden, som på dette 
tidspunkt hed Christiania Fjord. Müller 
supplerede sine studier med den nye loka-
litet, når parret ikke opholdt sig i boligen 
i København. Fysisk svækket på forskellig 
vis døde han 54 år gammel i juledagene 
1784.

De to sidste led i talens komposition er dels 
en karakteristik af Müllers personlighed 
med særligt henblik på hans moralske habi-
tus, dels en hyldest og tak til Anna Müller, 
der var til stede ved afsløringen af Otto 
Friedrich Müllers buste. I beskrivelsen af 
de to personers dyder, hvor velgerninger og 
taknemmelighed er i fokus, bliver sprog og 
stil til højglanspoleret patos, så det set med 
nutidige øjne i det panegyriske nærmer sig 
det parodiske.

På skolen hænger der i portrætgalleriet i 
det ene af hovedbygningens trapperum et 
billede af Otto Friedrich Müller. Det er et 
stik, hvor han er afbilledet fra siden, mens 
han ser til venstre (set fra betragterens 
position). Billedet, der er optrykt her, har 
et epigram på latin under portrættet. De 
fire linjer er skrevet af B. W. Luxdorph, 
som havde en central position i Videnska-
bernes Selskab. Lorenz Hanssen bringer en 
oversættelse i sin tale: 
”See DANMARK! See med Glæde her Din 
Søn!
Din MÜLLER, ved hvis Flid Naturen selv 
sig glæder.  

De Skatte, som Dit Land, Dit Hav har skjult 
i Løn,  
Opdager Han, med Ham Du deeler Navn og 
Hæder.

I bogen med den trykte tale oplistes der ba-
gest henved 70 primært naturvidenskabeli-
ge publikationer fra Müllers hånd, det være 
sig artikler og bøger. Enkelte afhandlinger 
er skrevet på dansk; men ellers er sproget 
svensk, engelsk, tysk, fransk eller latin, 
idet offentliggørelsen ofte knyttede sig til 
videnskabelige selskaber eller skriftserier i 
udlandet. Et par af bøgerne er udkommet 
efter Müllers død. 

Fra latinskole til universitet
Den dreng, Margrethe Henricke Udsen 
og Joachim Nicolaus Müller fik i begyn-
delsen af marts 1730, blev døbt Otto 
Friedrich Müller. Faderen var indvandret 
fra Tyskland, hvor han var uddannet som 

Otto Friedrich Müller
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trompeter. I København avancerede han fra 
trompeter ved garden til hoftrompeter, det 
vil sige han blandt andet spillede fanfarer, 
når de kongelige gjorde deres entre og 
sikkert også, når de løftede deres glas til 
en skål. Drengen havde gode kundskaber i 
tysk og musik med fra hjemmet.

Det skyldtes givetvis økonomisk smalhals, 
at Otto Friedrich blev sat i latinskolen 
i Ribe i 1743, idet skolen havde en del 
legater at dele ud af. Hertil kom, at Niels 
Laurids Udsen, der var hører og kantor, det 
vil sige lærer og korleder, ved skolen i Ribe, 
var Otto Friedrichs morbror. På dette tids-
punkt boede hørerne i små lejligheder, som 
lå i den gamle skoles hovedbygning overfor 
domkirken. Dér i hørernes logement, som 
det blev kaldt, boede københavnerdrengen 
hos sin morbror.

På det tidspunkt var Ribe by i tilbagegang. 
I 1739 boede der kun 1268 indbyggere, 
og der var 282 huse. Otto Friedrich kom 

imidlertid til en forholdsvis nyrestaureret 
og moderne skole, der havde genrejst sig 
under ledelse af den klassicistiske, litterære 
humanist rektor Christian Falster, så der 
nu var 60 elever, det vil sige fi re gange så 
mange, som da Falster overtog rektoratet. 
Blandt sine skolekammerater kunne Otto 
Friedrich tælle tre sønner af biskop Hans 
Adolf Brorson. Latin og hebraisk var cen-
trale fag, hvorfor skolen måtte opfattes som 
en forskole for præsteuddannelsen. Falster 
havde sikret skolen en samling noder og 
nogle musikinstrumenter, hvilket gav Otto 
Friedrich mulighed for at udvikle interessen 
for musik. Da han på forskellig vis udmær-
kede sig, tildeltes han en del stipendier.

Efter to år måtte Otto Friedrich fi nde sig 
et andet logi, idet morbroren døde i en 
epidemi i 1746. Sophie Astrup Hygum, der 
var enke efter hospitalspræsten og som sad 
i ret beskedne kår, gav drengen hjem og de 
vigtigste fornødenheder. Da Otto Friedrich 
som voksen fi k økonomisk mulighed, 

understøttede han sin velgører i Ribe, og 
han sikrede, at denne ordning i givet fald 
kunne fortsætte efter hans død til hendes 
død. Og sådan gik det.

På dette tidspunkt skulle latinskolernes 
disciple eksamineres på Københavns Uni-
versitet, hvis de ønskede at blive studenter. 
For at blive indstillet til eksamen skulle 
rektorerne skrive en udtalelse, et testimoni-
um, til hver elev. Nu følger rektor Falsters 
testimonium for Otto Friedrich Müller:

”Ærværdige etc.
Det er enhver faders ret og magt at tage 
tilbage en søn, som han har betroet i vor 
varetægt. Vi har ved påkrav givet ham 
tilbage, når den til skolearbejde med 
rimelighed skyldte tid er udløbet. Således 
kræver nu en ikke ufornem fader, kgl. 
hornblæser Joachim Nicolai Müller, af 
os sin søn OTTO FREDERIK, født for 
nitten år siden i København. Anmo-
det derom giver vi ham tilbage endnu 
indenfor det tilmålte tidsrum, og vi giver 
ham tilbage - ikke ulærd, ikke bedærvet, 
men således som såvel faderen som I, 
HØJÆRVÆRDIGE PROFESSORER, 
ønsker ham. Anbelangende denne for-
træff elige kandidats studier, da er hans 
kunst og så  at sige hans påskrift (for at 
tale på romersk maner) historiker; thi i 
den genre har jeg oftere bemærket ham 
at være mest engageret, - men i øvrigt 
velbevandret i humaniora og fi losofi . 
Endvidere, ligesom Achilleus, efter hvad 
Homer beretter, udløste sine sjælekvaler 
ved lyrens hjælp, således har vor Müller, 
som for at mildne sin fattigdom, anvendt 
en ikke ringe del af sin fritid på med 
kyndighed at dyrke musik - et punkt jeg 
mener er af stor betydning ved bedøm-
melsen af et menneske.

Eders ærværdighed og 
højhed dybt respekterende, 

Chr. Falster Ribe, d. 2. marts 1748”
Ribe 1768
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Anbefalingen er dateret netop på den dag, 
hvor unge Müller blev 19 år. I disse tider 
var det sådan, at en skole skulle betale en 
bøde, hvis skolen til universitetet sendte en 
discipel, der dumpede. Man kan forestille 
sig, at det var en væsentlig årsag til, at 
Falster nævnte, at det var efter faderens 
ønske, at Otto Friedrich skulle retur til Kø-
benhavn med tilhørende eksamination på 
universitet. Falsters lille bekymring, som vi 
kan skimte i den dobbelte negation ”ikke 
ulærd”, blev dog gjort til skamme. Det er 
værd at bemærke, at Falster i særdeleshed 
fremhæver musikken, men også andre 
humanistiske fag som historie og filosofi. 

Tilbage i København støttede den unge 
Müller sig til hjemmet, da det gjaldt husly 
og kost. Den 29. juli 1748 blev han optaget 
på universitetsmatriklen. Et år senere havde 
Otto Friedrich bestået rækken af basale 
redskabsdiscipliner, så han kunne vælge 
det egentlige fagstudium, hvilket blev 
teologi, som gav den mest eftertragtede 
eksamen. Det var dette studium, der havde 
flest studerende og den bedste normering, 
når det gjaldt lærerkræfter. Müller havde 
tålelige eksistensforhold, idet han sikrede 
sig indtægt gennem musikundervisning.

I årene 1751-54 var Müller alumne på Bor-
chs Kollegium, mens han samtidigt opnå-
ede et stort stipendium. Kollegiet var blev 

etableret godt tres år tidligere af en anden 
student fra Ribe Katedralskole nemlig Ole 
Borch, som testamenterede sin betydelige 
formue til en fond, der skulle drive et kol-
legium i det indre København. De første 
16 alumner flyttede ind i 1691. I fundat-
sen står der, at to værelser altid skal være 
beboet af studenter fra Ribe Katedralskole. 
Sådan har det været lige siden. Müller var 
nummer 269 i rækken af alumner, H. A. 
Brorson, siden biskop i Ribe, var nr. 119.  

Kollegiets alumner var forpligtede på at 
skrive og forsvare en disputats hvert år. Der 
var tale om en mindre publikation, som 
var en øvelse i videnskabelig metode med 
særligt henblik på de filosofiske redskabsdi-
scipliner. Øvelsen gav også mulighed for at 
demonstrere færdigheder i latin på skrift og 
i tale. Müller skrev og forsvarede to dispu-
tatser med teologiske emner. Der er tale om 
de to første tekster på den publikationsliste, 
som er optrykt bagest i heftet med Lorenz 
Hanssens tale i forbindelse med afsløringen 
af busten på Ribe Katedralskole. Müllers 
små teologiske øvelser i argumentation 
og logik med særligt fokus på diskussion 
havde et præg af from, pietistisk kristen-
dom.

Grevinde Schulin, enke efter landets stats-
minister, boede eksklusivt på Frederiksdal, 
der ligger nordvest for København nær 

Mølleåen mellem Furesøen og Bagsværd 
Sø. Hun lod unge teologistuderende hente 
i København til at prædike for sig i stuerne 
på det smukt beliggende landsted. Flere 
gange i august og september 1753 hentedes 
Müller med vogn fra København for at 
prædike for grevinden, der med sit fromme 
og følsomme væsen fandt behag i Müllers 
prædikener og æstetiske interesse i musik. 

Nu var Müllers lykke gjort, idet grevinden 
manglede en mentor, det vil sige en under-
viser, opdrager og vejleder, til sin 6-årige 
søn Frederik (Fritz) Ludvig Schulin, der 
gerne skulle gøre det muligt for ham at 
følge faderens karrierevej ind i staten. Det 
var en yderst attraktiv stilling, Müller 
havde fået, fordi han fik god løn, logi og 
var knyttet til en anset familie. Hertil kom, 
at lykkedes Müller med sit hverv som hov-
mester, ville han kunne få hjælp til en god 
stilling andetsteds. Endelig gav ansættelsen 
god mulighed for at dyrke egne interes-
ser, hvilket Müller forstod at udnytte. De 
nye udfordringer fik den unge Müller til 
at skifte studium, idet han nu ønskede at 

Udsnit af Chr. Falsters håndskrevne testimonium

Ungdomsbillede af Otto Friedrich Müller, 
1763
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studere sprog og jura, da han mente, at det 
ville kvalificere ham yderligere til arbejdet 
som hovmester. Han bestod den juridiske 
embedseksamen i 1760. 

Studier af fauna og flora 
omkring Frederiksdal
Grevinde Schulin repræsenterede en 
følelsesladet, noget sværmerisk tilgang til 
naturen. Parken og de smukke skove med 
søer og vandløb ved Frederiksdal kunne 
fint understøtte en sådan måde at opleve 
på, så der opstod en samstemthed mellem 
natur og betragter. I anledning af hundred-
årsdagen for enevælden fik Müller i 1760 
publiceret et tyve sider langt digt, som var 
en hyldest til Frederik V. Der er tale om 
et hyrdedigt, hvor to hyrder udkæmper en 
kappestrid om gudinden Herthas gunst. 
Det mytologisk betonede prosadigt, ”Frode 
den Fredegode”, kan med sine følelsesla-
dede naturbeskrivelser ses som en æstetisk 
optakt til det videre naturstudium, som hos 
Müller fastholdt en æstetisk fascination, 

men af en helt anden, mindre subjektiv 
karakter.

Den store svenske naturforsker Carl von 
Linné var videnskabsmand i oplysnings-
tidens stil: systematisk registrering og 
formel beskrivelse af naturens verden med 
henblik på overblik over dens fænome-
ner og lovmæssigheder, så disse kunne 
beherskes. I den tradition etablerede man 
samlinger af planter og dyr: herbarier med 
blomster samt flade kasser med sommer-
fugle, guldsmede og andre vingede kræ sat 
på nåle. Müller bevægede sig i sin tilgang 
til naturen i retning mod en mere nøgtern 
og analytisk holdning. Der købes Linné og 
andre naturhistoriske værker til biblioteket 
på Frederiksdal, og der anskaffes mikro-
skoper i 1760. Helt i tidens ånd etablerede 
Müller med stor interesse fra grevinde 
Schulin et naturaliekabinet med svært 
forgængelige genstande fra naturen. Det 
var mode og statusgivende at have en stor 
samling af konkylier i et fint tilvirket skab. 
Müllers skab med konkylier står den dag i 
dag endnu på Frederiksdal.

Det stod klart for Müller, at han sik-
kert kunne opnå de største resultater ved 
at påbegynde et studium af de på dette 
tidspunkt mere upåagtede dele af plante-
verden: mosser, laver og svampe. I 1762 
havde han den første undersøgelse klar 
til publicering. Han sendte artiklen om 
”Liim-Svampen” til Linné og Det svenske 
Videnskabsakademi med anmodning om 
optagelse i et af akademiets publikationer. 
Müllers artikel blev antaget og oversat 
til svensk. Nu havde Müller fået Linnés 
opmærksomhed og fået en fod indenfor 
i internationale fagkredse. Müller havde 
set svampen vokse på brændeknuder af eg 
og bøg, der lå i stakkene ved Frederiksdal. 
Kvaliteterne i den lille afhandling beror på 
Müllers højt opdrevne iagttagelsesevne, der 
i det videre liv koblet med hans analytiske 
og systematiske sans samt store arbejd-

somhed gjorde ham til en internationalt 
anerkendt naturforsker.

I 1763 fulgte Müller den unge Schulin på 
en 14 måneder lang dannelsesrejse, hvor 
målet var Leipzig. I 1764 udkom Müllers 
første bog ”Fauna insektorum Fridrichsda-
lina”, som han arbejdede på under rejsen 
med Fritz Schulin. Det var nærliggende 
for Müller at studere de insekter, han så 
på skovbundens mosser, laver og svampe 
ved Frederiksdal. Hvilken skade eller 
nytte var insekterne til? Der er tale om en 
systematisk lokalfauna med 828 forskellige 
insekter, hvor Müller mente, at 118 ikke 
tidligere var registreret. Det har en senere 
forskning ikke kunnet give ham ret i. Den 
lille bog, der ikke bærer forfatterens navn 
på titelbladet, fik en blandet modtagelse i 
Danmark, mens det så bedre ud i udlandet. 
Bogen, der er på latin for at nå et interna-
tionalt publikum, udkom i København og 
Leipzig.

Tyskland, Schweiz, Italien, Frankrig og 
Holland gennemrejste Müller med den 
unge Schulin i årene 1765-67. Der blev 
gjort ophold i by efter by, og der blev gjort 
visitter hos en lang række standspersoner. 
Müller fik tid til at pleje sine personlige 
interesser, idet han tog kontakt til en række 
videnskabelige selskaber, som han blev Konkylieskabet på Frederiksdal Slot, 1762

Overskrift til Müllers afhandling om lim-
svampen, 1762
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medlem af. På denne rejse som hovmester 
for Fritz Schulin arbejdede Müller på at 
færdiggøre en flora, der tog udgangspunkt 
i egnen omkring Frederiksdal. ”Flora 
Fridrichsdalina”, der er anlagt efter Linnés 
systematik, udkom i København og Strass-
burg i 1767. Der er kun i mindre grad tale 
om en lokalflora, idet Müller har suppleret 
med planter fra de egne, han har gen-
nemrejst i Danmark. Alligevel har værket 
bagest et skitseagtigt kort over egnen om-
kring Frederiksdal, der er opdelt i en række 
delområder, som har fået et bogstav, der i 
forbindelse med registranten gør det muligt 

at se, hvor planten er lokaliseret på egnen. 
Værket er med sine 1099 urter tænkt som 
en ekskursionsflora. 300 planter skulle 
være påvist første gang af Müller. Værket er 
tilegnet ”Chritiano VI. Den mest ophøjede 
og magtfulde Konge”. Kongen fik naturlig-
vis et eksemplar tilsendt, så også han kunne 
komme på ekskursion i felten! Anmeldere 
i såvel ind- som udlandet roste og dadlede 
Müllers flora. Nogle af de negative anmel-
delser havde en polemisk karakter, hvorfor 
den noget ærekære Müller valgte at forsvare 
sig på skrift. Som autodidakt havde Müller 
forståeligt nok et behov for anerkendelse.

Med den næsten to år lange rejse afsluttede 
Müller sit egentlige arbejde som hovmester 
for grevinde Schulins søn, der nu var en 
berejst og kultiveret ung mand. For Müller 
havde årene også været en dannelsesrejse, 
og vi kan nu opfatte ham som kosmopolit 
ikke mindst i videnskabens verden, der 
ikke kender til landegrænser. 

Herpå trådte Müller i statens tjeneste, idet 
han i 1769 blev kancelliråd, for senere at 
blive sekretær i Det norske Kammer. Han 
forlod igen statens tjeneste, idet han i 1773 
giftede sig med Anna Paludan, der var en 
rig enke, det vil sige, han nu frit kunne 
dyrke sine feltstudier. Gennem giftermålet 
blev Müller medejer af betydelige ejen-
domme i Drøbak på den østlige side af 
Christiania Fjord, hvor han begyndte at 
indsamle havdyr.   

Før giftermålet nåede Müller at publicere 
to centrale værker i henholdsvis 1771 
og 1773 om dels børsteorme, dels lavere 
dyreformer: I ”Von Würmern des sussen 
und salzigen Wassers” opstillede Müller 
nye slægter og arter, og han gav ny indsigt 
i forplantning ved deling. I tobinds værket 
om lavere dyreformer gav Müller en udvi-
det beskrivelse af orme og bløddyr, og han 
formulerede grundlaget for systematisering 
af infusionsdyr, som han vendte tilbage til 
i en senere afhandling. I 1772 publicerede 
Müller på dansk en stor artikel på bag-
grund af flere års studium af sommerfuglen 
hermelinskåben.

Forrest i håndbogen fra 1767 om floraen 
ved Frederiksdal havde Müller indsat et 
citat på latin af den romerske filosof Cisero: 
En betænksom sjæl har på et tidspunkt i 
skolens eksemplar af bogen indlagt en sed-
del med en oversættelse: ”Der er i tydningen 
af naturen en umættelig erkendelsesglæde; i 
den alene kan vi leve hæderligt og som det 
sømmer sig for frie mænd, når vi har over-
stået det nødvendige og er fri for pligter.” De 

Titelblade til Müllers fauna og flora fra egnen omkring Frederiksdal. Begge bøger har en 
dedikation fra O. F. Müller, der d. 12. februar 1779 har skænket bøgerne til ”Riber Skoles 
Bibliotheque”
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livsfilosofiske betragtninger, der knytter sig 
til frihed og forskning, kom til at gøre sig 
gældende for Müller, som de sidste 10-12 
år af sit liv leverede epokegørende resulta-
ter. Müller var privilegeret med en hustru, 
som sikrede en økonomisk ramme, så han 
kunne være fri for pligter!

Müller: ”Natur-elskeren 
vil see, ikke troe”
I århundreder var botanikken blevet 
betragtet som et hjælpefag til lægeviden-
skaben. I 1752 blev lægen G. C. Oeder 
ansat som professor i botanik. Året efter 
fremsatte han det forslag, at der blev ud-
givet en Flora Danica med billeder af alle 
vildtvoksende planter i dobbeltmonarkiet 
Danmark og Norge. Den omfattende syste-
matik var helt i Linnés ånd, dog med den 
forskel, at det ambitiøse værk i højere grad 
skulle formidle til den almene befolkning 
end mere snævert være af videnskabelig 
karakter. Derfor uddeltes der frieksempla-
rer til fordeling mellem præster og lærde 
skoler i hvert stift. Latinskolen i Ribe fik 
naturligvis også et sæt. Som modydelse 
for bogværket skulle modtagerne indsende 
botaniske indberetninger. Det første hæfte 
udkom i 1761; udgivelsen strakte sig over 
mere end 120 år frem til 1883. Værket 
havde otte redaktører over denne periode. 
Oeder blev sat fra bestillingen i 1772 efter 
at have redigeret ti hæfter. I årene 1772-
1784 redigerede Otto Friedrich Müller 
hæfterne nr. 11-15 indeholdende godt 300 
plancher eller tavler med afbillede planter. 

I månederne fra maj til november 1775 
var Müller med udgangspunkt i gården 
Drøbak på, hvad han kaldte en ”botanisk 
Reise”. Han skildrede rejsen i bogen ”Reise 
igennem Øvre-Tillemarken til Christian-
sand og tilbage”, som udkom i København 
i 1778. Målet var at indsamle planter til 
Flora Danica, og da Müller havde tanker 
om et tilsvarende værk for det zoologiske 
område, var der et dobbelt sigte med turen. 

Der er tale om en inciterende rejsebe-
skrivelse, hvor det er tydeligt, at det er 
videnskabsmanden Müller, som oplever og 
beskriver, der er for eksempel næsten ingen 
landøkonomiske betragtninger. Hans 
iagttagelsesevne og nysgerrighed for de 
zoologiske og botaniske fænomener svigter 
aldrig. Ekspeditionen, der rummede flere 
deltagere, blandt andet en tjener, var flere 
gange i ganske alvorlig fare, når terræn og 
vejrlig pressede heste og mennesker til det 
yderste.

Hen på efteråret skrev Müller til eksempel: 
”Jeg var tvende Gange paa Fiskeri i det stærke 
vejr indenskiærs, men Bygerne tillod mig 
næppe et Træk hver Gang. Dog fandt jeg et 
nyt og besynderligt Dyr, som jeg straks beskrev 
og lod male, jeg kaldte det efter dets Lighed 
Lysestagen med fire arme. Søepenslen er her 
hyppig, meget lang, næsten en halv alen; jeg 
talte (…) femten afvekslende røde og hvide 
Tegninger, i alt tredive. Kobberet i mit Skrift 
”… von Würmern” er stukket efter en slet 
Tegning, den fortjener en bedre, som jeg af 
min Maler lod forfærdige.”  

Når Müller omtaler fiskeriet som ”et 
Træk”, er der grund til at formode, at han 
har brugt det særlige skraberedskab med 
tilhørende pose, som han udviklede til 
brug ved indsamling af bunddyr. Et foto-
grafiapparat kunne af gode grunde på dette 
tidspunkt ikke indgå i feltbotanikerens 
eller –zoologens udrustning, hvorfor eks-
kursionen måtte have en dygtig tegner eller 
maler med, som kunne levere en naturtro 
afbildning af de indsamlede planter og dyr. 
Tegningen skulle bruges som forlæg for en 
kobberstikker, så denne kunne præparere 
de kobberplader, der skulle bruges i tryk-
ningen af den publikation, hvor billedet 
af planten eller dyret skulle offentliggøres. 
Vi ser, at Müller ønsker en ny tegning af et 
allerede afbilledet dyr, idet han ønsker at 
udskifte kobbertrykket i et af sine viden-
skabelige værker.

Der er bred enighed om, at Müller ikke har 
publiceret de bedst bind i Flora Danica; 
for Müller var det et arbejde og ikke en 
passion. Müllers største fortjenester lig-
ger i zoologien. En anonym anmelder 
ankede over, at Müller har vist interesse 
for skimmel på en død flue, og ikke har 
lagt vægten på planter, der kan bruges i 
forbindelse med land- og skovbrug. Selv 
kongen mente, at en del af det materiale, 
Müller bragte i Flora Danica, besudlede 
værket. Det har naturligvis begejstret Mül-
ler at have observeret skimmelsvamp på en 
død flue, der lå delvist opløst i vand. Den 
famøse flue bragte i øvrigt nyt til viden-
skaben som en følge af den algesvamp, der 
voksede på den. 

Müllers tavle fra ”Flora Danica” med 
”Fiskeskimmel-art”. Det er tavle nr. 896, 
1782, med den famøse flue
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Korrespondance med Linné
Vi har 11 breve på dansk og to på latin fra 
Müller til Carl von Linné, den store sven-
ske naturforsker, alle sendt fra København i 
perioden 1762-1776. 
Brevet fra marts 1762 følger med den 
tidligere omtalte afhandling om Limsvam-
pen. Brevet er gennemgående følelsesladet 
og overdrevent smigrende; men Müller 
får præsenteret sig som en stor beundrer, 
samtidig med at han får omtalt sine studier 
omkring Frederiksdal. Müller vil gerne 
indynde sig og have Linné til at finde 
interesse for den medsendte afhandling, så 
den kan blive trykt i Det kongelige viden-
skabelige Akademis Afhandlinger. I det 
efterfølgende brev otte måneder senere ser 
vi autodidaktens ønske om faglig sparring, 
idet Müller sender en del planter, som han 
gerne vil udbede sig oplysninger om, og 
det vil være en stor glæde for Müller, ”om 
nogen af disse er nye”.
Et tredje brev fra Müller sendes i januar 
1763. I dette brev efterlyser han med be-
hersket utålmodighed, at Linné endnu ikke 
har svaret på de tidligere breve. Müller 
oplyser om sine studier i svampe, sender 
flere planter og efterspørger naturhistoriske 
værker. I april samme år får Müller et svar 
fra Linné. Det skuffer Müller, at Linné 
ikke har forholdt sig til de planter, Müller 
har sendt med de foregående breve. Müller 
orienterer om sin første rejse med den unge 
grev Schulin og tilbyder Linné at udføre 
tjenester for denne på rejsen.
I juli 1764 takker Müller for, at han er 
tildelt en ”Medalje fra Videnskabernes 
Sælskab”. I samme åndedrag omtales 
Linné som Müllers ven, mens han samtidig 
efterlyser hans respons på et skrift, Müller 
har sendt Linné. Nu påfører Müller brevet, 
at han er medlem af to videnskabelige 
selskaber i Tyskland. Halvanden måned 
senere må Müller desværre rette nogle fejl, 
han har opdaget i bogen om Frederikdals 
insekter, som han har sendt til Linné. Mül-
ler tilbyder at bytte insekter med Linné! 

Tre år senere udtrykker Müller forundring 
over, at han ikke har hørt fra Linné i fem 
år. Müller medsender planter fra rejsen til 
Italien, mens han samtidig referer til sam-
taler og møder med botanikkens dyrkere 
sammesteds. Endelig medsender Müller 
bogen om floraen ved Frederiksdal. I en 
håndskreven notits vedlagt et af de latinske 
breve udbeder Müller sig 13 svenske kon-
kylier, som sikkert skal placeres i konkylie-
skabet på Frederiksdal.
I et brev fra april 1774 takker Müller 
hjerteligt for et brev, Linné har sendt nogle 
måneder tidligere, som en respons på, at 
Müller har sendt ham en stor afhandling, 
der tilmed var tilegnet Linnè. Der er tale 
om en afhandling om orme og bløddyr. 
Müller skriver: ”Den Tanke, at kunne for 
hr. Ridder von Linné engang nedlægge noget 
ubekiendt, funden i mit Fædreneland, og 
saaledes se Danmark nævnt i hans arbeids-
fulde Skrifter, var det første Motif til mine 
Bestræbelser i Naturhistorien; derfor var 
Taage og Slud mit Promenade-Vær; Moos og 
Svampe det Sælskab, jeg søgte; Orme og In-
fusionsdyr min Natte-lyst. Jeg opnaaede mere 
end jeg havde ønsket: jeg torde bede Europas 
største Natur-lærer til fadder ved mit Foster, 
og han anser det med belønnende øjne.”
Det første hæfte af Flora Danica, som 
Müller redigerer, følger med brevet i maj 
1775, hvori Linné ønskes som ”den største 
og indsigtsfuldeste Plante-Kiender nogle 
behagelige Øyeblik.” Et år senere sender 
Müller det første bind af sin store zoologi, 
mens han skriver til den aldrende profes-
sor i Sverige: (…) ”hvad maa en von Linnés 
føle, naar han betragter sit fremfarne Liv, 
og dets følger til Naturhistoriens Udbredelse? 
Glædernes fylde at have set under Almagtens 
Beskiermelse noget af de Guds herligheder, 
som vil underholde os i Evighederne. Maatte 
Sundhed og Munterhed indtil denne sidste 
Scene omgive deres Velbaarenhed!” 
I det sidste brev til Linné omtaler Mül-
ler sine voldsomme anfald af gigt, der i 
perioder har gjort ham sengeliggende, da 

anfaldene har været invaliderende. På turen 
rundt i Telemarken beskrev han flere gan-
ge, at han havde været i livsfare. Generelt 
har døden være en tættere følgesvend end 
i dag, hvorfor de eksistentielle aspekter i 
brevet til Linné ikke er vanskelige at forstå.

I 1781 udkom fra Müllers hånd en 
monografi om de danske vandmider. De 
posthumt udgivne hovedværker er et gen-
nemført systematisk arbejde om de forskel-
lige hovedgrupper blandt småkrebsene fra 
1785. Samme år udkom et grundlæggende 
studium af infusionsdyr. Anna Müller 
havde sikret sig god hjælp med færdig-
gørelsen af de værker, som udkom efter 
ægtefældens død. Müller var optaget af et 
stort værk, ”Zoologica Danica”, som skulle 
være en pendant til ”Flora Danica”. Et for-
arbejde, der oplistede alle kendte danske og 
norske dyr, udkom i 1776. I 1777 og i 1786 

Müllers tavle nr. 695, 1777, med Almindelig 
Akeleje

59



udkom to store bind af værket. Der fulgte 
yderligere to bind i 1789 og 1806 udarbej-
det på baggrund af Müllers forarbejder. 
Herpå stod det klart, at projektet var 
uigennemførligt. Müller døde på højde-
punktet af sin videnskabelige karriere.

Otto Friedrich Müllers efterliv
Müllers efterliv er primært sikret af den 
tunge grundforskning, han stod for de 
sidste år af sit liv. Senere forskning har på 
forskellig vis korrigeret nogle af Müllers 
resultater, nok primært fordi den biologiske 
forskning i dag har langt mere differentie-
rede teoridannelser samt bedre udstyr. En 
pioner skal lave nogle fejl, som de efterføl-
gende forskere kan lære af. Müller er stadig 
et stort navn i international sammenhæng; 
man kan gøre sig den lille ulejlighed at 
google på hans navn, så står hjemmesider 
fra mange universiteter og andre forsk-
ningsinstitutioner i kø. I sin tale sagde 
rektor Lorenz Hanssen, at Müller havde 
opdaget godt 400 nye arter; dette tal skal 
være meget højere.
Busten af Müller, der blev overdraget sko-
len i 1787 ved den lejlighed, som denne ar-
tikel startede med, er ikke på skolen i dag. 
I et nummer af ”Ripenserbladet” fra årene 
efter 2. verdenskrig efterlyses busten. Bu-
sten er givetvis gået til, da gips er et ganske 
skrøbeligt materiale; men hvornår kunne 
det være sket? Det har ikke været muligt at 
finde et billede af busten i trykt materiale, 
der knytter sig til skolen. Busten kunne 
være gnavet ned af tidens tand, før de første 
interiørbilleder blev taget med fotografi-
apparat på skolen. Med den investering, 
Anna Müller brugte på at hylde sin afdøde 
mand, kunne man forestille sig, at det var 
en kunstner med et betydeligt navn, der 
har formet busten. Og når den er fremstil-
let i gips, kan årsagen være den, at der er 
produceret mere end ét eksemplar. En kilde 
anfører, at der er eller har været tilsvarende 
buster på Zoologisk Museum og Universi-
tetsbiblioteket i København. Kunstneren 

er C. F. Stanley, der ligger placeret tidligt 
i den nyklassicistiske periode. Han var 
professor på Kunstakademiet. Man kan 
finde et billede af busten på Det kongelige 
Biblioteks digitale samlinger.

I Drøbak, hvor Anna og Otto Friedrich 
Müller besad en række ejendomme, har 
den norske stat i dag placeret en biologisk 
station – næppe til minde om Müller, men 
fordi det var et ideelt sted. Hvert år midt i 
juni afvikles der en ”kråkebolledag”, hvor 
der er offentlig adgang til centret. ”Drø-
bakkråkebollen” er et søpindsvin, som 
Müller havde observeret og senere beskre-
vet i sin zoologi om dyr i Danmark og 
Norge. Endskønt dyret er ganske udbredt 
langs Norges kyst, lod Müller byens navn 
indgå i dyrets latinske navn: strongylo-
centrotus droebachiensid.

I kirken i Drøbak sidder fru og hr. Müllers 
våbenskjold. Man mener, skjoldet oprin-
deligt har siddet på et orgel, som ægtepar-
ret skænkede til kirken i 1776. Senere var 
skjoldet fejlagtigt i brug som kommune-
våben; men er nu vendt tilbage til kirken. 

Det er blevet fastslået, at de to felter, hvor 
to arme løfter en krone, er mærke for 
familien Paludan, hvilket var Anna Müllers 
døbenavn. Det første felt, bladet med et 
insekt, symboliserer flora og fauna, og det 

C F. Stanleys buste af Otto Friedrich Müller

Ægteparret Müllers våbenskjold, som hænger 
i kirken i Drøbak
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må repræsentere Otto Friedrich Müller. 
Det fjerde felt med de 16 grønne prikker 
på en blå grund symboliserer en mikrosko-
piske alge, Gonium pectorale. I ”Dansk 
biografisk leksikon” kan man læse, at 
Müller ”fandt denne alge så interessant og 
dekorativ, at han benyttede en gengivelse af 
den i sit våben.”
I det 600 sider store pragtværk, ”Flora Da-
nica”, 2014, der netop behandler hele hi-
storien om det oprindelige storværk ”Flora 
Danica”, betegnes Otto Friedrich Müller 

som ”den største danske naturhistoriker”. 
Man undres over, at han ikke er nævnt 
blandt skolens mest navnkundige elever på 
marmortavlen på den gamle skolebygning 
overfor Domkirkens hovedindgang. Måske 
formåede busten ikke at gøre ham kendt 
på den anden side af de fagvidenskabelige 
grænser.
På årsskriftets forside og i beretningen 
fra hf ’ernes introtur s. 44 ser vi elever fra 
skolen udføre feltbiologiske undersøgelser. 
Havde Müllers buste endnu været på sko-

len, havde han sikkert sendt et lille smil til 
eleverne, når de kom retur fra felten for at 
gå til mikroskoperne i laboratoriet. Sidste 
sommer havde Müller 275 års studenterju-
bilæum. En skygge på muren viste i nogle 
øjeblikke hans profil, så han må jo have væ-
ret til stede i skolegården. Jeg så selv skyg-
gen, drejede rundt og registrerede en svag 
luftning, som indikerede, at den tomme 
stol bag mig netop var blevet forladt.

Hans Christian Vester
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I uge 41 drog alle 2.hf-eleverne på en 
tredages studietur til København. På 
programmet stod blandt andet rundvis-
ning i Københavns Stormoské, besøg på 
Arbejdermuseet, levende teater og mange 
andre spændende ting. Eleverne havde ét 
mål med deres studietur: At have en god 
tur med masser af sjov, smil og en masse 
faglighed. Det mål blev i den grad opfyldt! 

Hovedstaden 
København er Danmarks hovedstad! Byen 

er særdeles kendt for sine mange seværdig-
heder som for eksempel Nyhavn, Tivoli – 
der er den mest besøgte seværdighed i Dan-
mark – Rundetårn, kanalrundfart og ikke 
mindst Den Lille Havfrue på Langelinie. 
Der er mange forskellige typer i Køben-
havn, men der er plads til alle slags men-
nesker - lige fra hippier over dragqueens til 
businessfolk. Selvom København er en af 
verdens dyreste byer, er det stadig et meget 
attraktivt sted at bo, da der er mange 
uddannelses- og jobmuligheder. På nogle 

gadehjørner eller bænke lå der hjemløse 
mennesker og sov eller tiggede, men det 
fi ndes vel i alle hovedstæder? 

Københavns Stormoské 
I København er der plads til mange forskel-
lige religioner. Tirsdag besøgte vi Køben-
havns Stormoské, hvor vi fi k rundvisning af 
en ung kvinde, der hed Somaja. Hendes far 
var imam og indvandret fra Tunesien, men 
hun er opvokset i Danmark og pæredansk: 
folkeskolelærer og gift med en etnisk 
dansker … En tømrer, som er konverteret 
til Islam! Vi startede med at se mændenes 
store bedesal og dernæst kvindernes balkon 
med snakkerum ved siden af. Vi fi k vist det 
sted, hvor de skulle vaske sig, inden de gik 
ind for at bede. Til sidst kunne vi stille alle 
de spørgsmål, vi havde om Islam, og hun 
svarede fantastisk åbent og ligetil.

Teater 
Tirsdag aften var vi i Nørrebros Teater og 
se forestillingen ”Vi betaler ikke”. Stykket 
handlede om infl ationen, som vi alle er på-
virket af. Det var en spændende oplevelse, 
da de fl este af os ikke havde været i teater 
før, så det var interessant at prøve. Det var 
en kæmpe sal, som næsten var fyldt helt op 
med tilskuere, som skulle se teaterstykket.

Transport 
København er en stor by, men meget over-
skuelig at komme rundt i. Afstanden mel-
lem de forskellige seværdigheder er kort, så 
det er hurtigt og nemt at komme rundt til 
fods, men hvis man er lidt doven og ikke 
gider at gå, kan man tage en cykel ligesom 
københavnerne. København er jo cyklernes 
by, da der er fl ere cykler end biler. Hvis 
man ikke vil cykle, kan man tage metroen, 
som også er meget simpel at fi nde ud af. 
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Metroen blev åbnet i 2002 med 39 statio-
ner, som er under jorden. Den prøvede vi 
på vej til Københavns Stormoské, og en 
times gåtur tog ni minutter!

Fritid 
Hver dag var der lagt en plan for, hvad vi 
skulle i løbet af dagen. Når vi var færdige 
med at se de ting, vi skulle, havde vi fritid, 
hvor vi måtte lave, hvad vi ville, indtil vi 
skulle være tilbage på hotellet igen. Nogle 
af os brugt fritiden på at udforske Køben-
havn og spise på lækre restauranter, og så 
skulle der selvfølgelig også være plads til 
lidt shopping. Andre tog ud og så nogle af 
de seværdigheder, vi ikke så med klassen. 

Faglighed 
Hele turen gik ikke kun ud på sjov og fj ol-
leri, der var også en masse faglighed. Vi var 
jo trods alt på en studietur! Vi rejste med 

fagene samfundsfag, historie og religion, 
så mange af de seværdigheder, vi skulle 
opleve, handlede om emner, vi har haft 
om i skolen i de tre fag. Tirsdag var vi på 
Arbejdermuseet, hvor vi kunne se udviklin-
gen i arbejdernes hverdagsliv, arbejdsvilkår 
og arbejderbevægelsens historie fra 1870 
og frem til nu. Her hørte vil blandt andet 
om Lous Pio og ”Slaget på fælleden”, som 
MF’eren Anders Kronborg også fortalte 
om i Socialdemokratiets gruppeværelse på 
Christiansborg, da vi fi k en rundvisning 
dagen efter. Her så vi også folketingssalen 
og dronningens rygeværelse! Endelig viste 
han os også malerier af mange forskellige 
politikere og fortalte mange anekdoter 
om dem. For eksempel så vi verdens første 
kvindelige minister, Nina Bang, der i 1924 
gik rundt med kaff ekanden og serverede 
kaff e for den bogstavelig talt siddende 
regering!

Mad og hostel
Vi boede på Next House Copenhagen 
hostel på små, men hyggelige fi re-mands-
værelser. Vi fi k morgenmad på hotellet hver 
morgen, og de andre måltider skulle vi selv 
betale for, men så kunne vi også selv vælge, 
hvad vi havde lyst til at spise. Der er mange 
forskellige slags kulturer i København, og 
man kan fi nde spisesteder fra næsten alle 
slags kulturer lige fra italiensk, over indisk 
til traditionelt dansk mad. Der blev ekspe-
rimenteret en del!
Det mål vi havde sat os om at have en fed 
tur med masser af sjov og smil blev i den 
grad opfyldt. Vi hyggede os alle sammen 
godt med hinanden, og der var masser af 
sjov og fj olleri. Der var selvfølgelig også 
en masse faglighed på turen, og vi lærte 
en masse i løbet af de tre dage, som vi helt 
klart kan bruge i skolen og i fremtiden.

Karoline Bossen, 2.p
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I efteråret tog alle elever fra 3.hhx, 3.stx og 
2.hf på studietur i tre dage til København. 
Jeg går i 3.m, hhx og vores studieretnings-
fag er afsætning A og innovation B. På 
turen havde vi vores innovationslærer Allan 
med, og hovedfokus på turen var derfor 
innovation.
Min klasse tog afsted mandag formiddag 
med toget fra Ribe og fire timer senere 
endte vi i hovedstaden. Turen gik først 
hen til Generator, som var det hostel, vi 
også boede på, da vi var på introtur i 1.g. 
Vi boede på fem- og otte-mands værelser 
under turen. 
Da vi ankom forholdsvis sent, aftalte 
vi med Allan, at vi selv fandt på aftens 
program. Jeg var blandt andet ude og spise 
pizza med otte piger fra klassen. Andre 
spiste kinesisk eller burgere.
Tirsdag begyndte dagen med morgen-
mad på vores hostel, og derefter fulgtes 
hele klassen ned til Nørreport Station. Vi 
skulle nemlig med toget ud til Teknologisk 

Institut, som ligger i Taastrup. Det er en 
organisation som bidrager med konkrete 
teknologiske løsninger indenfor blandt 
andet grøn omstilling og digitalisering. 
Derude fik vi et oplæg af to medarbejdere, 
og vi brainstormede også vores egne ideer 
til bæredygtige løsninger. Til sidst fik vi en 
rundvisning på afdelingen.
Senere på dagen skulle vi en tur ind til 
Københavns Turistinformation, hvor vi fik 
et oplæg om, hvordan de viser turisterne 
Københavns bæredygtige tiltag,  men også 
om, hvordan man ser kulturen i Køben-
havn som turist.
Selvfølgelig bestod turen ikke kun af besøg 
og skolerelaterede ting om tirsdagen. Vi 
havde nemlig fri tirsdag aften. Nogle tog 
ud og shoppede, mens andre slappede af på 
vores hostel eller spiste god mad.
Onsdag skulle vi møde tidligt – eller det 
syntes vi i hvert tilfælde, for vi skulle stå 
klar klokken 07:30. Vi skulle nemlig ind på 
”Niels Brocks”, som er et hhx-gymnasium, 

hvor der er fokus på innovation. Her skulle 
vi mødes med klassen 3.f, hvor vi i mindre 
grupper fik en rundvisning både i byen og 
på skolen samtidig med, at vi lærte eleverne 
at kende. Bagefter fik vi et oplæg fra en 
af skolens lærere. Han hedder Alexander 
og har været med i ”Løvens Hule”. Han 
fortalte om sin vej til at blive innovativ.
Efter besøget på ”Niels Brock” tog vi 
tilbage til Nørreport Station. Vi skulle 
nemlig besøge nogle tidligere elever fra 
”Niels Brocks”, som har startet et fælles 
ungdomskontor. Det var et spændende 
oplæg for os, og vi lærte meget om vejen 
til at blive iværksætter. Men alle ture har 
selvfølgelig en ende, og ved 12-tiden gik 
turen tilbage til Jylland. 
Det var vores tredje og sidste studietur sam-
men som klasse. Turen var fantastisk, og jeg 
nød at være sammen med min klasse de tre 
dage i København. Det var fedt at være sam-
men med klassen udenfor skolens rammer.

Christine Nagstrup, 3.m
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3.k fra hhx var fra den 9. til den 11. 
oktober i hovedstaden København. Vi tog 
afsted med faget afsætning i baghovedet og 
med oplevelsesøkonomi som det primære 
fokus. Formålet var at foretage et fi eld-
study, som vi senere skal bruge til en rap-
port, der skal undersøge, hvordan vi kan 
gøre Ribe til en mere attraktiv og relevant 
turistby. Vi besøgte desuden forskellige 
virksomheder i byen.
Vi begyndte tirsdag med et virksomheds-
besøg hos Danske Banks Finanscenter. Vi 
blev modtaget i lokaler fyldt med marmor, 
teaktræ, springvand og guld. Her blev 
vi indviet i, hvilke konkurrenter Danske 
Bank har, hvad de laver, og hvordan de 
tjener penge. Desuden hørte vi fra to 
medarbejdere om, hvordan deres vej ind 

i banken havde været, og hvordan de 
oplevede arbejdet. Vi sluttede besøget af på 
toppen af Danske Banks hovedkontor, hvor 
vi kiggede ud over byen og hen på blandt 
andet Copenhill, som jo er et fantastisk 
eksempel på oplevelsesøkonomi, hvordan 
man har brugt en industribygning og lavet 
den om til en oplevelse for både udenbys 
besøgende og lokale.
Senere samme dag undersøgte vi byen via 
fi eldstudy. Forskellige elevgrupper besøgte 
blandt andet Den Lille Havfrue, Astralis 
Nexus, Rundetårn og andre relevante at-
traktioner og virksomheder. Alt sammen 
blev besøgt med et oplevelsesøkonomisk ud-
gangspunkt og med rapporten i baghovedet.
Tirsdag eftermiddag besøgte vi CBS, Co-
penhagen Business School, som jo fungerer 

som en naturlig videregående uddannelses-
mulighed for hhx ér. Her blev vi vist rundt 
på skolen, kiggede ind ad vinduerne og så, 
hvordan en forelæsning ser ud. Vi hørte 
foredrag om, hvordan studiemiljøet er på 
skolen, og generelt bare om, hvordan det er 
at gå på universitetet i København. Vi fi k 
fortalt om de forskellige uddannelsesmu-
ligheder på universitetet, blandt andet om 
HA i erhvervsøkonomi og økonomi. Det 
var lærerigt for os alle, og vi blev klogere 
på, om universitetsvejen lyder interessant 
for os hver især. 
Vi sluttede dagen af med fællesspisning, 
streetfood på Broens Gadekøkken, med op-
samling på dagens oplevelser og opgaver. 

Mathilde Østergaard Pedersen, 3.k
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Klassikerne, vi elever med studieretningen 
Græsk A og Latin A, var på studietur til 
København fra den 9/10-23 til den 11/10-
23, hvor vi oplevede en masse arkitektur, 
Thorvaldsens museum, Håndskriftsamlingen 
på Det Kongelige Bibliotek og forestillingen 
”Don Juan” på Det Kongelige Teater.

Arkitektonisk byvandring
Vi ankom på Københavns 
Hovedbanegård den 
9/10-23 cirka klokken 
15.30, og så gik vi mod 
hotellet og fik uddelt vores 
værelser. Efterfølgende 
havde vi en arkitektonisk 
byvandring på program-
met, hvor vi klassikerelever 
havde forberedt oplæg om 
forskellige bygninger og 
deres arkitektur. Vores første 
bygning var Domhuset. 
Vi så de antikt inspirerede 
joniske søjler, som står foran 
indgangen, og imens holdt 
en af eleverne et oplæg om 
Domhusets historie og dets 
betydning, samt arkitektur. 
Derefter gik vi mod Vor Frue 
Kirke. Heldigvis kunne vi 
nå at kigge ind i kirken, før 
den lukkede for dagen. Inde i 
kirken skulle man være meget 
stille, men alligevel fik vi et 
oplæg om interiøret i kirken 
af en gruppe elever. Efter at 
vi havde oplevet den fantasti-
ske arkitektur og de smukke 
skulpturer inde i kirken, gik 
vi udenfor for at høre om 
kirkens arkitektur. Efter dette 
gik vi mod næste destination, 

som var Københavns Universitet. Her fik vi 
et lille oplæg om universitetet og arkitek-
turen, samt den indvendige udsmykning. 
Vores arkitektoniske byvandring var 
spændende og belærende for os klassikere, 
fordi vi med egne øjne oplevede, hvordan 
man stadig tager udgangspunkt i antikkens 
arkitektur den dag i dag, og altså bruger 
dens formsprog til at udsmykke moderne 

bygninger både indvendigt og udvendigt.
Efterfølgende fulgtes alle vi klassikere sam-
men hen til en græsk restaurant ved navn 
Ἑλλας (udtalt Hellas). Inde på Ἑλλας 
bestilte vi hver vores græske ret, og maden 
var generelt utrolig velsmagende. Maden 
gav os et indblik i den græske kultur, da 
det er meget autentisk græsk mad, som 
restauranten laver. Dette var en hyggelig og 

velsmagende måde at slutte vores 
første dag i København af på.

Thorvaldsens museum
Som den første aktivitet i Kø-
benhavn tirsdag den 10/10-23 
var vi inde og se Thorvaldsens 
Museum. Bertel Thorvaldsen 
levede fra år 1770 til år 1844, 
og han var en af Europas mest 
kendte kunstnere i 1800-tallet. 
Han var og er derfor en af de 
mest storslåede og indflydelses-
rige kunstnere, Danmark no-
gensinde har haft. Lige siden 
Thorvaldsen var en lille dreng, 
har han udvist et stort talent 
inden for kunsten i form af 
tegning, maleri og især skulp-
turer, og han rejser derfor til 
Rom i hvad der blev til 40 år 
for at videreudvikle sit talent, 
og her slår han igennem 
internationalt. Thorvaldsen 
udfører kunstværker til både 
paven og Napoleon, samt 
kendte og kongelige over hele 
Europa, og man laver et mu-
seum til ære for ham i hans 
hjemby København, hvor 
mange af hans værker (eller 
kopier deraf) står udstillet. 
Thorvaldsen levede i nyklas-
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sicismen, og langt størstedelen af hans 
kunstværker var inspireret af den romerske 
og græske oldtid med blandt andet hans 
fænomenale hvide skulpturer, der alle gav 
udtryk for en opblomstring af de klassiske 
idealer og myter, hvilket vi som klassikere 
fandt utroligt spændende at se og opleve.
Vi havde lavet nogle elevoplæg, som netop 
fortalte om museet både indvendigt og ud-
vendigt, da museet i sig selv også gengiver 
en antik og romersk inspireret arkitektur. 
Desuden fik vi en rundvisning på museet 
med mange af Thorvaldsens egne kendte 
værker og hans egen antikke samling af 
værker. Det var meget lærerigt og spænden-
de, især da vi med speciel tilladelse sluttede 
af med at måtte røre og studere potteskår 
og hele små vaser fra antikken. Dette var 
en meget ekstraordinært spændende og 
æstetisk oplevelse.

Det Kongelige bibliotek - 
Håndskriftsamlingen
Efter en kort pause, da vi havde været på 
Thorvaldsens Museum, mødtes vi endnu 
en gang for nu at tage på Det Kongelige 
Bibliotek. Inde på biblioteket var der en 
lille cafe, læsepladser og skøn dekoration, 
hvilket gjorde det ellers meget store rum 
elegant. Planen inde på biblioteket var at 
studere forskellige gamle skrifter på latin. 
Derfor blev vi lukket ind i et rum, hvor 
bøgerne og skrifterne var i sikkerhed. Før 
vi fik lov til at studere samlingen, skulle vi 
have et kort oplæg om, hvordan bøgerne 
blev lavet, om forkortelser i sproget og 
om, hvilke forskellige skrifttyper, der var 
blevet brugt alt efter, hvilken tid bogen var 
skrevet i. 
Efterfølgende blev de forskellige bøger 
lagt ud på bordet i specielle holdere for at 
beskytte bøgernes tilstand. Det var utroligt 
fascinerende at sidde og bladre i bøger helt 
tilbage fra 700-tallet. Denne oplevelse, som 
hele holdet havde glædet sig utrolig meget 
til, overgik al forventning. Bøgerne var ikke 
bare gamle, men også utroligt smukke. 

De var dekoreret med forskellige farvede 
bogstaver, og pyntet med blomstrede og 
æstetiske designs. Som klassiker, kunne 
man sidde foran en bog og udpege forskel-
lige ord, som man fra latintimerne kunne 
genkende og huske. Man kunne derfor 
fordybe sig helt i bøgerne. Hele oplevelsen 
var ekstraordinær, og det er noget, som hele 
klassen vil huske tilbage på som værende 
interessant og fascinerende. En perfekt 
afslutning på dagen for os klassikere. 

Forestillingen ”Don Juan”
Som den sidste aktivitet på turen til 
København var vi inde på Det Kongelige 
Teater tirsdag den 10/10-23 og se forestil-
lingen ”Don Juan” på den store scene. 
Forestillingen var en tragisk komedie, som 
omhandlede en ung mand ved navn Don 
Juan, der ikke fulgte love, regler eller andre 
konventioner, men udelukkende fulgte sit 
eget hjerte og dets begær efter elskovens 
lyst. Don Juan begav sig illoyalt fra den 
ene forelskelse til den anden, og dette førte 
til nogle konsekvenser, som hans trofaste 

ven og tjener, Sganarelle, prøvede at varsle 
ham om. Don Juan bedrager sine elskere, 
venner, familie og ikke mindst sig selv, 
hvilket efterlader ham helt alene med kon-
sekvenserne af sin egoistiske og moralløse 
frigørelse af sig selv og sine handlinger.
Don Juan var en forestilling, som mange 
fandt utrolig smuk og spændende. Fore-
stillingen var virkelig godt udført med 
forførende skuespil, lys, lyd og meget 
andet. Forestillingen fremstillede netop 
mennesket i alle dets mentale og fysiske 
stadier med et brag af følelser og æstetik. 
Dette var en fantastisk måde at afslutte 
vores sidste hele dag sammen på vores tur 
til København. 
Vi fik oplevet en hel masse i København, 
som vi klassikere fandt utrolig spændende 
og samtidig lærerigt. Vi oplevede nemlig en 
masse antikt og gammelt, men vi så også, 
hvordan antikken bruges og blomstrer i 
moderne tid, alt imens vi også havde det 
hyggeligt og sjovt med de andre på holdet.

Maria Pedersen, 3.r
Teresa Søgaard, 3.r
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EOES, European Olympiad of Expe-
rimental Science (tidligere EUSO) for 
1.g-elever (og andre elever fra stx og htx, 
som er under 17 år den 1. januar 2023). 
Frederik Brink Henriksen 2.y (stx), Levke 
Lorenzen 2.x (stx) og Oliver Mads Parish 
2.x (stx) repræsenterede Ribe Katedralskole 
ved den regionale finale i Kolding den 24. 
januar 2023.
 
Biologi Olympiade for elever med biologi 
på A-niveau. Skolens to A-niveauhold i 
biologi i 2. og 3.y (stx), samt biotekholdet i 
3.w (htx) deltog i første runde på skolen.

Fysik Olympiade for elever med fysik på 
A-niveau. Skolens A-niveauhold i fysik 
i 3.x (stx) samt holdene med fysik på B-
niveau i 2. og 3.g (stx, htx) deltog i første 
runde på skolen.

Geografi Olympiade for elever med 
naturgeografi på B- eller C-niveau. Sko-
lens B-niveauhold i 3.stx deltog i første 

runde på skolen. Katrine Buur Knudsen 
2.t (stx) gik videre til semifinalen, som blev 
afviklet i Århus den 26.-27. januar 2023. 
Her kvalificerede Katrine sig til finalen den 
21.-22. april i Odense, men inden da deltog 
hun i træningssamling i København den 
17.-18. marts. Katrine opnåede en placering 
blandt de fire bedste, der den 7. - den 13. 
august repræsenterede Danmark ved den 
internationale geografi olympiade, iGeo, i 
Indonesien.

Kemi Olympiade for elever med kemi på 
A-niveau. Skolens A-niveauhold i kemi 
med elever fra 3.x (stx) og 3.w (htx) deltog i 
første runde på skolen. 

Kortdage Gymnasiekonkurrence udskre-
vet af Geoforum om den grønne energi-
omstilling i Danmark. Årets konkurrence 
havde fokus på geodata og AI (kunstig 
intelligens). Eleverne på holdet i naturgeo-
grafi B (stx) indsendte gruppevis posters til 
konkurrencen. 
Gruppen med Clara Maria von Oettingen 
3.s og Rasmus Lyngsøe Poulsen 3.t samt 
gruppen med Ane Lund Jørgensen 3.t, 
Mikkel Gammelgaard Freund 3.t, Felix 
Brændekilde Boisen 3.t og Katrine Buur 
Knudsen 3.t kom i finalen og præsenterede 
deres poster på konferencen Kortdage i 
Odense den 1. november 2023, hvor grup-
perne opnåede en 2. og 3. plads.

Faglige konkurrencer
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Georg Mohr konkurrence i matematik. 
Alle skolens matematikhold på A-niveau i 
stx og htx deltog i første runde, som blev 
afviklet på skolen. Seks af de deltagende 
elever opnåede at få diplom for deres præ-
station, og en enkelt af dem kvalificerede 
sig til 2. runde den 11. januar 2023. 
De fem, der fik diplom var: Anton Jastrup 
Lanng 3.x (stx), August Johan Seeberg 1.x 
(stx), Jonathan Lund Puggaard-Nielsen 2.x 
(stx), Mikkel Leegaard Jensen 3.w (htx), 
Theodor Falbe Cleyton 1.x (stx). Den ene, 
der kvalificerede sig til 2. runde, var Sofus 
Ravnkilde Bloch Jensen 3.w (htx).

Latinkonkurrence for 3.g-elever med 
latin på A-niveau (stx).  Konkurrencen er 
national, og der afvikles kun én runde, 
hvorefter der findes en vinder. Eleverne på 
skolens A-niveauhold i latin, 3r LA, deltog 
i konkurrencen den 28. februar 2023, og 
Mikkeline Kildemand Hansen 3.r vandt 

konkurrencen og blev dermed danmarks-
mester i latin A.

Latinkonkurrence for elever med latin på 
C-niveau (stx). Konkurrencen er national, 
og der afvikles kun én runde, hvorefter 
der findes en vinder. Eleverne på skolens 

C-niveauhold i latin, 2g3g laC, deltog i 
konkurrencen den 28.  februar 2022. 

iLcompetition – konkurrence for elever 
med fransk og tysk fortsættersprog samt 
spansk begyndersprog og elever med 
engelsk som modersmål. Flere af skolens 
sproghold plejer at deltage, men konkur-
rencen blev i år aflyst på grund af omstruk-
tureringer.

Juvenes Translatores er en EU-oversæt-
terkonkurrence for gymnasieelever. Hvert 
år kan den enkelte skole deltage i lodtræk-
ning om deltagelse, og dette år fik Ribe 
Katedralskole ikke mulighed for at lade 
elever deltage.

Unge Ord Nogle af Ribe Katedralskoles 
elever deltog i skrivekonkurrencen ”Unge 
ord 2022”. Anna Lucia Ibsen 3.t (stx), 
Emma Bo Stenderup 3.t (stx) samt Liv 
Skouv Ibsen 2.x (stx) fik optaget tekster  
i ”Unge ord 2022”, der udkom i foråret 
2023, og de deltog i Unge Ord-Awards den 
22. januar 2023 i København.
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Company Programme, Entrepreneur-
skabsmesse for elever med innovation 
B. Elever fra holdet 3.g In (hhx) deltog i 
den indledende regionale salgsmesse, som 
blev afholdt den 28. januar 2023 på Ribe 
Katedralskole.  

Syddansk Business Case Competition. 
Eleverne fra 2m In (hhx) deltog i den 2. 
maj i kvalifikationsrunde, som blev afviklet 
på Ribe Katedralskole.
Dagens vindere blev Anna Rosa Bjerrum 
Jørgensen, Christine Nagstrup, Helena 
Lund-Erlang og Sofie Margrethe Frøsig 
Bruun. 2. pladsen gik til Kathrine Øster-
gaard Nissen, Liva Elbæk, Nikoline Marie 
Blomgreen og Poppy-Maya Mulvad Och-
senbein Clarke, og 3. pladsen fik Amalie 
Bjerg Præst, Jannie Aarhus, Karoline Fogh 
Lund og Mai Li O’Barry. De tre grupper 
deltog den 10. maj i finalen på Syddansk 
Universitet Esbjerg.

DM i Erhvervscase. Alle elever fra 2.hhx 
deltog i foråret i den indledende runde på 
skolen. 
Regionsmesterskaberne blev afholdt den 
5. september i Odense, og fra Ribe deltog 

en gruppe bestående af  fire elever, som nu 
var rykket op i 3.hhx: Christine Nagstrup 
3.m, Jannie Aarhus 3.m, Liva Elbæk 3.m, 
Poppy-Maya Mulvad Ochsenbein Clarke 
3.m.

DM i nationaløkonomi: Elever fra 3k IØ, 
hhx deltog i 1. runde på skolen, og den 
bedste gruppe repræsenterede Ribe Kate-

dralskole ved Danmarksmesterskabet i Na-
tionaløkonomi i Odense den 24. november 
2023. Det var Johannes Hauge Rahbek, 
Mathias Tollestrup Schou, Mathilde Øster-
gaard Pedersen og Patrik Barack Grisell. 
De fire kvalificerede sig til finalen, hvor 
de opnåede en 1. plads og dermed blev 
danmarksmestre. Med 1. pladsen fulgte en 
præmie på 10.000 kr.

Anne Granum-Jensen
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Skolen har længe haft tradition for at tilbyde 
de dygtigste elever deltagelse i faglige konkur-
rencer, og antallet af faglige konkurrencer 
er gradvist øget gennem de sidste år. Men 
derudover udvikles i disse år også forskellige 
andre tilbud til de dygtigste elever. 

Science Talent: I foråret 2012 tilmeldte 
skolen sig Science Talent, der administreres 
af Talentakademiet, der har til huse på 
Sorø Akademi. Eleverne til Science Talent 
udpeges af deres lærere i de naturvidenska-
belige fag i foråret i 1.g i stx og htx. 

Talentakademiet udbød de første år et 
Science Talent College-program, STC, for 
elever med alle fi re naturvidenskabelige 
fag: Biologi, fysik, kemi og matematik. 
I foråret 2016 ændrede Talentakademiet 
deres tilbud, så det nu bestod af Science 
Talent Academy, STA, for elever med kemi 
og biologi, og tilbud om Master Class i 
matematik og fysik. 
Master Class Fysik-Matematik ændrede 
dog i 2017 navn til Science Talent Fysik-
Matematik.  
2019 blev der ikke optaget fl ere elever på 
STA og i stedet udbød man nu Science 
Talent Biotek og Science Talent Kemi efter 
samme model som Science Talent Fysik-
Matematik.

Science Talent Biotek, Kemi og Fysik-Ma-
tematik er programmer, der kun strækker 
sig over et enkelt år med i alt tre camps af 
tre dages varighed. 

I foråret 2023 udmeldte Ribe Katedralskole 
sig af ScienceTalent. Årsagen var dels, at der 
var færre naturvidenskabelige elever i stx, 
dels at der ikke var den store interesse for at 
deltage i det etårige tilbud fra ScienceTalent.

Akademiet for Talentfulde Unge: I ef-
teråret 2012 kom Ribe Katedralskole med 
i regionens talentprojekt. Dygtige elever 
opfordres til at søge, men kan også sende 
en uopfordret ansøgning om at deltage. 
Skolen vælger blandt ansøgerne de bedste 
5-7 elever til Akademiet. En forudsætning 
for deltagelse er, at man er dygtig til og 
interesseret i hele gymnasiets fagrække. 
Akademiets program løber over to år med 
fi re obligatoriske seminarer pr. semester, 
en SummerCamp og en række frivillige 
tilbud. Seminarerne ligger normalt efter 
skoletid, og der er ikke lektier og hjemme-
opgaver i forbindelse seminarerne, til gen-
gæld skal man være interesseret, engageret 

og motiveret og klar til at yde sit bedste, 
når man mødes. I foråret i 3.g afsluttes 
forløbet med diplomoverrækkelse.

I foråret 2021 udvalgte Katedralskolen føl-
gende fem elever blandt ansøgerne fra både 
stx, htx og hhx til ATU: Carl Emil Fiedler 
1.s (stx), Dichte Sophie Kristensen 1.r (stx), 
Kamilla Skaarup Gildhof 1.w (htx), Line 
Holme Duborg 1.y (stx), Linnea Glavind 
Sperber 1.s (stx).  De blev alle studenter i 
sommeren 2023

I foråret 2022 udvalgte Katedralskolen føl-
gende to elever blandt ansøgerne fra både 
stx, htx og hhx til ATU: Rosa Cathrine 

Talentarbejde
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Sidelmann Knappe 1.x (stx) og Valdemar 
Sejr Hammer 1.x (stx). De går nu begge i 
3.g

I foråret 2023 udvalgte Katedralskolen 
følgende otte elever blandt ansøgerne fra 
både stx, htx og hhx til ATU: Andreas 
Høggaard Buhl 1.w (htx), Anna Elisabeth 
Birkedal 1.x (stx), Emil Lindholt Mikkel-
sen 1.x (stx), Emily Marnil Nicolaisen 1.w 
(htx), Emma Nguyet Trinh Tran 1.w (htx), 

Kenan Hajdarevic 1.x (stx), Levke Loren-
zen 1.x (stx), Oliver Mads Parish 1.x (stx).

Talentpleje i de klassiske fag: I foråret 
2023 valgte Ribe Katedralskole blandt 
ansøgerne to talentfulde og engagerede lati-
nelever fra 2.stx, der begge kom på Sommer-
skole i Rom. Overskriften for sommerskolen 
var: ”Hvad kan arkæologien lære os?”.  De 
to elever var Hanna Fischer Uldall Juhl 3.r 
og Teresa Marie Rosengråd Søgaard, 3.r.

Talentarbejde for folkeskoleelever: I sko-
leåret 2013-2014 indledte Ribe Katedral-
skole et samarbejde med primært Vitten-
bergskolen Vadehav i Ribe om udvikling 
af talentpleje for folkeskolens ældste elever. 
Samarbejdet foregik i første omgang inden 
for de naturvidenskabelige fag og bestod 
af en Science Club for elever i 8. klasse. 
Science Club’en løb over seks eftermid-
dage, og eleverne mødte her forskel-
lige naturvidenskabelige fag og lærere og 
arbejdede med emnerne: ”Den blå planets 
opbygning”, ”Dessertbiologi – hvordan 
man mislykkes med sin citronfromage”, 
”Retvinklede trekanter med heltallige 
sider”, ”Geometrisk optik”, ”Sukkersøde 
drikkevarer” og ”Platoniske legemer”.

Efter corona har det ikke været muligt at 
få gang i Science Club igen, og nogle af 
emnerne fra klubben blev ændret, så de nu 
indgår i Katedralskolens efterhånden om-
fattende tilbud om workshops til omegnens 
folkeskoler.

Anne Granum-Jensen

72



Nedenfor følger tre rapporter, som legatmod-
tagerne af Frode Schöns Legat har sendt til 
skolen. Foruden Cecilie Viola Nielsen, Niels 
Nicolajsen Geil og Mikkel Zacharias Bystrup 
Holst-Hansen modtog også Laura Paaby 
og Anne Bøgen en portion af Frode Schöns 
Legat.

Mit studieophold i Milano
I løbet af 5. semester på min bachelor-
uddannelse traf jeg beslutningen om at 
deltage i et udvekslingsprogram, der førte 
mig til Universitá Degli Studi De Milano i 
Milano, Italien. Min ankomst til univer-
sitetet indledte straks en introduktion til 
Erasmus-netværket, en ressource, der viste 
sig uvurderlig, da den ikke kun assisterede 
mig med alle de praktiske aspekter ved 
at studere i udlandet, men også skabte en 

platform for at etablere forbindelser med 
ligesindede, som befandt sig i samme situa-
tion som mig selv. Dette netværk gav mig 
en solid start på min udvekslingsrejse. 
Under mit ophold havde jeg mulighed for 
at udforske og udvide min viden inden 
for sociologisk teori og praksis. Jeg fulgte 
en række kurser, herunder ”Behavorial 
Sociology”, ”Digital Society”, og ”Globali-
zation, Human Rights, and Social Justice”, 
der hver især bidrog til min forståelse af 
menneskets adfærd i sociale sammenhænge 
på dybere niveauer. Disse kurser udvidede 
min horisont og udrustede mig med en 
omfattende viden om de komplekse aspek-
ter af samfund og menneskelig interaktion. 
Ud over den akademiske udfordring og 
det sociale samvær fik jeg også en ene-
stående mulighed for at dykke ned i den 
italienske kultur og udforske andre byer 
i løbet af mine weekender. Milano, som 
er en af Europas mest dynamiske byer, 
tilbød en mangfoldighed af kulturelle 
og kunstneriske oplevelser. Jeg havde det 
privilegie at udforske ikoniske steder som 
Duomo di Milano, Castello Sforzesco 
og Pinacoteca di Brera, hvor jeg kunne 
fordybe mig i kunst, arkitektur og historie, 
der udgør hjertet af Milano. Derudover 
brugte jeg også weekenderne på at udforske 
andre byer i Italien, hvilket udvidede min 
horisont og gav mig en dybere forståelse af 
landets kulturelle rigdom. Jeg besøgte byer 
som Venedig, Firenze og Rom, hvor jeg 
blev overvældet af deres historiske betyd-
ning og skønhed. 
Den samlede oplevelse, både den akade-
miske udfordring og det sociale samvær, 
har været utrolig berigende og lærerigt for 
mig. Jeg har fået mulighed for at udforske 
nye perspektiver på samfundet og forbedre 
mine analytiske færdigheder, hvilket uden 

tvivl vil gavne mig i min videre akademiske 
og personlige udvikling. 
Tak til Ribe Katedralskole for økonomisk 
hjælp.

Cecilie Viola Nielsen

Et teologisk 
efterårssemester i 
Heidelbergs smukke 
omgivelser
Jeg blev student fra Ribe Katedralskole 
i 2018 og har siden 2019 læst teologi på 
Københavns Universitet. I efteråret 2022 
tilbragte jeg et spændende semester i 
Heidelberg i Sydtyskland, hvor jeg fordy-
bede mig i den tyske teologi og oplevede 
hverdagen som studerende i Tyskland. Jeg 
modtog inden opholdet et legat fra Frode 
Schöns Legat, som foruden stipendier 
fra Erasmus, gjorde det muligt for mig 
at studere et semester i udlandet. Det var 
både fagligt og personligt en stor oplevelse 
at læse et semester i Heidelberg. 
Jeg er fascineret af Tyskland, og da jeg gik 
på Ribe Katedralskole, havde jeg da også 
tysk på A-niveau og var med på forskellige 
ture til det store naboland. Jeg havde lyst 
til at opleve studentertilværelsen i Tysk-
land, men efter flere år hvor det tyske ikke 
havde fyldt meget, var mit sproglige niveau 
ikke helt så godt, som jeg kunne tænke 
mig. Forud for min afgang til Heidelberg 
modtog jeg derfor en hel del tyskundervis-
ning, hvilket gjorde det noget nemmere at 
deltage i undervisningen, som langt hen ad 
vejen foregik på akademisk tysk. Særligt i 
starten var det en udfordring, men efter-
hånden gik det nemmere med forståelsen. 
Ruprecht-Karl-Universitetet i Heidelberg 
er Tysklands ældste, grundlagt i 1386, 

Frode Schöns Legat
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og er et internationalt anerkendt univer-
sitet. Byen har altså en lang historie som 
universitetsby, og i universitets hovedbyg-
ning kan man besøge et gammelt fængsel, 
hvor uartige studerende blev fængslet for 
at forstyrre den off entlige orden. Univer-
sitetet har et stort teologisk fakultet med 
dygtige undervisere og forskere inden for 
mange forskellige felter. Uddannelsessy-
stemet i Tyskland er anderledes, end hvad 
jeg har oplevet i Danmark. Der er en større 
grad af frihed og en større fornemmelse 
for fordybelse. Jeg skulle i Danmark have 
haft tre fag, hvilket i Heidelberg blev til ti 
forskellige mindre fag. Læsemængden var 
stor, og de medstuderende var engagerede 
og velforberedte. Jeg havde mange kirkehi-
storiske fag og fordybede mig blandt andet 
i kirkerne under nazismen, amerikansk 
kirkehistorie, missionshistorie og tysk 
reformationshistorie. Vi var på ekskursion 
med et fag til Coburg i Bayern, hvor Mar-
tin Luther opholdt sig på et slot i 1530. Ud 
over de kirkehistoriske fag havde jeg også 
fag om salmer, korsteologi og næstekærlig-

hed i Det gamle Testamente. En sød ældre 
pensioneret præst holdt aftenundervis-
ning hver mandag, hvor vi gennemgik de 
hebraiske tekster og oversatte de bibelske 
tekster til tysk. 
Når jeg ikke sad med hovedet dybt be-
gravet i tykke bøger, nød jeg de smukke 
omgivelser i og omkring den idylliske uni-
versitetsby. Der er mange udvekslingsstu-
derende i byen, hvilket blandt andet resul-
terede i en vandreklub, hvor vi på tværs af 
forskellige studieretninger og nationaliteter 
udforskede det omkringliggende bakkede 
landskab. Vi var desuden et par danskere i 
byen, som kunne fi nde på at mødes over en 
øl i en af Heidelbergs hyggelige barer eller 
tage på weekendtur til München eller Paris.
Tak til Ribe Katedralskole for økonomisk 
støtte. 

Niels Nicolajsen Geil 

Udvekslingsberetning 
fra Australien 
250 kilometer ude i ingenting ligger 
Warrnambool. ”Windy Warrnambool” som 
de lokale kalder det. Det blæser og regner 
så kraftigt, at køer drukner på markerne, 
skylles ud med Hopkins River og ender på 
den lokale strand. Ved stranden kan man 
surfe; både blandt fl ydende, døde køer og 
blandt springende, ynglende Humpback 
hvaler fra Antarktis – Humpbacken bliver 
op til 15 meter. Få kilometer østpå er der 
hvidhajer – de bliver kun op til seks meter. 
Vandet kommer fra Antarktis og har en 
temperatur, der gør det danske Vesterhav 
til et ægte spaophold, hvor det farligste nok 
er en otte centimeter krabbe. I skovbrynet 
er der kænguruer og slanger. Kænguruen 
vejer op til 90 kilo, har kløer som en 
velociraptor. Copperheads og Tiger snakes er 
blandt top ti giftigste slanger i verden. Alt 
i Australien med en puls kan og vil dræbe 
dig, hvis du kommer tæt på. 
Jeg har primært opholdt mig indendørs (i 
sikkerhed) på Warrnambool Base Hospital 

i 21 uger blandt børn og gravide. De kan 
begge skrige højt og længe, veje alt fra 1 til 
130 kilo, men har heldigvis ingen kløer. 
Warrnambool Hospital er det største af 
mange små lokalsygehuse, og her bliver 
man nødt til at kunne håndtere lidt af 
hvert, for der er 250 kilometer til nærmeste 
store sygehus. Hospitalets medicinstudium 
er med 15 studerende på hver årgang. 
Medicinstudiet er småt og lærerstaben 
mindre. Selvom forholdet mellem den lille 
gruppe studerende og undervisere mest har 
form af et venskab, skal man stadig titulere 
læger og undervisere ved efternavn, og 
de studerende forventes at hente kaff e til 
underviserne og overlægerne.

Mit ophold har haft fokus på børne- og 
kvindesygdomme samt graviditet. Un-
dervisningen foregik ude på hospitalet 
sideløbende med praktikken. Jeg var i syv 
ugers forløb på henholdsvis børneafdelin-
gen, kvindeafdelingen og på fødegangen. 
Jeg oplevede her en stor forskel på at være 
dansk og australsk lægestuderende, hvor 
jeg i Danmark oplever at være en kollega, 

74



der hjælper til, var jeg i Australien snarere 
observatør, der skulle stå ret for de ældste 
læger. Der var et tydeligt hierarki mel-
lem de ansatte, hvilket det ikke tog lang 
tid at gennemskue. Arbejdsgangen var 
meget strikt, og det var altid den ældste 
og mest erfarne læge, der førte ordet og 
uddelegerede opgaver til resten af staben. 
Det var interessant at opleve, hvordan der 
blev gået stuegang; det var oftest med en 
hel gruppe af overlæger (”consultants”), 
speciallæger i uddannelse (”registrars”) og 
yngre nyuddannede læger (” interns”), alle 
sammen på én patientstue. Det virkede for 
mig grænseoverskridende at være på en pa-
tientstue med én patient og en stab af fem 
læger rundt om sengen, som alle talte ind 
over patienten og diskuterede indbyrdes. 
Det virkede for mig som ”en gammeldags” 
måde at gå stuegang på, og min teori er, 
at det var for at have mange ”vidner” hele 
tiden i tilfælde af, at noget blev overset, og 
patienten skulle sagsøge afdelingen. Der 
herskede en gennemgribende frygt for søgs-
mål og særligt på afdelingen for gravide, 
hvor gynækologer og obstetrikere (fødsels-
læger) er de speciallæger, der generelt får 
fl est søgsmål i Australien.
En anden observation er, at det australske 
sundhedsvæsen minder en del om det dan-
ske i dets opbygning. Der er en veletableret 
primær sektor med mange alment praktise-
rende læger, et gratis sundhedsvæsen, og de 
australske læger er veluddannede. Dog fi n-
des der ikke et landsdækkende journalsy-
stem eller et online medicinkort. Meget af 
den australske journalføring foregår stadig 
på papir, ligesom recepter skrives i hånden. 
Det virkede gammeldags, men ikke desto 
mindre hurtigere og mere eff ektivt end 
de lange computernotater, der kræves af 
sundhedsvæsenet i Danmark. 
Det var endvidere interessant at opleve, 
hvordan et mindre australsk sygehus har 
brede kompetencer og knap så mange 
specialister. På Warrnambool Hospital var 
mange af lægerne fra ét speciale nødt til 

at tage sig af problemstillinger i et andet 
lægespeciale på grund af ressourcemangel 
og distancen til mere højtspecialiserede 
sygehuse. Der er således mange ”genera-
lister” på de lokale australske sygehuse, 
hvor selv de danske regionshospitaler har 
højtspecialiserede læger med veldefi nerede 
kompetencer og arbejdsrammer.  
Det har været en stor udfordring at skulle 
tænke og begå mig på et højt lægefagligt 
og akademisk engelsk og samtidig tale 
med almindelige mennesker (patienter) 
og kunne etablere et tillidsforhold. Særligt 
udfordrende var det at have en legende 
tilgang til og kommunikation med børn, 
hvor jeg indså, at mit engelske var meget 
formelt, og at jeg manglede mere simple 
børneord (”har du ondt i mavsen?”), og 
fordi jeg ikke kendte til de lokale tegne-
serier (Jeg gad vide, om Postmand Per er 
nået til Warrnambool?). Min oplevelse var, 
at jeg hurtigt kom efter det engelske og 
blev mere sikker i mit ordvalg. Jeg lærte at 
kommunikere sikkert, høfl igt og præcist på 
engelsk både med børn og voksne. 
En anden kompetence, jeg tager med mig 
hjem, er, at jeg nu kan undersøge, vurdere 
og udrede nyfødte børn for sygdom. Inden 
jeg tog til Australien, havde jeg aldrig 

holdt en baby før. Vi blev dagligt testet i 
vores faglige viden, og det foregik ofte inde 
på patientstuen, hvor de ældre kolleger 
kunne udstille vores viden, eller mangel 
på samme, foran andre kolleger. Det var 
nervepirrende, men ikke desto mindre 
blev jeg tvunget til at være grundig og 
altid forberedt. I mine syv ugers ophold på 
fødegangen var jeg med til mange fødsler, 
og så både dem, der gik godt, og de fødsler, 
hvor der var komplikationer undervejs. Det 
danske sundhedsvæsen er ikke uden fejl 
og mangler, men det er ikke desto mindre 
unikt og utrolig velfungerende set i en 
global kontekst. Jeg er vendt hjem med et 
nyt syn på vores sundhedsvæsen og vores 
lægeuddannelse, og jeg vil utvivlsomt tage 
færre ting for givet efter dette udvekslings-
ophold. Jeg ser frem til at medvirke til 
bevaring og forbedring af vores sundheds-
væsen i fremtiden. 
Afslutningsvist vil jeg gerne takke Ribe 
Katedralskole for støtten til opholdet i 
vindblæste Warrnambool. Det har været en 
rejse med mange udfordringer, men ikke 
desto mindre en oplevelse, der har været 
med til at forme mig og præge min tanke-
gang som fremtidig læge!

Mikkel Zacharias Bystrup Holst-Hansen
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Nedenfor følger to rapporter, som legatmodta-
gerne har sendt til skolen. Foruden Kathrine 
Th odsen Holm og Lærke Bjerg Poulsen mod-
tog også Th omas Møll Bramming en portion 
af Ripensersamfundets Jubilæumslegat.

Praktikophold hos 
Grønlands Politi
Indledningsvist vil jeg takke Ribe Kate-
dralskole for økonomiske støtte til mit 
praktikophold ved Anklagemyndigheden i 
Grønlands Politi.

Støtten har bidraget betydeligt til, at jeg 
har kunnet realisere min ambition om et 
praktikophold i Grønland, da det har lettet 
mit samlede fi nansieringsbehov. Jeg har 
derfor modtaget støtten med stor og dyb 
taknemmelighed.
Stillingen som praktikant ved Ankla-
gemyndigheden i Grønlands Politi har 
forenet to store drømme for mig: at bo på 
Grønland og at arbejde som praktikant i 
Anklagemyndigheden.
Jeg har oplevet Grønlands storslåede natur, 

spændende kultur 
og imødekommende 
befolkning, samtidig 
med, at jeg har arbej-
det med sager, som 
jeg fagligt brænder 
for.
Anklagemyndig-
heden i Grønlands 
Politi har til huse 

ved hovedstationen i Nuuk og fører 
kriminalsager ved Grønlands Landsret og 
ved Retten i Grønland. I anklagemyndig-
heden i Grønland arbejder alle bredt med 
anklagemyndighedens opgaver. Juristerne 
i anklagemyndigheden har derfor tæt 
kontakt til både øverste ledelse og til resten 
af organisationen, hvilket har givet mig 
en stor og unik indsigt i politikredsens 
opgaver og virke.
I min praktikperiode har jeg primært 
beskæftiget mig med sagsbehandling 
af kriminalsager i forskellige former, 
herunder udarbejdelse af anklageskrifter, 
påtaleopgivelser, erstatning, aktindsigt og 
behandling af sager vedrørende foranstalt-
ningsændringer.

Jeg har derudover fulgt kriminalsager i 
retten, samt mødt som anklager i fl ere 
sager. Sidstnævnte har uden tvivl været den 
største erfaring og faglige oplevelse, som jeg 

tager med mig.
Arbejdsopgaverne 
har i høj grad givet 
mig mulighed for 
at udvikle mine 
faglige kompetencer 
inden for juraen 
og bekræftet, at jeg 
forsat ønsker at gøre 
karrierer inden for 
Anklagemyndighe-
den. Min forventning 
er, at denne erfaring 
vil gøre mig mere 
attraktiv i forbindelse 
med senere jobmulig-
hed efter endt uddan-
nelse.

Kathrine Th odsen 
Holm

Ripensersamfundets Jubilæumslegat
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Beretning om 
udvekslingsophold i Paris
I februar 2023 rejste jeg til Frankrig for at 
tage et semester på ENSA Paris Malaquais, 
en arkitektskole i Paris. Udvekslingsophol-
det var mit sjette og sidste
semester på bacheloren i arkitektur, og efter 
to og et halvt år i København var det en 
fantastisk mulighed for at opleve en anden 
akademisk kultur, bo i en anden by og tale 
et andet sprog. Paris var ikke en ny by for 
mig, for jeg fl yttede dertil, efter at jeg blev 
student og arbejdede på en café i et lille 
års tid. Derfor var det rigtig spændende at 
vende tilbage – nu som studerende.
Arkitektskolen ligger midt inde i Paris i 
storslåede historiske bygninger, som den 
deler med Beaux-Arts de Paris, hvor jeg 
hver dag så Paris’ og skolens lange
historie. Arkitektskolerne i Frankrig har 
en lidt mere akademisk tilgang til faget, 
end jeg kender fra Danmark, og ud over et 
projektfag, hvor jeg tegnede boliger, og et 
lille forskningsfag havde jeg mange små, 
specifi kke fag – for eksempel i teknisk 
materialelære, sociologi og arkitekturens 
betydning for revolutioner. Det var spæn-
dende at kunne fordybe sig i de enkelte 
fag, som enten gav nye dimensioner til mit 
hovedprojekt eller gav et nyt blik på byen 
og verden omkring mig. For selvom jeg 
selvfølgelig har brugt meget tid på skolen, 
har jeg også nydt at være ude i byen, på 
museer, caféer og i parker – dét er jo noget 
af det bedste ved Paris.
Det var et spændende forår, hvor jeg blev 
sikrere på min egen tilgang til arkitekt-
faget, lærte rigtig meget fransk og mødte 
mange spændende mennesker.
Jeg vil derfor gerne sige en stor tak til Ribe 
Katedralskole for den økonomiske støtte, 
der var med til at fi nansiere dette spæn-
dende og lærerige ophold.

Lærke Bjerg Poulsen
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P. Schmitz og hustrus Legat
Frederik Brink Henriksen, 1.y
Aksel Vejrup Madsen, 1.l
Emily Marnil Nicolaisen, 1.w
Ariana-Georgiana Buinceanu-lonescu, 2.s

Lektor C. Amorsens Legat
Daniel Gyldenlev, 1.x
Mette Windfeldt Mortensen, 1.m
Mathilde Østergård Pedersen, 2.k
Emma Bo Stenderup, 2.t

Øllgårds Legat
Anna Elisabeth Birkedal, 1.x
Jonatan Vogt Feddersen, 1.n
Noah Hollænder Ibsen, 2.l
Nivar Nawzad Said, 2.w

Nis Nissens Legat
Ida Anine Søndergaard Olesen, 1.y
Katrine Johanne Dam Olesen, 1.o
Jannie Aarhus, 2.m
Filippa Valetin Thaysen, 2.x

Stipendiefonden
Ida Gade Jacobsen, 1.s
Lukas Nyland Kristensen, 1.p
Maria Pedersen, 2.r
Mathilde Hansen Uhd, 2.y

Julelegater 2022
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Ripensersamfundet
Emmelie Victoria Deichgraeber Steffensen, 
3.x

100-års jubilæumslegat
Mikkeline Kildemand Hansen, 3.r

Thorsens Legat   
Line Holme Duborg, 3.y 
Marie-Louise Nissen Schütt, 3.l

Helge Brock Iversen og  
Jens Thue Jensens Legat
Christoffer Hjarnø Pedersen, 3.t

Sechers Legat
Dichte Sophie Kristensen, 3.r

Greisens Mindelegat
Mathias Beck Petersen, 3.x
Viktor Kirkegaard, 3.x

Jens Chr. Petersens Legat
Johanne Storm Laursen, 2.p
Bjørk Elisabeth Meng Birgertoft, 3.s

Frøs Sparekasses Legat 
Linnea Glavind Sperber, 3.s
Mette Jørgensen, 3.t
Lauge Adelhardt Foged, 3.t
Laura Marie Buus Knudsen, 3.x
Anton Jastrup Lanng, 3.x

Danske Banks Legat
Mie Holm Møller, 3.y
Camilla Bossen, 3.y
Mirian Wang, 3.w 
Sofus Ravnkilde Bloch Jensen, 3.w

Nordea Banks Legat   
Ingrid Nicolajsen Geil, 3.r
Anne Smidt, 3.k

Skjern Banks Legat
Freja Rudolph, 3.l
Casper Møller Henriksen, 2.p

Jyske Banks Legat
Johanne Storm Laursen, 2.p

Andelskassen i Ribe
Katrine Byriel Salk, 2.p
Hanne Marie Lynge Jørgensen, 3.r

HK Legat
Marcus Bøgh Christensen, 2.n

Sommerlegater 2023
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Studenter - EUD

Studenter - EUX

1.n
Laura Lyager Christensen Jana Fomina

2.n
Christian Momme Brink
Emilie Høberg Sørensen
Gustav Klockmann

Jens Salting Gad
Kaya Vestergaard Prinds
Lasse Lund Bonnichsen
Magnus Vang Høeg

Marcus Bøgh Christensen
Phanuwat Akkhasarn
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2.o
Adam Hansen
Agnete Stamm Lihme
Andreas Lyng Jakobsen
Birka Ryttergaard
Casper Hanson Sørensen
Cecilie Stage
Dunia Abdirazak Ali
Esben Skriver Andersen
Jakob Skov Primdal Sørensen
Lamija Dedic
Lauge Wonsbek Hedemann
Loke Emil Jeppson
Magnhill Lysholt Krag
Mathias Møbjerg Zim Andersen
Mathilde Vang Matthiesen

Mie Barsballe
Oskar Brødbæk Hansen
Philip Zornig
Rikke Holm Christensen
Simon Aggertoft Rauschenberg
Stella Schultz Jensen
Umar Abdullah

2.p
Casper Møller Henriksen
Emil Brinch Warming Christiansen
Emilie Bækgaard Jensen
Emma Lundgaard Andersen
Jeppe Stark Sjælland
Johanne Storm Laursen
Katrine Byriel Salk

Lasse Hansen Reinke
Line Winther Jensen
Mads Evald Kær
Maja Julia Schack Jessen
Mia Ryssel Christensen
Mie Aagaard Poulsen
Nanna Cecilie van Oosterhout
Sabrina Daniela Hansen
Signe Linden
Steffan Birk
Stine Overgaard Andersen
Stine Pettersen
Svend Mikkel Brorson Sørensen
Tabitha Hansen Andresen

Studenter - HF

81



3.k
Alberte Jacobsen
Anne Smidt
Aske Erlang Jensen
Bjørn Lund Jensen
Emma Persson
Frederik Brozat Garder
Freya Hemmsen Gram
Frida Skov Callesen
Henrik Hogstad Hansen
Ida Iversen Wind
Jakob Severin Lund
Kristian Langholz Petersen
Laurits Storgaard Klaaby
Linda Møller Outzen

Louise Brandt
Louise Schulz Schmidt
Mads Uglvig Feddersen
Magnus Sayilgan Nielsen
Manon Martina Johanna Dorothea Tax
Maria Petersen
Signe Hindkjær Laursen
Sofie Damkær Ebbesen
Sune Herbst Rosenkjær
Tue Wittorff Brander

3.l
Alexander Wind
Anna Stenderup
Christoffer Uhd Tonnesen

Freja Rudolph
Jakob Støjberg Andreasen
Jeppe Fugleberg Løhndorf
Jeppe Ingvartsen Jørgensen
Kasper Severin Poulsen
Laura Kristiane Conradsen
Leonie-Sophie Holtorf
Louise Bruun Monberg
Magnus Nielsen
Malou Thiim Jensen
Marie-Louise Nissen Schütt
Niels Voetmann
Sander Brink Overgaard Hansen
Sophia Cecilie Andersen
Sune Krogsgaard Hansen

Studenter - HHX
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3.w
Aironas Stukas
Jes Gräsher Thomsen
Josephine Maria Gjerløv Jochimsen
Kamilla Skaarup Gildhoff
Mads Hansen

Mads Mølgaard
Mathilde Lindberg Evald
Mikkel Clausen
Mikkel Legaard Jensen
Mirian Wang
Sofus Ravnkilde Bloch Jensen

Studenter - HTX
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3.r
Christian Holm Riis
Dichte Sophie Kristensen
Ellis Yi Ru Mohr Larsen
Hanne Marie Lynge Jørgensen
Ingeborg Else Emmertsen Lund
Ingrid Nicolajsen Geil
Johanne Christine Olesen
Juliane Schnoor Jørgensen
Julie Andersen
Line Nordholm Frandsen
Marius Grinderslev Jensen
Mikkel Schmidt Madsen
Mikkeline Kildemand Hansen
Natasja Sundstrup Schjerlund
Noah Nathanael Skondin
Olivia Svetlana Vasylyeva
Signe Valentina Poulsen
Sofie Qvortrup Sandrini
Vladyslav Foyder

3.s
Bjørk Elisabeth Meng Birgertoft
Carl Emil Fiedler
Cecilie Mauritsen Skifter
Emilie Asta Mørk
Emilie Klockmann Christensen
Emma Jordt Aarhus
Emma Aarhus Lauridsen
Freya Paulsen Holm
Jens Lauridsen
Johannes Ohrt Christensen
Josefine Hvenegaard Hansen
Lea Sofie Zander
Linnea Glavind Sperber
Lotte Wad Thygesen
Maja Jensen
Mathilde Lagoni Skou Hansen
Nanna Dybdahl Andersen
Nicoline Kvist Bromerholm
Noah Alexander Jepsen
Oliver Dilani Knudsen

Signe Elisabeth Klit
Sille Puggaard Petersen
Sofie Hansen
Viktor Borch Sybrandt

3.t
Alberte Kvist Bromerholm
Anna Mette Winther
Anna Skrydstrup Kjær
Asger Vigsø Friis
Christoffer Hjarnø Pedersen
Cille Bechmann Schultz
Emma Kathrine Ulv Christensen
Emmeli Rytz
Hans Jermiin Lindholdt
Josefine Jensen
Lauge Adelhardt Foged
Lauge Rykind-Eriksen
Line Josefsen Iversen
Maja Houmann Holst
Maja Weber Wolff
Maria Lokita Bøndergaard
Mathilde Hein Skovby
Mette Jørgensen
Mette Lønbjerg Andersen
Peter Schmidt Tønder
Rie Søndergaard Kaas Møller
Signe Dahlstrøm Høy
Sine Grundtvig Torpe
Vien Xuan Le

3.x
Anders Grevelshøj Thyssen
Anton Jastrup Lanng
Emmelie Victoria Deichgraeber Steffensen
Filippa Krogh Lindhardt
Jakob Frisgaard Pedersen
Laura Marie Buus Knudsen
Mathias Beck Petersen
Mathilde Riising Erri Clausen
Maya Kathrine Stokholm van de Weerd
Viktor Kirkegaard

3.y
Annika Schneider Sørensen
Camilla Bossen
Emilie Andreasen
Emilie Maria Nielsen
Isabella Grejsen Sørensen
Karina Gejl Gamborg
Karoline Mærsk
Laura Damgaard Kiilerich
Laura Jakobsen
Line Holme Duborg
Lisa Josefsen
Lærke Kortnum Mogensen
Mathilde Gejl
Mathilde Marie Arbjerg Andersen
Mia Bach Schulz
Mie Holm Møller
Minna Midtgaard Clausen
Natascha Lorenzen Poulsen
Pernille Lund
Sandra Svarrer
Signe Sandberg
Sofie Burkal Smidt
Sophie Egholm Walz
Steven Couriol Hansen

Studenter - STX

84



85



Ansatte
Bente Ramskov 
Andersen (BR)
Lektor
fysik, matematik

Jimmy Rune Andersen 
(JI)
Lektor
matematik, fysik

Anna-Louise Andreasen
Rengøringsassistent

Helle Berndt
Biblioteksassistent

Kristian Bennike (KB)
Rektor
musik, psykologi

Birgitte Bech-Larsen 
(BBL)
Lektor (vikar)
dansk, engelsk

Jonna Øllgaard Bloch
Studiesekretær

Henning Brandt (HB)
Lektor
tysk, afsætning

Frank Borggard
Timelærer
teknologi

Camilla Darling Bunk 
(CB)
Lektor
musik, matematik

Jesper Bunk (JE)
Lektor
dansk, billedkunst

Richard Cleyton (RC)
Lektor
fysik, matematik
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Hanne Marie Toft 
Christensen
Studiesekretær

Kristina Crone (KC)
Lektor
idræt, matematik

Esben Dreesen (ED)
Lektor
tysk, dansk

Peter Rex Drescher 
(PRD)
Lektor
informatik, kommunikation  
og it, programmering, 
teknikfag, teknologi

Lene Eg (LEE)
Lektor
matematik

Kasper Detlefsen (KD)
Adjunkt
musik, dansk

Eva Lundbek Egelund 
(EE)
Lektor
matematik, kemi

Susanne Bilde Elstrøm
Administrativ leder

Lykke Søbygge  
Ferm-Pedersen (LF)
Lektor
dansk, historie

Rasmus Friis (RF)
Lektor
samfundsfag, historie

Britta Gammelgaard 
(BG)
Lektor
biologi, kemi

Anne Marie 
Gammelgaard (GA)
Lektor
samfundsfag, naturgeografi
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Anne Hammersholt 
(AH)
Lektor
spansk, dansk

Else Holm Hansen (EH)
Lektor
biologi, engelsk

Jonas Hansen (JH)
Lektor (vikar)
teknologi

Marlene Hoffmann Grøn 
(MHG)
Lektor
matematik, kemi

Dorte Simonsen Gunge 
(DG)
Lektor
dansk, musik

Anne Granum-Jensen 
(AG)
Uddannelsesleder
græsk, oldtidskundskab, 
matematik

Johnny Hamann
Teknisk serviceleder

Lis Annie Gjørup (LG)
Lektor
musik, fransk, billedkunst

Trine Graugaard (TG)
Adjunkt
billedkunst, engelsk

Rune Okholm Grann 
(RG)
Lektor
historie, idræt, psykologi, 
formand for Pædagogisk 
Råd

Torben Hammersholt 
(TH)
Lektor
religion, filosofi, dansk,
tillidsrepræsentant

Jacob Gemzøe (JG)
Lektor
matematik, datalogi
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Marcus Janby (MJ)
Lektor
dansk, psykologi, it

Anders Smedegaard 
Jensen (ASJ)
Lektor
afsætning, erhvervsret, 
virksomhedsøkonomi, 
innovation

Jørgen Baungaard 
Hansen (BH)
Lektor
biologi

Søren Hansen (SH)
Lektor
matematik, fysik, kemi

Trine Vesti Hansen (TV)
Lektor
engelsk, spansk

Alexander Hemstedt 
(HE)
Lektor
tysk, historie

Steen Holst
IT-tekniker

Morten Høyrup (MH)
Lektor
fysik, matematik, 
astronomi, informatik

Allan Gade Jacobsen 
(AJ)
Lektor
samfundsfag, idræt, 
innovation,
studievejleder,
arbejdsmiljørepræsentant

Birgitte Jastrup (JA)
Lektor
matematik, fysik

Mads Engberg Jensen 
(MEJ)
Lektor
engelsk, 
markedskommunikation

Louise Torp Jensen 
(LTJ)
Lektor
international økonomi, 
samfundsfag
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Peter Knudsen (PKN)
Handelsoverlærer
organisation, 
erhvervsøkonomi, 
erhvervsfag, afsætning

Thomas Rindsig Laursen 
(TRL)
Lektor
international økonomi, 
virksomhedsøkonomi, 
historie, finansiering

Anna Mohr Kristensen 
(MO)
Lektor
latin, oldtidskundskab, 
græsk

Claus Bjerregaard 
Kristensen (CBK)
Adjunkt
engelsk, idræt

Line Overmark Juul 
(LO)
Lektor
latin, græsk, 
oldtidskundskab, dansk

Jacob Lund Jørgensen 
(JJ)
Uddannelsesleder
dansk og mediefag

Katrine Lund Jørgensen 
(KL)
Lektor
historie, dramatik, engelsk

Michael Bay Jørgensen 
(MBJ)
Adjunkt
afsætning, 
virksomhedsøkonomi

Tanja Skrydstrup Kjær 
(TK)
Uddannelsesleder
Lektor
kemi, matematik

Kaj Lorenzen
Pedelmedhjælper

Benni Johanson (BJ)
Lektor
engelsk, idræt

Ole Hedegaard Jensen 
(OH)
Lektor
dansk, samfundsfag
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Birthe Lykkeskov (BL)
Lektor
international økonomi, 
virksomhedsøkonomi, 
finansiering

Michael Tommerup 
Mikkelsen (MTM)
Adjunkt
kemi

Gitte Møller (GI)
Lektor
engelsk, idræt

Agnes Fall Nielsen (AN)
Lektor
samfundsfag, historie

Gunnar Lundsgaard 
(GL)
Lektor
religion, dansk

Marleen Müller (MM)
Lektor
historie, tysk

Jesper Skov Nielsen (JN)
Lektor
idræt, biologi

Marie Nielsen
Studiesekretær

Ole Møller Pedersen 
(OP)
Lektor
engelsk, historie

Vita Nielsen (VN)
Lektor
biologi, studievejleder

Sissel Ottosen (SIO)
Adjunkt
dansk, religion

Peter Martin Nielsen 
(PN)
Lektor
tysk, italiensk
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Signe Sjelborg-Pedersen 
(SP)
Lektor
dansk, historie

Trine Ryhave (TR)
Lektor
religion, historie

Susanne Stender (ST)
Lektor
idræt, matematik

Stine Stenger (STS)
Lektor
spansk, engelsk

Birgitte Kjær Stuber 
(BKS)
Studiesekretær

Tracy Jay Skondin (TS)
Lektor
spansk, engelsk, musik

Mette M. Sørensen
Studiesekretær

Lene Sørensen (LS)
Lektor
fransk, engelsk

Kevin Blaaberg Petersen 
(KBP)
Lektor
afsætning, innovation, 
virksomhedsøkonomi

Karina Henneberg 
Rasmussen (KHR)
Lektor
dansk, engelsk

Lise Vind Petersen (LP)
Lektor
dansk, oldtidskundskab, 
studievejleder

Ulrik Jørgensen Rogge 
(UR)
Lektor
tysk, international 
økonomi, informatik
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Niels Brian Sørensen 
(NBS)
Adjunkt
engelsk, idehistorie

Niels Tjørnild Vodder
Pedelmedhjælper

Daphne Patricia
Wolder (DPW)
Lektor
engelsk, erhvervsøkonomi

Henrik Tjørnelund (HT)
Lektor
samfundsfag, historie

Hans Christian Vester 
(HV)
Lektor
dansk, psykologi

Annemette Vestergaard 
Witt (AM)
Lektor
biologi, naturgeografi

Maria Birk Varberg 
(MBV)
Lektor
virksomhedsøkonomi, 
finansiering

Mette Wiege (MEW)
Lektor
afsætning, international 
økonomi

Henrik Bay Westh 
(HBW)
Lektor
fysik, kemi

Dennis Windfeld (DW)
Lektor
historie, kulturforståelse, 
erhvervsfag, studievejleder
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I juni måned sagde vi farvel til to medar-
bejdere. Axel Walter Vilmun har undervist 
i informatik og programmering siden 
november 2022. Lektor Louise Torp Jensen 
blev ansat 1. august 2018 og har undervist 
i samfundsfag og international økonomi til 
skolens store tilfredshed. Louise har valgt 
at søge nye udfordringer længere mod øst, 
og hun vil blive savnet på skolen.
Pr. 1. august har skolen fastansat to nye 

lærere. Maria Birk Varberg underviser i 
fagene virksomhedsøkonomi og finansie-
ring. Mette Wiege underviser i afsætning 
og international økonomi.
Lektor Ulrik Jørgensen Rogge er tilbage på 
skolen som underviser i tysk, international 
økonomi, informatik og programmering.
I løbet af efteråret er tiltrådt tre vika-
rer. Alexander Peter Ekeløf Busch, der 
underviser i de klassiske fag, Jonas Munk 

Jensen, der underviser i dansk og engelsk 
og endelig Josephine Nielsen-Bergqvist, der 
underviser i billedkunst.
I skoleåret 2022-2023 har tre lærere gen-
nemført pædagogikum, Kasper Kronsgaard 
Detlefsen (musik og dansk), Michael Bay 
Jørgensen (afsætning og virksomhedsøko-
nomi) og Michael Tommerup Mikkelsen 
(kemi). 

Kristian Bennike

Personalia
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Ribe Katedralskoles bestyrelse har til 
opgave

• overordnet at lede den selvejende institu-
tion

• at være ansvarlig overfor Undervisnings-
ministeriet for institutionens drift og for 
forvaltningen af det statslige tilskud

• at forvalte institutionens midler, så de 
bliver til størst mulig gavn for institutio-
nens mål

Udpeget af Ribe Stift og Ribe Domsogn:
Biskop Elof Westergaard, 
formand for bestyrelsen

Udpeget af kommunalbestyrelsen i Esbjerg 
Kommune:
Efterskoleforstander Karsten Degnbol, 
næstformand i bestyrelsen

Udpeget af Ribe Handelsstandsforening:
Direktør Peter Laursen, Ib Laursen, Ribe

Udpeget af Syddansk Universitet og Aalborg 
Universitet, Esbjerg Campus:
Lektor Jens Laurids Sørensen, Aalborg 
Universitet Esbjerg

Udpeget af Esbjerg Kommunes direktion:
Skoleleder Anita Kallesøe, Ansgarskolen 
Vadehav

Udpeget af bestyrelsen ved selvsupplering:
Direktør Keld Vestergaard, Mr.-Klunz-
Fröken, Ribe

Udpeget af bestyrelsen ved selvsupplering:
Tidligere formand Henny Fiskbæk, HK 
privat i Sydjylland

Udpeget af de ansatte:
Lektor Rune Okholm Grann
Lektor Torben Hammersholt

Udpeget af eleverne:
Andreas Høggaard Buhl, 2w
Valdemar Sejr Hammer, 3x

Institutionsleder:
Rektor Kristian Bennike

Sekretær:
Administrativ leder Susanne Bilde Elstrøm

Bestyrelse
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Anne Granum-Jensen
Benni Johanson
Esben Dreesen
Hans Christian Vester
Jesper Bunk
Marcus Janby
Mette M. Sørensen

Foto
Allan Gade Jacobsen
Anders Smedegaard Jensen
Anna Mohr Kristensen
Anne Granum-Jensen
Annemette Vestergaard Witt
ATU Syd
Britta Gammelgaard
Cecilie Viola Nielsen

Dansk Skolefoto
Dorte Simonsen Gunge
Else Holm Hansen
GAFFA
Gunnar Lundsgaard
Hans Christian Vester
Jens Hauge Rahbek 3.x
Katrine Buue Knudsen 3.t
Katrine Lund Jørgensen
Katrine Thodsen Holm
Kristina Crone
Line Overmark Juul
Lykke Ferm-Pedersen
Lærke Bjerg Poulsen
Marleen J. Anna Müller
Michael Bay Jørgensen
Mikkel Zacharias Bystrup Holst-Hansen

Morten Høyrup
naturenidanmark.lex.dk
Niels Gejl
Niels Villadsen
Peter Langwithz Smith
Philip Scharfe
Rasmus Friis
Rasmus Lyngsøe Poulsen 3.t
Susanne Stender
Trine Ryhave
Ulrik Jørgensen Rogge
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